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نگاه نخست

ساخت و سازهای متروپلی، 
سازوکارهای ناکارآمد

دولت کمیته تحقیقی تشــکیل داده است. سازوکار 
صحیح این است که در این حادثه و حوادث مشابه، 
کمیتــه تحقیق ملی شــکل بگیــرد. در این کمیته 
مناسب اســت افرادی از نمایندگان نهادهای مدنی، 
متخصصین دانشــگاهی و حتی از میان داغدیدگان، 

کسانی حضور داشته باشند.
از روزی کــه متروپل فرو ریخت، قلب همه ایرانیان 
به زیــر آواری از غم فرو رفت. همه ما در این اندوه 
بزرگ شــریک هستیم و وظیفه داریم آنچه در توان 
داریم در کاهش آلام و رنج خانواده های مصیبت دیده 

مردم عزیز آبادان به کار بریم.
آنچه شــاید بتواند مســئولیت همه ما در قبال جان 
باختــگان و فاجعه دیدگان باشــد این اســت که از 
این مصیبت های جانخراش از ســیل و زلزله گرفته 
تا پلاســکو و متروپل که هر ازچندگاه، شــاهد آن 
هستیم، ساز وکارهایی تمهید کنیم که از تکرارپذیری 
آســیب های برآمده از این حوادث تلخ اجتناب شود.

معمولًا بعد از موجی از تأثر و تأسف و فضای عاطفی 
رسانه ای، باز هم نظام ساخت و سازی به همان شیوه 
قبلی به کار خود ادامه می دهد و از آسیب شناســی و 
طراحی ســازوکار جدید اثری نمی بینیم. راه صحیح 
پــس از وقوع چنیــن حوادثی، بازنگــری جدی در 
آیین نامه ها و مقررات و نظارت بر مسئولیت ها است. 
اصلاح سازوکارها بسیار مهم تر از شناسایی مقصران 
اســت که معمولًا در این گونــه ماجراها در فضای 
خبری دنبال می شــود.در همه این اتفاقات، ذینفعان 
و دســتگاههای متعددی دخیلنــد که معمولًا نقش 
آنها در هاله ای از ابهام باقی می ماند. بهرحال یافتن 
قصور و تقصیر به هراندازه و روشــن و شفاف کردن 
آن می تواند به روند نظارتها که معمولًا ســازوکارها 
در این میان نامناسب هســتند کمک کرده و آن را 
اثربخش تر کند.تجارب و بررســی های علمی نشان 
می دهد بالارفتن هزینه نادیده انگاری و فساد در دادن 
مجوزها و نظارت، عامل مهمی در عدم تکرارپذیری 
اتفاقات مشــابه است.من شناختی از سازنده متروپل 
ندارم اما بنابر الگوهای مشابه می توان پیش بینی کرد 
که متاسفانه ساختار و شرایط سیاسی_اقتصادی در 
شهرها و شهرســتان ها به گونه ای است که افرادی 
می توانند به راحتی پشتوانه های سیاسی محلی برای 
خود دســت و پا کنند به خصوص کسانی که دارای 
امکانات مالی قوی هســتند. این ها عِده و عُده برای 
خود جمع می کنند؛ یارگیری کرده و در انتخابات مؤثر 
واقع می شوند و متاسفانه در بی سامانی سیاسی، چنین 
افرادی مبدل به تعیین کننــدگان و تاثیرگذارندگان 
انتخابات شــورای شــهر، مجلس و... می شــوند. 
شفاف کردن ســازوکار انتخابات در سطح شهرها و 
محله ها، متاسفانه وقتی در تعیین صلاحیت ها فقط 
با ملاحظات سیاســی و ســخت گیری های فکری 
تصمیم ســازی می شــود، حیات سیاســی این گونه 
پشتیبانان تداوم می یابد.همچنین نقش افراد کم دانش 
و فاقد اخــلاق حرفه ای چه در بخشــهای نظارتی 
مهندســی و چه در بخشهای تصمیم گیری در وقوع 
این حوادث چشمگیر است.سالهاست در مورد کیفیت 
گسترش رشته های دانشگاهی، ملاک های صلاحیت 
حرفــه ای و عمل به دیدگاه ناظــر و الزامات قانونی 
مناقشاتی وجود داشته اســت. به اعتقاد من، پرونده 
متروپل را محدود به این پروژه نکنیم و فرایند حادثه 
»متروپل ساز« را به نقد بکشیم.دولت کمیته تحقیقی 
تشــکیل داده است. ســازوکار صحیح این است که 
در این حادثه و حوادث مشــابه، کمیته تحقیق ملی 
شــکل بگیرد. در این کمیته مناسب است افرادی از 
نمایندگان نهادهای مدنی، متخصصین دانشــگاهی 
و حتی از میان داغدیدگان، کســانی حضور داشــته 
باشند. انتشــار گزارش کمیته ملی متروپل می تواند 
آرام بخش بوده و اعتماد اجتماعی را برای مراقبت از 

پیشگیری در موارد مشابه افزایش دهد.
* سخنگوی دولت دوازدهم  

علی ربیعی چند واحد بدون متقاضی داریم؟

سیر تا پیاز داستان ۱۵ ساله مسکن مهر
عضو هیئت مدیره ســازمان ملی زمین و 
مســکن جزئیات کامل از آخرین وضعیت 
طرح مســکن مهر و روند اجرایی آن طی 

۱۵ سال اخیر را تشریح کرد.
مدیره  هیئــت  فردین شــاکری عضــو 
سازمان ملی زمین و مسکن در گفت وگو 
بــا خبرنگار مهر دربــاره آخرین وضعیت 
ســاخت و ساز مسکن مهر اظهار کرد: به 
طور کلی ساخت ۲ میلیون و ۲۰۴ هزار و 
۱۳۰ واحد مسکن مهر از ابتدای شروع به 

کار دولت نهم آغاز شد و یک سال و نیم 
بعد از استقرار دولت نهم، اجرای نخستین 

پروژه های مسکن مهر شروع شد.
وی افــزود: از این بیــش از ۲.۲ میلیون 
واحد، یک میلیون و ۷۸ هزار و ۴۷۴ واحد 
مســکن مهر، دولتی بــود؛ یعنی اراضی 
دولت برای اجرای پروژه ها واگذار شــده 
بود که شــامل شهرهای جدید، شهرهای 
زیر ۲۵ هــزار نفر که متولــی آنها بنیاد 
مســکن است و شهرهای بالای ۲۵ هزار 

نفــر که در حیطه اختیارات ادارت کل راه 
و شهرسازی استان ها قرار دارد، می شود.

عضو هیئت مدیره ســازمان ملی زمین و 
مســکن ادامه داد: همچنین ۸۴۰ هزار و 
۹۹ واحد از این ۲.۲ میلیون واحد مسکن 
مهر، پروژه های خــود مالکی بود به این 
معنا کــه اراضی برای خــود مالکان بود 
ولی از تســهیلات مســکن مهر استفاده 
و متقاضیان مســکن مهر را ســاماندهی 

کردند.
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یک کارشناس حوزه بین الملل انرژی مطرح کرد

اما و ا گرهای سواپ نفت و گاز بین 
ایران و روسیه
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 فضای مجازی، جامعه را گرفتار روانشناسی بازاری کرده است

 بازار داغ
 روانشناسان زرد
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 قطر می خواهد گاز مخزن مشترک با ایران را به آلمان بفروشد

حلقه قدرت 
علیه ایران
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 تشکیل وزارت بازرگانی؛ ممنوع برای روحانی، ضروری برای رئیسی

 بازی سیاسی مجلس با وزارت 
اقتصادی
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 جولان دانه درشت ها 
با ارز دولتی!

 ارز 4200 برای خصولتی ها، پتروشیمی ها و فولادها 
پابرجاست اما برای کالاهای اساسی حذف
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طلای سیاه روز به روز خود را به باشگاه های بزرگ جهان نزدیک تر می کند؛
پول نفت، حاکم فوتبال جهان!

 این روزها ثروتمندان نفتی در فوتبال، پول خود را به رخ جهانیان می کشــند. با خرید نیوکاســل توسط 
ســران عربستان ســعودی، تزریق پول از خاورمیانه به فوتبال جهان مخصوصاً انگلیس ادامه دارد. ایده 
خرید باشگاه های فوتبال به عنوان فرصت های سرمایه گذاری دیگر غیرعادی نیست و به ویژه ثروتمندان 
خاورمیانه که عمدتاً ثروت خود را از نفت به دست می آورند، هیچ یک این فرصت را از دست نداده اند.خرید 
منچستر سیتی توسط شــیخ منصور بن زاید آل نهیان تنها شروع یک پروژه بلندپروازانه بود که فوتبال 
جهان را متحول کرد. قرارداد ۲۰۰۸ سیتی را به ثروتمندترین باشگاه جهان تبدیل کرد و آنها را در مسیر 
ســلطه قرار داد. این باشگاه در سال ۲۰۰۲ در سطح دوم فوتبال انگلیس بازی کرده بود اما در سال های 
۲۰۱۲، ۲۰۱۴، ۲۰۱۸، ۲۰۱۹ و ۲۰۲۲ قهرمان لیگ برتر شــد.تزریق پول در انگلیس باعث شد تا سیتی 
بازیکنان مورد نظر خود را جذب کند، به ویژه ســرخیو آگوئرو. این مهاجم با مبلغی در حدود ۳۸ میلیون 
پوند به تیم پیوســت که در آن زمان یک رکورد باشــگاهی بود و از زمانی که در وقت اضافه در آخرین 
روز فصل ۲۰۱۲ گل به یاد ماندنی قهرمانی لیگ برتر را به ثمر رساند، تا فصل آخر حضورش هر فصل 
بهترین گلزن باشگاه بوده است.اما گروه ابوظبی یونایتد منصور نفوذی بسیار فراتر از منچستر سیتی پیدا 
کرد. این گروه باشگاه نیویورک سیتی را راه اندازی کرد و در باشگاه هایی در استرالیا، ژاپن و اسپانیا سهام 
خریداری کرده است.این سرمایه گذاری بدون حاشیه و بحث نبوده است. ادعاهایی مبنی بر اینکه سیتی 
قوانین فیرپلی مالی را زیر پا گذاشته است همیشه مطرح بوده است و عفو بین الملل نیز اتهاماتی مبنی 
بر سوء استفاده شرکای تجاری باشگاه از حقوق بشر اضافه کرده است.اما علیرغم جنجال ها، موفقیت در 
زمین همراه با توسعه زیرساخت های باشــگاه نکته قابل توجه سرمایه گذاران اماراتی سیتی بوده است. 
هواداران خوشــحال تر از همیشه هســتند و برند جهانی و جذابیت سیتی، به خصوص تحت هدایت پپ 
گواردیولا، بالاتر از همیشه احساس می شود.در سال ۲۰۱۱، پاریسن ژرمن تیمی ضعیف و با سابقه تاریخی 
موفق لیگ فرانسه به حساب می آمد. با این حال، خرید باشگاه توسط سرمایه گذاری ورزشی قطر، آن ها 
را به سرعت به اوج رساند و از آن زمان تا کنون هر فصل در جمع دو تیم برتر لیگ ۱ قرار گرفته اند و در 
لیگ قهرمانان اروپا به رقابت با قدرت های اروپایی پرداخته اند.این باشــگاه ۲۲۲ میلیون یورو هزینه کرد 
و رکوردهای نقل و انتقالات را در سال ۲۰۱۷ شکست تا نیمار را از بارسلونا به خدمت بگیرد. با پیوستن 
بازیکنانی مانند کیلیان امباپه، مســی و ســرخیو راموس به PSG، این باشگاه خود را به عنوان یکی از 
تیم های برجسته اروپا تثبیت کرده است.در واقع، همین سرمایه گذاری روی بازیکنان است که باعث شده 
پی اس جی به دلیل نقض فیرپلی مالی توسط یوفا مورد بررسی قرار گیرد. در همین حال، سرمایه گذاری 
ورزشــی قطر )QSI( روابط دیگری با فوتبال اروپا ایجاد کرده است. این شرکت از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۳ 
اسپانسر پیراهن بارسلونا بود، در حالی که ناصر الخلیفی، مالک QSI، PSG و همچنین beIN Sport که 
حقوق رسانه ای لیگ ۱ است، اداره می کند.تأثیر پول نفت در فوتبال شمشیر دو لبه است. تاثیرات مثبت 
و منفی زیادی روی این بازی زیبا گذاشــته است. واقعیت این است که پول نفتی باعث پیشرفت زیادی 
در فوتبال شده، اما تغییر قدرت در میان باشگاه های سنتی و ریشه دار اروپایی با باشگاه های »کوچک« 
ناشــناخته ای که میراث فوتبالی کمی دارند رخ داده است. که دلیل آن هجوم پول نقد به آن هاست.پول 
نفت به طور کلی ثروتی است که از طریق نفت به دست آمده است. فوتبال یک ورزش سودآور است که 
همواره مورد توجه میلیونرها، میلیاردرها، تاجران ثروتمند بزرگ و سرمایه گذاران بوده است. این ورزش 
دسترســی به بازار جهانی ویژه ای را فراهم می کند و ســطح خاصی از اعتبار را به همراه دارد، به ویژه در 
مورد باشــگاه های موفق. از آغاز قرن جدید، هجوم به اصطلاح پول نفت به فوتبال با تعدادی باشگاه در 
سراســر جهان وجود داشته است. نمونه هایی از باشگاه های تحت مالکیت غول های نفتی منچسترسیتی 
و پاری ســن ژرمن هستند، باشگاه دیگری که متعلق به یک مالک ثروتمند است، چلسی است. همه ما 
می توانیم ببینیم که چگونه ثروت، این باشــگاه ها را تغییر داده است، هر سه باشگاه به فینال معتبر لیگ 

قهرمانان رسیده اند و چلسی دو جام لیگ قهرمانان اروپا دارد.

 دانشــمندان از ســال ۲۰۱۸ تاکنون خطر احتمال ســرایت آبله میمون از آفریقا به 
قســمت های دیگر دنیا را هشدار داده بودند اما مســئولان به این هشدارها اهمیتی 

ندادند.
سپتامبر سال ۲۰۱۸

چهار سال پیش یک دانشمند بریتانیایی که در آزمایشگاه امنیت زیستی سطح 
چهار با ویروس هایی شــبیه ویروس آبله کار می کرد، احتمال ســرایت پذیری 
این ویروس را هشــدار داده بود. این آزمایشگاه قبلًا برای بررسی سلاح های 
بیولوژیکــی احتمالی فعالیت می کرد.این دانشــمند در مقاله ای هشــدار داده 
بود، کاهش نرخ واکسیناســیون آبله، بیشتر مردم دنیا را در برابر این ویروس 
آســیب پذیر کرده اســت و آبله میمون می تواند پیامدهای بدی از خود به جا 
بگذارد. او گفته بود اکنون تنها بخشی از جمعیت جهان از واکسیناسیون قبلی 
آبله مصونیت دارند اما باقی مردم مستعد ابتلا به این بیماری هستند. همچنین 
این خطر وجود دارد که به دنبال اقدامات بیوتروریســتی، ویروس آبله میمون 

به طور عمد میان مردم پخش شود که عواقب ویرانگری خواهد داشت.
ژوئن سال ۲۰۱۹ ��

ســال ۲۰۱۹، گروهی از متخصصان بریتانیایی و بین المللی تخمین زدند که 
حــدود ۷۰ درصد از مردم جهان به دلیل اینکه واکســن آبله نزده اند، در برابر 
آبله میمون آســیب پذیر هستند. در واقع در بریتانیا بعد از اینکه آبله حدود ۴۰ 
ســال پیش ریشه کن شد، واکسیناسیون آن هم مدتی بعد متوقف شد. آخرین 
واکسن های آبله در سال ۱۹۷۱ به مردم بریتانیا ارائه شده است و این وضعیت 
جمعیت این کشور و هر کس دیگر را که واکسن آبله دریافت نکرده است، در 
برابر آبله میمون بدون ایمنی و شــکننده کرده است.این متخصصان خواستار 
تحقیقات بیشتر در مورد چگونگی گسترش آبله میمون و روش های پیشگیری 
آن، از جمله ساخت واکسن آبله میمون و درمان های ضدویروسی، شدند. البته 
آنها تاکید کردند که رابطه جنسی روشی بالقوه برای انتقال آبله میمون است. 
در حال حاضر مبتلایان به آبله میمون در بریتانیا به ۹۰ نفر رســیده اند و این 
ویروس از آفریقا به ۱۹ کشور دیگر شیوع پیدا کرده است. از آنجایی که این آبله 
فقط تعداد کمی از نواحی خارج از آفریقا را به خود گرفتار کرده بود، گستردگی 

و شیوع فعلی آن موجب شگفتی متخصصان شده است.
سپتامبر سال ۲۰۲۰ ��

کارشناسان سازمان جهانی بهداشت دو سال پیش، از احتمال عالم گیری آبله 
میمون خبر داده بودند. بنابه گفته آنها به دلیل فناوری های مدرن کشاورزی و 
افزایش جمعیت، احتمال انتقال ویروس آبله حیوانی به انسان به مراتب بیش 
از گذشته است. بنابه گفته این کارشناسان، در جمعیتی که ایمنی جمعی آنها در 
برابر گونه های ارتوپوکس ویروس )که پستانداران، انسان ها و بندپایان میزبان 
این ویروس هســتند( در حال کاهش اســت، امکان ابتــلا به آبله میمون در 
آنها افزایش می یابد.محققان سازمان جهانی بهداشت پس از انجام مدل سازی 
ریاضی دریافتند، مصونیت مردم جمهوری دموکراتیک کنگو که منطقه بومی 
بیمــاری آبله میمون اســت، در برابر این بیمــاری از ۸۵ درصد در اوائل دهه 
۸۰ به ۶۰ درصد در ســال ۲۰۱۲ کاهش نشــان داده است. در واقع از وقتی 

که واکسیناســیون آبله در ســال ۱۹۸۰ در کنگو به پایان رسید و متوقف شد، 
موارد ابتلا به آبله میمون افزایش یافت.کارشناسان سازمان جهانی بهداشت در 
این هشــدار خاطر نشان کرده بودند تا زمانی که اقدامات پیشگیرانه و کنترل 
عفونت در جریان باشــد، بعید است آبله میمون به شکل عالم گیری بروز کند. 
با اینحال بنابه اعتقاد آنها افزایش سفرهای بین المللی می تواند مقابله با شیوع 
آبله میمون را پرهزینه تر کرده و موجب ناکارآمدی استراتژی پیشگیری از این 

بیماری شود.
نوامبر ۲۰۲۱

در این ســال متخصصان برای آماده سازی در برابر تهدیدات بیوتروریستی یا 
عالم گیری، یک ســناریوی فرضی اجرا کردند و به این نتیجه رسیدند ویروس 
مهندسی شــده آبله میمون می تواند در مدت زمان ۱۸ ماه، ۳۰۰ میلیون نفر از 
مردم سراسر دنیا را به کام مرگ بفرستد.در این سناریو، شروع عالم گیری آبله 
میمون ماه مه ســال ۲۰۲۲ فرض شــده بود. البته این سناریو که شدت آبله 
میمون را بســیار بالا نشان می دهد، با شیوع فعلی این بیماری بسیار متفاوت 
اســت. در آن ســناریو ویروس آبله میمون به طور عمد تغییز ژنتیکی یافته و 
می تواند در عین مرگبارتر شــدن در برابر واکسن ها هم مقاوم باشد. به همین 
دلیل وقتی آبله میمون شیوع یافت، این مرکز آماده سازی در برابر بیماری های 
همه گیر مجبور شــدند توضیح دهند که آنها ســناریوی »بدترین حالت« آبله 
میمون را نوشــته بودند تا آگاهی های مردم و مســئولان را در برابر تهدیدات 
احتمالی جهان افزایش دهند. این متخصصان اطمینان دادند که شــیوع فعلی 
به شدتِ سناریویی نیست که آنها نوشته بودند. آن ها حتی مطمئن هستند که 
شــیوع فعلی آبله میمون به سرعتی که آنها در سناریوی خود پیش بینی کرده 

بودند، گسترش نمی یابد و چنین نرخ مرگ ومیری ندارد.
فوریه سال ۲۰۲۲ ��

فوریه امســال هم تیمی از محققان اروپایــی و آمریکایی ۶۶ تحقیق در مورد 
آبله میمون غرب آفریقا، که مســئول شیوع فعلی در کشورهای دیگر است، و 
همینطور نوع کشنده تر آن که در آفریقای مرکزی وجود دارد را بررسی کردند. 
این محققان دریافتند موارد ابتلا به این نوع آبله از دهه ۱۹۷۰ تاکنون ۱۰ برابر 
شده است. این محققان به این نتیجه رسیده بودند که باید نگران گسترش آبله 
میمون از آفریقا به کشــورهای دیگر باشند.طی ۵ دهه گذشته، آبله میمون در 
۱۰ کشور آفریقایی و ۴ کشور غیرآفریقایی شیوع پیدا کرده است. این محققان 
به این نتیجه رسیده بودند که پایان واکسیناسیون منظم آبله و جنگل زدایی که 
موجب تماس بیشتر بین انسان و حیوانات آلوده به ویروس آبله شده است، آبله 
میمون را گســترش داده است.در بررسی این محققان مشخص شد ۸۰ تا ۹۰ 
درصد افراد واکسینه نشده در برابر آبله، به آبله میمون مبتلا شده بودند.در نهایت 
این محققان به این نتیجه رســیدند که کاهش مصونیت افراد، ناشــی از قطع 
واکسیناسیون آبله، موجب احیای آبله میمون شده است و سر و کله این بیماری 
در برخی از کشورها پس از ۳۰ تا ۴۰ سال غیبت، دوباره پیدا شده است.محققان 
در همان زمان خواســتار افزایش حمایت بین المللی برای نظارت و شناســایی 
موارد ابتلا به آبله میمون شده بودند.متاسفانه تمام هشدارهای فوق نادیده گرفته 
شدند و اکنون با شیوع این بیماری در کشورهای مختلف از جمله انگلیس، همه 

مسئولان نگران احتمال شیوع آبله میمون در سراسر جهان شده اند.
dailymail :منبع  

نادیا زکالوند
روزنامه نگار

ایمان گودرزی
روزنامه نگار

شیوع آبله میمون در پشت پرده بی توجهی به هشدار چهار ساله دانشمندان

رئیس سازمان خصوصی سازی 
خبر داد:

سهم دولت از سرخابی ها تا پایان 
شهریور به کمتر از نصف می رسد
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سیاست

رویداد

نگاه روز

تحریم های آمریکا 
 خلاف حقوق بشر

تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران به خصوص در حوزه 
دارو و تجهیزات پزشکی دقیقاً یک اقدام غیرانسانی و مغایر 

با موازین بین المللی و خلاف حقوق بشر است.
این تحریم ها در واقع موجب آســیب به مردم ایران شــده 
است و به خصوص بیماران و کسانی که بیماری های نادر 
دارند و نیازمند درمان و مراقبت ویژه هســتند. وقتی که از 
دسترســی به داروها و تجهیزات پزشکی محروم شوند به 
طور طبیعی با مشکلات بسیار زیادی مواجه می شوند. چه 
بسا که به مرگ این عزیزان هم منجر شود. کودکانی دارای 
سرطان خون، بیماران پروانه ای که متأسفانه پوست حساس 
و تاول زده دارند، جانبازانی که در جنگ تحمیلی در معرض 
ســلاح های شــیمیایی قرار گرفتند و دچار جراحت های 
چشــمی شــدند و افراد متعددی که به بیماری های نادر 
مبتلا هستند همه در معرض آســیب های شدید ناشی از 

تحریم های ظالمانه آمریکا هستند.
در مقاطــع مختلف نیز برخی از عوامل حقوق بشــری در 
ایــن زمینه صحبت کردند و آنهــا را محکوم کردند؛ برای 
مثال کمیسر عالی حقوق بشر سازمان ملل بیانیه ای را صادر 
کــرده و به موضوع تحریم ها و ویــروس کرونا در ایران و 
چالش های ایجاد شده توسط تحریم های آمریکا و حتی آن 
را به شکل گیری نوعی از تروریسم پزشکی علیه مردم ایران 
اعلام کرده و در واقع عدم دسترسی به درمان های اساسی 
پزشکی و دستگاه اسکن اشعه ایکس و مشابه اینها را مورد 
اشاره قرار داده و محکوم کرده، لذا تردیدی نیست که این 

اقدام آمریکا یک اقدام غیرانسانی است.«
امــا اتحادیه اروپــا ادعا می کند که پایبنــد برجام بوده اما 
عملًا یا نخواسته یا نتوانسته یا هردو، باعث شده که اقدام 
ملموســی را انجام ندهد و در واقــع در کنار آمریکا بوده و 
می توان گفت که شریک آمریکا در اعمال و ادامه تحریم ها 

علیه ملت ایران بوده است.
همانطور که اشــاره شد سازمان ملل با هدف جرم انگاری، 
کیفرسازی و اقدامات قهری می تواند کارهایی را انجام دهد؛ 
همچنین قوه قضاییه و نیز دستگاه دیپلماسی می توانند از 
مسیر ســازمان ملل و همچنین دیوان های دادگاهی مثل 
دیوان کیفری لاهه اقداماتی را انجام دهند و ســعی کنند 
عرصه را در زمینه بین المللی بر آمریکا تنگ کنند و تحت 
تأثیر این فشــارها، آمریکا را مجبور کنند که تحریم های 
یکجانبــه ایران را لغو کند و حداقل افشــا کنند که آمریکا 
اقدامات غیرانسانی و ضدانسانی را علیه مردم ایران اعمال 
کرده اســت.از ســویی دیگر در ارتباط با موضوع گزارش 
خانم آلان دوهان، گزارشــگر ســازمان ملل که به ایران 
ســفر کرد بالاخره برخی از گزارشگرها نمی توانند حقایق 
را پنهــان بکنند و برخی هم که دارای انصاف بیشــتری 
هستند ســعی می کنند که راجع به تأثیرات منفی اقدامات 
یکجانبــه قهرآمیز آمریکا و تحریــم ایران به خصوص در 
حوزه پزشــکی و دارویی و غذایی مسائلی را ارائه دهند و 
در واقع از حقوق مردم ایران به عنوان دفاع از حقوق بشــر 
حمایت کنند.دوهان در جریان تأثیرات منفی تحریم ها قرار 
گرفت و اعلام کرد که تحریم های یکجانبه اولیه و ثانویه 
و همچنین تهدید بر اعمال تحریم ها وضعیت حقوق بشر 
را به خطر انداخته و به خصــوص عدم ورود دارو به ایران 
مشــکلات جدی برای مردم ایران ایجاد کرده است.« این 
گزارش هــا افکار عمومی را علیه آمریکا تحریک می کند و 
واشــنگتن را در مقابل افکار عمومی جهان قرار می دهد و 
به لحاظ مقبولیت این کشــور در جهان، آمریکا را آســیب 
پذیر می کند.«یک بخش مهم گــزارش خانم دوهان این 
اســت که آمریکا بعد از خروج از برجام در واقع تحریم های 
شــدیدتری را اعمال کرده که تأثیر کاملًا مؤثر در سلامت 
مردم ایران گذاشته و علیرغم اینکه آمریکا ادعا می کند که 
ارسال داروها به ایران آزاد است اما به دلیل اینکه در حوزه 
تبــادلات بانکی اجازه مبادلات بانکی را به ایران نمی دهد. 
به همین دلیل عملًا دارو را ایران نمی تواند خریداری و وارد 
کند و به همین دلیل است که این اعلام آمریکایی ها مبنی 
بر اینکه تحریم ها شامل دارو و تجهیزات پزشکی نمی شود 
یک فریب است و سعی می کنند با اعلام این مطلب افکار 
*تحلیلگر سیاسی عمومی را فریب دهند. 

دستور مقام معظم رهبری 
در پی حادثه فرو ریختن ساختمان 

متروپل آبادان

ایلنا: در پی حادثه فرو ریختن ســاختمان متروپل 
آبادان، رهبر انقلاب اسلامی در پیامی با تسلیت این 
حادثه به مصیبت دیدگان، دستور دادند ضمن سرعت 
عمل برای کاســتن از تلفات، مقصران حادثه مورد 
پیگرد و مجازات قرار بگیرند و از تکرار این حوادث 

در کشور جلوگیری شود.
متن پیام و دســتور رهبر انقلاب که در جلسه فوق 
العاده ای در حضور رئیس جمهور با موضوع بررسی 
گزارش های هیئت های اعزامی به آبادان و پیگیری 
آخرین اقدامات انجام شده قرائت شد، به این شرح 

است:
»بسم الله الرّحمن الرّحیم

حادثهٔ تأســف بار آبادان، علاوهٔ بر نیاز به ســرعتِ 
عمل و اســتفادهٔ از همهٔ ظرفیت ها برای کاستن از 
تلفات که اکنون در درجهٔ اول اهمیت است، وظیفهٔ 
پیگرد مقصران حادثه و مجازات عبرت آموز آنان با 
همــکاری قوهٔ قضائیه و نیز تلاش گســترده برای 
جلوگیری از تکرار آن در همهٔ نقاط کشور، بر عهدهٔ 

همهٔ ما مسئولان کشور است.
لازم میدانم با تشــکر از فعالیت چندروزهٔ مسئولان 
دولت، پیگیری و جدیت کامل در این باره را مطالبه 
نمایم و بــه بازماندگان مصیبت دیــدهٔ این حادثه 

تسلیت عرض کنم.«

مخبر: فساد گسترده ای در ماجرای 
»متروپل« رخ داده است

صدا و سیما: محمد مخبر با اشــاره به بازدید خود 
از محل حادثه متروپل در آبادان، اظهار داشت: بعد 
از این اتفاق تلخ، رئیس جمهور دســتورات مکرر و 
مؤکدی برای رسیدگی به ابعاد حادثه و مقصران آن 
صادر کرد و هم اکنون هم همه امکانات دولت برای 

رسیدگی به حادثه دیدگان بسیج شده است.
معاون اول رئیس جمهور با بیــان اینکه این حادثه 
تاکنون ۳۷ مصدوم و ۲۴ فوتی داشته است،  گفت: 
احتمال وجود افراد دیگری در زیر آوار که فوت شده 
یا زنده باشند، همچنان وجود دارد و در حال تلاش 
هســتیم و امیدواریم که ظرف یکــی دو روز آینده 

تکلیف کار معلوم شود.
مخبر در عین حــال تأکید کرد:  کار امدادرســانی 
بســیار پیچیده است و این حادثه هم قابل قیاس با 
حادثه پلاسکو نیست، چرا که محل حادثه در بافت 
مســکونی قرار دارد و کار سخت است. وی با بیان 
اینکه در این رابطه فساد گســترده ای بین سازنده 
بنا، پیمانکار، ناظر و دســتگاه های ارائه دهنده مجوز 
اتفاق افتاده؛ تصریح کرد:  باید طوری به این مسأله 
رسیدگی شــود که دیگر تکرار نشود، چرا که مردم 
را جریحه دار کرده اســت. معاون اول رئیس جمهور 
خاطرنشــان کرد:  ساختمان های مشــابهی در این 
منطقه و در ســطح کشــور وجود دارد که باید به 
وضعیت آنها رســیدگی شــود و این کار هم انجام 
خواهد شــد و تیمی با دستور رئیس جمهور مشغول 

بررسی این مسأله شده اند.

شمخانی:
ایران، امنیت در منطقه را امری به 

هم پیوسته می داند

ایلنا: نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی 
امنیت ملی جمهوری اســلامی ایران گفت: ایران 
امنیت در منطقه را امری به هم پیوســته می داند و 
معتقد است، امنیت، صلح و ثبات در افغانستان برای 

همه کشورهای منطقه ضروری و لازم است.
دریابــان علــی شــمخانی در چهارمین نشســت 
گفت وگوی امنیت منطقه ای در دوشــنبه، با تبیین 
شرایط منطقه به ویژه تحولات افغانستان در بیست 
سال گذشته و با اشاره به شکست و فرار افتضاح آمیز 
امریکا از افغانستان تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران همواره خواهان برقراری امنیت و صلح و ثبات 
در افغانستان بوده و آن را بستر مورد نیاز برای توسعه 
و رفاه مردم این کشــور و نیز مردم منطقه می داند. 
این مقام کشورمان با اشاره به اینکه ایران در طول 
سال های متمادی میزبان نزدیک به پنج میلیون نفر 
از مردم شریف افغانستان بوده است، گفت: در غیاب 
کمک های مؤثر بین المللی و در شرایط تحریم های 
ظالمانه میزبانی از این تعداد مشکلات فراوانی را بر 
کشور ما تحمیل کرده است. شمخانی، خاطرنشان 
کرد: جمعیت اتباع افغانســتان که به ایران آمده اند 
از جمعیت ۱۱۰ کشــور در دنیا بیش تر اســت. دبیر 
شورای عالی امنیت ملی کشــورمان افزود: مقصر 
اصلی در وقوع دو فاجعه شــامل بروز جنگ بیست 
ساله در افغانســتان و جنگ اوکراین سیاست های 

غلط و توسعه طلبانه امریکا است.

بعد از آنکــه فروردین ماه امســال، نمایندگان 
مجلس در جلســه مشــترک مجلس و دولت، 
تشــکیل وزارت بازرگانی را از ابراهیم رئیســی 
مطالبه کردند، ولی اسماعیلی، رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی در مصاحبه ای 
خبر داد کــه در نامه ای به رئیســی نظر مثبت 
مجلس برای تشــکیل وزارت بازرگانی را اعلام 
و درخواســت شــده تا دولت بــا مجلس برای 
تفکیک بازرگانی از وزارت صمت، همراهی کند.

وزارتخانه های بازرگانی، صنایع و معادن از جمله 
وزارتخانه هایی هستند که از قبل انقلاب، سابقه 
ادغام یا تفکیک دارند. هر دولت به فراخور اهداف 
و سیاســت های راهبردی خود در صدد ادغام یا 
تفکیک آنها برآمده است. در زمان دولت احمدی 
نژاد به دلیل افزایش درآمدهای نفتی و ضرورت 
اصلاح ســاختارهای اقتصادی با تاکید بر چابک 
سازی ساختاری و اجرایی نمودن اصل ۴۴ قانونی 
اساســی که یکی از محورهای اصلی آن، برون 
ســپاری وظایف دولت به بخش خصوصی بود، 
این ایده از سوی دولت نهم دنبال شد که وزارت 
بازرگانی را در وزارت صنایع و معادن ادغام نماید.

بعد از ادغام وزارتخانه های ســه گانه و تشکیل 
وزارت صمت، ســاختارهای این ســه وزارتخانه 
تغییر چندانی نکرد و صرفاً یکی از وزرای هیات 
دولــت، حذف و مدیریت واحدی بر ارکان ســه 
وزارتخانه حاکم شــد. ادغام ایــن دو وزارتخانه 
در ســال ۱۳۹۰ مشکلات پیش بینی نشده ای به 
خصوص مقابل تجار قرار داد و آنها را برای رجوع 
به یک واحد مشــخص، بیش از پیش سر در گم 
کرد. از سوی دیگر به ادعای برخی مخالفان این 
کار که با هدف کوچک ســازی دولت انجام شده 
بود، در عمل نتوانست به هدف خود نزدیک شود. 
این چنین شــد که دولت یازدهم در سال ۱۳۹۴ 
برای نخســتین بار تصمیم به تفکیک مجدد این 
وزارتخانه گرفت تا سر و سامانی به بخش تجارت 

کشور بدهد.
صادرات  �� بزرگ  هلدینگ  بازرگانی:  وزارت 

کشور
کارشناســان اقتصادی معتقدند کــه ایران برای 
توســعه صادرات نیازمند تشکیل یک هلدینگ 
بزرگ صادراتی در کشــور اســت که شرکتهای 
بازرگانــی دولتــی را با بازمهندســی، تبدیل به 
هلدینگ بزرگ صادراتی کند. در شــرایط فعلی 
بنگاه های کوچک اقتصادی در کشور وجود دارند 
که توانمندی صادراتی ندارنــد و تنها می توانند 
تولید کننــد. ویژگی هلدینگ بــزرگ صادراتی 
این اســت کــه می تواند براســاس ارتباطات و 
ملاحظات بازار، نیازهای کشــورهای مختلف را 
مورد بررســی قرار دهد و در عین حال، با بهره 
گیری از تولیدات بنگاه های کوچک، محصولات 
را وارد بازار جهانی کند. به تعبیر این کارشناسان 
تجارت دو بعُد دارد؛ تجــارت خارجی و تجارت 
داخلی. موفقیت در تجارت خارجی در گرو تحقق 
دو مؤلفه اســت؛ دیپلماسی خارجی و پیمان های 
دفاعی و امنیتی. هر کشوری که به دنبال تقویت 
بازرگانی خارجی اســت باید روابط دیپلماسی با 

سایر کشورها را توسعه دهد.
از مخالفت با درخواست روحانی تا پیگیری جواب 

مثبت از رئیسی

حســن روحانی از سال ۱۳۹۴، به دنبال تفکیک 
وزارت بازرگانــی از وزارت صمــت بود. تفکیک 
بازرگانــی از صنایع و معــادن، آن هم در میانه 
مبارزه دولت با تحریم های ترامپ می توانست به 
توسعه بازرگانی در دوره تحریم کمک کند. این 
همان نقطه کانونی انتقادات منتقدان روحانی به 
عدم فعالیت بازرگانان بویژه در ســفارتخانه های 
خارجی بود. موضوعی که در یک فرآیند طولانی 
به نتیجه نرسید و حالا مشخص شده که انگیزه 
مجلس شورای اســلامی از مخالفت با روحانی، 
قرار دادن بــرگ برنده وزارت بازرگانی در اختیار 
دولت بعدی بوده است. دولت سیزدهم، که حالا 
نمایندگان مجلس، درخواســت تفکیک وزارت 
بازرگانی را از آن درخواست نموده اند.روحانی در 
سال ۱۳۹۹، آخرین تلاشها برای تشکیل وزارت 

بازرگانــی را انجام داد. برکنــاری وزیر صمت و 
معرفی سرپرســت برای وزارت صمت، اهمیت 
تشــکیل این وزارتخانه را برای دولت دوازدهم 
در مواجــه با تحریمها نشــان می داد. موضوعی 
که با واکنش تند مجلس همراه شــد. سیزدهم 
مرداد همان ســال، ۴۵ نفر از نمایندگان مجلس 
درخواســت مسکوت ماندن طرح تشکیل وزارت 
بازرگانی به مدت یک ســال را با استناد به ماده 
۱۹۳ قانون آیین نامه داخلی مجلس ارائه کردند. 
ولی اســماعیلی که حالا شخصاً، تشکیل وزارت 
بازرگانــی در دولت رئیســی را دنبال می کند در 
مصاحبه ای گفته »طرح تشکیل وزارت بازرگانی 
در مجلس قبلی رأی آورد، کمیســیون مصوب 
کرده به صحن فرستاد در صحن هم رأی آورد و 
با ایراد شورای نگهبان به مجلس بازگشت. دولت 
قبل درخواســت داشت که ما این را ادامه بدهیم 
اما همزمان شــد با اواخر دولت، یعنی زمانی که 
ما می خواســتیم این را شروع کنیم نزدیک ۹ یا 
۱۰ ماه تا پایان دولــت زمان باقی مانده بود که 
مــا دیدیم که تا این بحث ها جمع بندی شــود و 
کار انجام شــود، ۳-۴ ماه باقی می ماند که عملًا 

نتیجه ای که دنبال آن بودیم، اتخاد نمی شد.«
بازی سیاسی مجلس با وزارتی اقتصادی ��

وزارت بازرگانی یکــی از وزارتخانه های دولت و 
مســئول توسعه و بهبود امکانات بازرگانی ایران، 
و تنظیم قوانین و سیاست های کشور بود که در 
۱۲ تیــر ۱۳۹۰ با وزارت صنایــع و معادن ایران 
ادغام شــد. دولت روحانی برای رفع این کاستی، 
خرداد ۱۳۹۶ پرونده تفکیک وزارت صمت را در 
مجلس به جریان انداخت که مخالفان بســیاری 
داشــت. بالاخره اصرار دولت دوازدهم منجر به 
صدور رأی مثبت کمیســیون اجتماعی مجلس 
به تفکیک وزارت صمت شــد. پس از ارســال 
ســیگنال مثبت کمیســیون اجتماعی مجلس 
نســبت به تفکیک این وزارتخانه، کمیته اقتصاد 
مقاومتی کمیســیون اقتصادی مجلس، به دنبال 
اعلام مخالفت دو کمیسیون تخصصی »حمایت 
از تولید ملی« و »کشاورزی«، سومین مخالفت 
نســبت بــه تفکیــک وزارت صمــت از جبهه 
بهارستان نشــین ها را اعلام کرد.بــه اعتقاد آنها 
سیاست گذار به جای تشکیل یک وزارتخانه جدید، 
»اصلاح ســاختارهای عریــض و طویل وزارت 
صمت«، »تکمیل ادغام به جای تشــکیل وزارت 
بازرگانی«، »کوچک سازی و چابک سازی با ادغام 
وزارتخانه ها« و »یکپارچه سازی حوزه های تولید 
و تجارت« را در دســتور کار قرار دهد.اما پس از 
تصویب ایــن طرح، برخی نمایندگان مجلس در 
نامه ای خطاب به اعضای شورای نگهبان، طرح 
تشکیل وزارت بازرگانی را مغایر با قانون اساسی 
دانســتند. به اعتقاد ۶۰ نماینده مجلس، تشکیل 
این وزارتخانه به ویژه در شــرایط تحریم موجب 
آسیب جدی به اقتصاد کشور خواهد شد.درست 
یک روز بعد از انتشــار این نامه، طرح تشــکیل 
وزارت بازرگانی که قرار بود در جلســه شــورای 
نگهبان بررسی شود، وقت رسیدگی پیدا نکرد. اما 
در جریان این کش وقوس ها، دومین نامه انتقادی 
نسبت به طرح تجزیه صمت نوشته شد. جمعی 
از اســتادان دانشــگاه در نامه ای به دبیر شورای 
نگهبان دلایل مخالفت خود را با تشکیل وزارت 

بازرگانی اعلام کردند.
۶۵ نماینده نیز در دومین نامه اعتراضی به مصوبه 
تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی، خطاب 
به شــورای نگهبان، خواستار عودت این مصوبه 
مجلس شــدند. شــیوع کرونا و تعطیلات نوروز 
بررســی این لایحه جنجالی را به اردیبهشــت 
ماه موکول کرد. ســرانجام ۲۱ اردیبهشت سال 
۱۳۹۹ به محض اینکه این طرح در دســتور کار 
مجلس قــرار گرفت، برخی از نمایندگان با فریاد 
»۲- ۲« مخالفت خود را با بررســی مجدد این 
طرح در مجلس اعلام و به آن رأی ندادند.یکی از 
ایرادات شورای نگهبان به تبصره یک ماده واحده 
این طرح بود که نمایندگان مصوبه کمیســیون 
اجتماعی برای رفع این ایراد را تصویب نکردند. در 
ادامه این جلسه نیز امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
عضو هیات رئیســه مجلس، تاکید کرد: تاکنون 
چند بار ایرادات شــورای نگهبان به این طرح در 
مجلس بررسی شده و رأی نیاورده و بر این اساس 

بهتر است که دیگر از این دستور کار بگذریم.
دفاعیه حامیان ادغام ��

در هر دولت، چه قبل و چه بعد از انقلاب، حامیان 

ادغــام وزارتخانه های بازرگانی، صنایع و معادن، 
استدلال هایی داشته اند. از مهمترین دلایل دفاع 
موافقان ادغام و مخالفت با هرگونه تفکیک این 
وزارتخانه در ســال های مدیریت دولت روحانی، 

این موارد بوده است:
 چابک و کوچک ســازی ساختار و بدنه دولت با 

توجه به قانون برنامه پنجم
 بقــای وظایف و تکالیفی حاکمیتی و واگذاری و 

وظایف تصدی گرایانه
 ادغــام در اهداف، اســتراتژی ها و رویکردها با 

هدف رشد صادرات غیرنفتی
 قرارگرفتــن بازرگانی در خدمــت تولید با حفظ 

مزیت رقابتی
 تشــکیل زنجیره های کامــل ارزش افزوده با 

یکپارچگی فرایندها
 پاســخگویی مؤثــر دولت در برابــر صادرات و 

واردات بازرگانان
 افزایش رقابت پذیری در تولید ��

دولت نهم احمدی نژاد با این استدلال ها توانست 
رأی موافــق نماینــدگان مجلس بــرای ادغام 
وزارتخانه ها را از مجلس دریافت کند. اما افزایش 
تحریم های مالی و بانکی و نفتی در اواخر دولت 
دهم که کشــور را در آستانه برنامه نفت در برابر 
غذا قرار داده بود، پرونده هســته ای ایران را وارد 
فاز امنیتی کرد که نتیجه آن تحمیل تحریم های 
فلج کننده به ایران بود. تأثیر تحریم ها بر اقتصاد 
کشــور، ادغام وزارتخانه را با مشــکلات زیادی 

مواجه کرد.
مشکلات ادغام وزارتخانه ها متأثر از تحریم ها ��

محمود دودانگه، کارشــناس اقتصادی می گوید 
»وقتــی کــه تحریم ها در ســال های ۹۰ و ۹۱ 
تشــدید شــد، عملًا تمام دغدغه، توان و انرژی 
وزیر صنعــت، معدن و تجارت کــه باید صرف 
این می شــد وزارتخانه ای چابک و کارآمد ایجاد 
کنــد، این بود که چگونه ارز مــورد نیاز تولید و 
نیازمندی های بازار تأمین شود و یا چگونه گندم 
و شــکر ذخیره شــود. اصلًا دغدغه، یک مساله 
دیگر شــد. ما اصلًا تا سال ۹۰ دغدغه تأمین ارز 
نداشتیم و هر کسی می خواســت واردات انجام 
دهد، ثبت سفارش می کرد و نیز وزارت بازرگانی و 
وزارت صنایع و معادن هیچ درگیری ای نداشت. 
امــا وقتی تحریم اتفاق افتاد، بخشــی از صنایع 
تحریم شــدند و واردات و تأمین ارز دچار چالش 
شد. یعنی داستان کاملًا عوض شد و برنامه ادغام 
به طور طبیعی به حاشــیه رفت و به جای این که 
ادغام اولویت اول باشــد، در اولویت های پایین تر 

قرار گرفت.«
در آن سال ها، نوک پیکان جنگ اقتصادی غرب، 
بر مقوله تجــارت متمرکز شــد و تلاش برای 
جلوگیری از صادرات کالاهای ایرانی از یک سو، 
و ایجاد مانع در مسیر واردات کالاهای مورد نیاز 
کشور از ســوی دیگر، سیاستی بود که امریکا با 

تهدید و تطمیع دیگر کشورها، دنبال می کرد.
ضربه مجلس به ادغام وزارتخانه ها ��

در این میان، بعضاً تصمیمات غیرکارشناســی، 
ادغــام وزارتخانه هــا را ناکارآمد کــرد. به گفته 
کارشناســان اقتصادی، تصویــب قانون ارتقای 
بهره وری بخش کشاورزی عملًا به ادغام ضربه 
زد. یکی از اهداف ادغام، یکپارچگی سیاست های 
بازرگانی و صنعتی بود، اما با این قانون بخشــی 
از سیاســت های بازرگانی باید جدا می شد و در 
ســاختاری دیگر قرار می گرفــت. اگر چه قانون 
ارتقای بهره وری بخش کشــاورزی لازم بود، اما 
این قانون، بهره وری بخش کشاورزی را به جای 
این که در کاشت، داشت و برداشت توسعه دهد، 
در آخر زنجیره یعنی بازرگانی صورتبندی می کرد.

دفاعیه مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی ��
بررسی نظرات مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی 
که حاصل تفکیک آن از وزارت خواهد بود، نشان 
می دهد عمــده نظرات این افــراد بدون درنظر 
گرفتن تغییر شرایط بین المللی و تاثیرات تحریم 
بر اقتصاد ایران بوده اســت. عمــده این دلایل 
که عمدتاً شــکلی اســت و با تغییر و تحولات 
تحریم هــای امریکا علیه ایران تناســبی ندارد، 

عبارتند از:
 مغایرت با ماده ۱۶ سیاســت های کلی اقتصاد 

مقاومتی
 مغایرت با ماده ۱۰ سیاست های کلی نظام اداری

 مغایرت با کوچک ســازی دولت طبق اصل ۴۴ 
قانون اساسی

 ایجاد رانت و فســاد با ایجاد ساختار متمرکز در 

بازرگانی
 ضرورت کاهش درآمدهــا برابر ماده ۲۲ قانون 

مدیریت خدمات کشوری
 سیاســتگذاری حوزه صنعت و تجارت در یک 

وزارتخانه در ۱۴۷ کشور دنیا
 مغایرت با ماده ۲۸ قانون برنامه ششم توسعه و 

اصل ۷۵ قانون اساسی
ضرورت های تشکیل وزارت بازرگانی ��

اثرگــذاری تحریم های مالــی و بانکی در اواخر 
دولت دهم، تشکیل وزارت بازرگانی را به عنوان 
یکی از مهمترین اولویت های دولت یازدهم قرار 
داد. تغییــر تاکتیک های اقتصادی برای صادرات 
و نیاز کشور به ســاختاری مستقل که مدیریت 
صــادرات و واردات را انجــام دهد و از ســوی 
دیگر ضرورت وجود ســاختاری برای نظارت بر 
رانت ها و تخصیص ها در روندهای بازرگانی، نه 
تنها تشــکیل وزارت بازرگانی را اجتناب ناپذیر 
می کرد بلکه چنین تقویت چنین ســاختاری به 
سیاستگذاری در برابر وزارت بازرگانی امریکا که 
نقش سیاستگذار تحریم ها را ایفا می کرد، تبدیل 
می شــد. موضوعی که عملًا بــا مخالفت های 
مجلس شورای اسلامی تا پایان دولت دوازدهم 
اســتدلال های حامیان  مانــد. مهم ترین  ناکام 

تشکیل وزارت بازرگانی عبارت بود از:
 کاهــش چابکی و کارایــی لازم متأثر از بزرگ 

بودن وزارتخانه های ادغامی
 عدم تصویب شــرح وظایف و اختیارات وزارت 

صنعت، معدن و تجارت
 عدم امکان تجمیع اهداف دو وزارتخانه بازرگانی 
و صنایع و معادن ســابق به علت ماهیت بخشی 

و فرابخشی
 اثرپذیری بخش تجارت خارجی از ساختارهای 

خارج از وزارتخانه در دوره مهم تحریم
 ضرورت کارکرد مطلــوب نظام بازرگانی تحت 

مدیریت یکپارچه
 ضرورت تمرکز بر اصل مشتری مداری در یک 

نظام واحد در حوزه بازرگانی کشور
 ضــرورت ارتقای بیش از پیش شــرایط تأمین 

حقوق مصرف کنندگان
 استفاده از رایزنان بازرگانی با تجربه و کارکنان 
اقتصادی در سفارتخانه ها تحت مدیریت مستقل

 یکپارچه کردن سیاست های بازرگانی و نهادهای 
بازرگانی

 رونق صادرات با تشکیل یک نهاد قوی صادراتی
 یکپارچه سازی سازمان سرمایه گذاری، سازمان 

توسعه تجارت و گمرک
بازی سیاسی جایگزین نظرات کارشناسی ��

در حالی کــه دولت روحانی بــا درک ضرورت 
تشکیل وزارت بازرگانی متأثر از تغییر سیاست های 
اقتصــادی در جریــان تحریم هــای ترامپ، به 
دنبال تفکیک بازرگانــی از صنایع و معادن بود، 
نمایندگان مــردم در دو مجلس دهم و یازدهم، 
مانع از تشکیل این وزارتخانه در دولتی شدند که 
با حزب متبوع آنها گرایش سیاسی متفاوتی دارد. 
مخالفت نمایندگان مجلس با درخواســت دولت 
روحانی تا روزهای پایانی ادامه داشت و به ضرر 
معیشــت مردم در تحریم تبدیل شد بویژه آنکه 
اکنون و پس از حذف ارز ترجیحی و آزادســازی 
قیمت برخی کالاهای اساسی و تلاطم اجاد شده 
در بازار سایر کالاها مشخص شده که نابسامانی 
نظام توزیع، چقدر ب زیان مردم و دولت شده و 
دست دلالان را برای جولان در بازار بازگذاشته 

و اینجاست که اهمیت نبود و جای خالی وزارت 
بازرگانی، بشــدت احساس می شود.اگر همراهی 
مجلس با دولت و موانع شورای نگهبان و مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام در برابر طرح تشکیل 
و احیای وزارت بازرگانی برداشــته شده بود، این 
امکان وجود داشت تا با تشکیل وزارت بازرگانی، 
دولت ســیزدهم نیز در آغاز خود از ســاختاری 
چابک تر و مستقل برای صادرات و واردات بهره 
گیری نماید.تشــکیل وزارت بازرگانی در دولت 
دوازدهم نه به سیاق دهه ۶۰ و ۷۰، بلکه با اتکا 
به تجربه گذشــته و با بازنگری، بازمهندسی و 
بازساختاری این وزارتخانه، می توانست به بازوی 
قوی برای دولت سیزدهم تبدیل شود. موضوعی 
که با گروکشــی و مخالفت هایی سیاسی، مانع 

تحقق آن شدند.

 تشکیل وزارت بازرگانی؛ ممنوع برای روحانی، ضروری برای رئیسی

 بازی سیاسی مجلس با وزارت اقتصادی
رسول سلیمی

روزنامه نگار

برخی کارگاه ها به خاطر نداشتن توان مالی 
مناســب بیشــتراز ۵۰ درصــد بودجــه ریــزی 
نکرده انــد ضمــن اینکــه تســهیلات هــم در 
اختیار آن ها قرار داده نشــده و تعداد زیادی 
از کارگاه های تولیدی علی الخصوص صنایع 
تبدیلــی بخــش کشــاورزی بخاطــر نداشــتن 

نهاده ها و مواد اولیه نیمه تعطیل شده

دامدار به جهاد کشــاورزی می رود و 
می گویند نهاده نداریم، برو از بازار 
آزاد تهیه کن، آیا قیمت در جایی که 
نهاده هــا را آزاد می فروشــند، کنتــرل 
شده است؟ این گرانی ها در سامانه 

تولید هم مشــکل ایجاد می کند. 

محسن پاک آیین *
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اقتصاد

نگاه روز

راهکار  رهایی
از پرداخت یارانه ها

معتقدم نظام پرداخت یارانه در ایران موفق نبوده و می توانیم 
بخشــی از دلایل آن را ریشه یابی کنیم. زمانی که پرداخت 
یارانه ها را به صورت جدی و گســترده شروع کردیم قرار بود 
قیمتهای انرژی را در ایران واقعی کنیم و درعین حال از محل 
واقعــی کردن قیمت انرژی بتوانیم در یک مســیر هدفمند، 
یارانه های بخش تولید و گروههای هدف را به نسبت شرایط 

اقتصادی تأمین کنیم.
در بخش یارانه ها مســاله حمایت از تولید و کارگاهها معطل 
ماند و هیچ وقت به دلیل کمبود منابع، نتوانســتیم منابعی را 
بــه بخش تولید تخصیص دهیم. عمده درآمدی که به لحاظ 
مابــه التفاوت قیمت های انرژی به دســت آمد صرف توزیع 
یارانه های نقدی شــد، چون از همان اول هدفگذاری اشتباه 

بود و همه گروهها در کشور یارانه را دریافت کردند.
شرایط رفته رفته نشان داد که این طرح در اجرا مشکل دارد 
چون به گروههای هدف اصابت نکرده است و وضعیت زندگی 
گروهها و دهکهای ضعیف را ارتقا نداده اســت؛ در عین حال 
که رشد تورم را در کشور داشتیم ولی مبلغ حمایتهای یارانه ای 
هیچگاه افزایش پیدا نکرد و در حد ۴۵ هزار تومان باقی ماند. 
ما در مرحله دوم هم کار دیگری را وارد بحث یارانه ها کردیم 

که مساله قیمت اختصاصی بنزین در کشور بود.
در بررســی های جدیدی که در بحث دهکهای ضعیف مورد 
ارزیابــی دولت وقت قرار گرفت، بیــش از ۶۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشور مستحق دریافت یارانه معیشتی شناخته شدند. 
در بحث معیشــت و پرداخت یارانه خانواده ها در حوزه بنزین 
متوجه شــدیم که یارانه بگیران و گروه هدف بزرگتر شدند. 
نزدیک به ۱۰ سال از پرداخت یارانه اول در بحث حامل های 
انرژی گذشــته بود و در حوزه بنزین، جمعیت گسترده تری را 
شامل حمایتهای اقتصادی یارانه دیدیم که نشان می دهد این 

روند با ضعفهای جدی همراه بوده است.
در حال حاضر نســبت بــه هر دو بخش انتقــاد جدی وارد 
می شود. کسانی که در مبدأ این ارز را تخصیص دادند اکنون 
ادعــا می کنند که به انحراف رفته اســت و عامل انحراف را 
هم برخی افراد نااهل می دانند که آن را گرفته اند و حســابها 
را درســت به دولت گزارش ندادند یا به کالاهایی تخصیص 
دادند که مشــمول هدفمندی یارانه ها یا حمایتهای معیشتی 

برای مردم نبوده است.
مســاله دیگری که دولت بر آن تاکیــد دارد که به نظر من 
درست است، ضعیف بودن نظارتها به لحاظ قانونی بوده و ارز 
ترجیحی را به انحراف برده است. اکنون دولت درصدد است 

که این یارانه را به صورت مستقیم در مقصد به مردم بدهد.
در آمارها اعلام می شــود که به حدود ۷۴ میلیون نفر یارانه 
داده شده که بخشــی ۳۰۰ هزار تومانی و بخشی ۴۰۰ هزار 
تومانی اســت اما از اکثر افراد که سؤال می کنیم می گویند 
یارانه جدید را دریافت نکردند و حتی کســانی که یارانه ۴۵ 
هزار تومانی را می گرفتند حذف شــده اند؛ لذا این آمار و ارقام 
محل چالش است و واقعیت این است که در بحث یارانه ۳۰۰ 
هزار تومان و ۴۰۰ هزار تومان، پوشــش جمعیتی گسترده را 

شامل نشده است.
تجربه نشان داده که با شرایط روز جامعه به دلیل مشکلات 
اقتصادی موجود در کشــور و کمبود منابع اعتباری و کسری 
بودجه دولت، نمی توان آن را مداوم و مســتمر به روز رسانی 

کرد.
 از دید من به همان انــدازه که یارانه نقدی در خصوص ارز 
۴۲۰۰ تومانــی در مبدأ قابل دفاع اســت، به همان اندازه به 
صورت نقدی و با روش دولت ســیزدهم قابل دفاع اســت. 
انتقادهایــی که به ارز ترجیحی در مبدأ وارد اســت به همان 
اندازه به یارانه های نقدی در مقصد وارد است. هم ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی و هم تبدیــل آن به یارانه نقدی و نگهداشــت ارز 
۴۲۰۰ تومانی در مبدأ به لحاظ دفاع در یک کفه هســتند و 
برتری خاصی ندارند، مگر اینکه دولت همچنان مصر باشــد 
که مکانیزم های لازم به لحــاظ نظارتی وجود ندارد؛ اما باید 
بپذیریم که اکنون دولت در یک بروکراســی پیچیده بزرگ و 
پرهزینه در بحث تخصیص یارانه ها قرار گرفته است که بدنه 
دولت را فربه تر و درگیر کارهای حاشــیه ای کرده اســت، در 

حالی که دولت باید به امور اساسی کشور بپردازد.
پرداخــت یارانــه و حمایتهای اجتماعی و معیشــتی باید به 
سازمانهای متولی واگذار شــود، این امر باید به سازمانهایی 
که از اول انقلاب این وظایف را انجام می دهند و افراد تحت 
پوشــش آن ها عمدتاً افراد بدسرپرست و بی سرپرست، فاقد 

درآمد و بیکار و دچار ناتوانی و معلولیت هستند،  سپرده شود.
یارانه نقدی نســبت به ارز ۴۲۰۰ تومانی هیچ مزیتی در مبدأ 
ندارد جز اینکه دولت را بیشتر درگیر کند، برای خلاص شدن 
از فرایند پیچیده پرداخت یارانه، ســه پیشــنهاد برای دولت 
داریم؛ اگر دولت بتواند دســتمزدها را در کشور واقعی کند، از 
عهده کنترل نرخ تورم برآید و قیمت کالاها را تثبیت کند، در 

آن صورت می توان از پرداخت یارانه ها خلاص شد.
دولت طرفدار این است که قیمتها را هر روز با شرایط اقتصادی 
متناسب کند؛ بنابر این به جای آنکه درگیر بروکراسی پیچیده 
یارانه شود باید این ســه کار را انجام داد. در کنار لزوم توجه 
به کسب و کارها در کنار اصلاح نظام یارانه ها، نباید از کسب 
وکارها غفلت کنیم و لازم اســت که جامع تر مساله یارانه ها 
و ارز ترجیحی را در کشــور دنبال کنیم تا هم معیشت مردم 
تأمین شــود و هم کســب و کارها رونق بگیرد و برای این 
منظور باید سه راهکار پیشــنهادی را با جدیت مورد بررسی 
*کارشناس اقتصادی قرار بدهیم.  

گزارش

کاهش مشروط حقوق گمرکی 
اقلام غیراساسی!

دولت پیشنهاد کاهش مشروط حقوق گمرکی کالاهای 
غیراساســی به یک درصد را به مجلس ارائه کرد و در 
کنار آن خواستار مجوز انتشــار ۲۸ هزار میلیارد تومان 
اوراق مالی برای جبران این کاهش درآمد شــد. طبق 
تبصره ۷ قانون بودجه ســال جاری، نرخ ارز محاســبه 
ارزش گمرکی کالاهــای وارداتی در حقوق ورودی، بر 
اساس نرخ سامانه معاملات الکترونیک )ETS( بوده و 
نرخ چهار درصد حقوق گمرکی، برای کالاهای اساسی، 
دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشکی و همچنین 
نهاده های کشاورزی و دامی به یک درصد کاهش یافت. 
بر این اساس نرخ حقوق گمرکی سایر کالاها که عمده 
آن را اقلام مرتبط با تولید تشکیل می دهد، تغییر نکرد.

به دلیل آثار تورمی افزایش نرخ ارز در محاســبه حقوق 
ورودی و از ســویی بالا بودن ســود بازرگانی کالاها، 
همان ابتدا اعلام شــد که دولت جهت کاهش ســود 
بازرگانی و همچنین کاهش حقوق گمرکی سایر کالاها 
جهت تعدیل تبعات تورمی این تغییر اقدام خواهد کرد. 
هــر چند این هم مطرح بود که با وجود کاهش ســود 
بازرگانی و حتی حقوق گمرکی، در هر صورت افزایش 
چنــد برابری نرخ ارز موجــب افزایش هزینه در حقوق 
ورودی و در نهایت تحت تأثیر قراردادن هزینه واردات 
خواهد شــد.اما با توجه به اینکه تغییر در سود بازرگانی 
در حیطه اختیارات دولت بود، چندی پیش با تغییر ۴۴۰ 
ردیف تعرفه از سوی وزارت صمت و تصویب نهایی در 
هیات وزیران به دســتگاه های ذیربط ابلاغ و به تازگی 
اعمال شده است، اما برای کاهش حقوق گمرکی سایر 
کالاهــا باید خارج از دولت، در مجلس و یا ســران قوا 
تصمیم گیری شود. گمرک ایران چندی پیش اعلام کرد 
که بررسی ها در این رابطه در وزارت صمت انجام شده 

و برای ارائه به دولت آماده است.
اخیــراً دولــت اصلاحیه تبصره ۷ قانــون بودجه که از 
جمله آن کاهش حقوق گمرکی ســایر کالاها که البته 
اقلام مرتبط با تولیــد را دربرمی گیرد، به مجلس ارائه 
کرده اســت ولی با تاکید بر اقلامی که حقوق ورودی 
آنها حداکثر ۱۰ درصد است که در این مورد قابل تأمل 
خواهد بود.در متن ارسالی به مجلس آمده است که "در 
ســال ۱۴۰۱ نرخ حقوق گمرکی مواد اولیه واسطه ای، 
اجزاء، قطعات، ماشــین آلات و تجهیزات که با احتساب 
ســود بازرگانی حقوق ورودی آنهــا حداکثر ۱۰ درصد 
اســت به یک درصد کاهش می یابد. دولت مجاز است 
با توجه به کاهش منابع حاصل از حقوق ورودی نسبت 
به فروش اوراق مالی تا ســقف ۲۸ هزار میلیارد تومان 

اقدام کند."
۲۸ هزار میلیارد برای جبران کسری درآمد ��

این در حالی اســت که دولت در بودجه سال جاری در 
بخــش منابع، انتشــار اوراق را در محدود کرد و تمرکز 
کمتری روی آن داشت. پیش تر سازمان برنامه و بودجه 
اعلام کرده بود که ترجیح داده اوراق را به عنوان ابزاری 
در اختیار نگه دارد تا اگر زمانی با عدم تحقق منابع و یا 
کاهش مواجه شــد از آن استفاده کند. در بودجه امسال 
و در بخــش واگذاری دارایی های مالی حدود ۱۰۳ هزار 
میلیارد تومان انتشــار اوراق پیش بینی شد که ۸۸ هزار 
میلیــارد برای دولت و ۱۵ هزار میلیارد دیگر ناشــی از 
تکالیف مصوب در مجلس بود. با توجه به کاهش درآمد 
از محل عوارض واردات پیش بینی شــده در بودجه که 
به دلیل کاهش حقوق گمرکی و کاهش ســودبازرگانی 
اتفاق افتاده، ۲۸ هزار میلیارد تومان دیگر انتشار اوراق به 
میزان قبلی اضافه خواهد شد.اما با آماده سازی سامانه 
گمرک، از دیروز )۹ خردادماه( مبنای محاسباتی حقوق 
ورودی براســاس قانون بودجه ۱۴۰۱ تغییر کرد و نرخ 
ETS جایگزین ارز ۴۲۰۰ تومانی شد که اولین نرخ ثبت 
شده حدود ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان در هر دلار بوده است.

سیدمیثم حسینی لر- معاون برنامه ریزی و امور بین الملل 
گمــرک ایران- در این رابطه اعــلام کرد که به دنبال 
ابلاغ کدهای تعرفه از سوی وزارت صمت به گمرک که 
در اواسط هفته گذشته انجام شد، اعمال تغییرات حقوق 
ورودی بر مبنای مأخذهای جدید و به روزرسانی آن بر 
اســاس قانون بودجه ۱۴۰۱ در دستور کار قرار گرفت و 
همزمــان اعمال مالیات بر ارزش افزوده و تغییر نرخ ارز 
 )ETS( از ۴۲۰۰ به نرخ ســامانه معامالات الکترونیک

انجام شد.

»کالاها به قیمت شهریور ۱۴۰۰ عرضه شوند 
و به مردم کالابرگ الکترونیک داده شــود«؛ 
این ها بخش هایی از الزامات مندرج در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ برای حذف ارز ترجیحی است؛ 
تثبیت قیمت ها در حد قیمت های شــهریور 
ســال قبل، دادن کالابــرگ الکترونیک به 
مردم بــرای تأمین تمام کالاهای اساســی 
و جلوگیری از حذف برخــی اقلام ضروری 
از ســفره های مردم، پیش شــرط هایی برای 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است؛ اگرچه فعالان 
کارگری، دغدغه مندانِ طبقات فرودســت و 
اقتصاددانان غیرِ دست راستی، اساساً با حذف 
ارز ترجیحی مخالف بوده اند اما به نظر می رسد 
همین الزامات قانون بودجه نیز لااقل تا امروز 
رعایت نشده است.ابتدا سراغ چند اظهار نظر 
از نماینــدگان مجلس می رویــم و کدهای 
مشــترکِ نظرات آن ها را استخراج می کنیم.

هجدهــم اردیبهشــت، عبدالکریم جمیری 
)نماینده بوشهر در مجلس شورای اسلامی( 
تاکید کرد که برنامه ریزی دولت باید براساس 
مصوبه مجلس به گونه ای باشــد که قیمت 
کالاهای اساســی در کشــور ثابت و تمامی 
قیمت ها به نرخ شهریور ۱۴۰۰ در اختیار مردم 
قــرار گیرد.نوزدهم اردیبهشــت ماه، صدیف 
بدری )نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس( 
در این رابطه گفــت: ما می گوییم چرا از نان 
شروع کردید؟ چرا از یارانه مثلًا پتروشیمی ها 
که هیچکس قیمت تمام شده آنها را نمی داند 
ولی برای همه چیز یارانه می گیرند و به قیمت 
بین المللی می فروشند، حذف ارز ترجیحی را 
آغاز نکردید؟ چرا از سیمان یا فولاد و امثالهم 
شــروع نکردید؟ چرا دست روی سفره مردم 
گذاشــتید؟به گفتهٔ بدری، یارانه نقدی برای 
تأمین نیازهای مــردم باید امروز حداقل یک 
میلیون و پانصد هزار تومان باشــد، نه کمتر.

هجدهم اردیبهشــت، علــی بابایی کارنامی 
)رئیس فراکسیون کارگری مجلس( در ارتباط 
با آزادسازی ها گفت: هر اقدامی که قرار است 
در کشــور انجام شود باید از قبل برای تأمین 
رفاه و حداقل برای معیشــت ۵ دهک پایین 
جامعه تدبیری اندیشیده شود و صلاح نیست 
امــروز روی کالایی همچون نــان و روغن 
دست گذاشته شود که دقیقاً مردم حساسیت 
زیــادی دارند و اگر نتوانند این کالاها را تهیه 
کنند چگونه باید زندگــی کنند؟در بازخوانی 
اظهارات نمایندگان مجلس چند نکته اساسی 
به چشــم می خورد؛ اول اینکــه اصولی ترین 
راهکار که در قانون بودجه نیز پیش بینی شده 
دادن کالابرگ الکترونیک به مردم و نه پول 
نقد است و دوم اینکه باید نظام توزیع کارآمد 
و تحت نظارت و البتــه قابل اطمینان برای 

توزیع کالاهای اساسی به نرخ شهریور ۱۴۰۰ 
در کشــور وجود داشته باشــد؛ و سوم اینکه 
آزادســازی باید از سودآورها و یارانه بگیرهای 
پردرآمد شــروع می شد نه از نان و سفره های 

مردم.
داده های تورمی و جهش در تورم نقطه به  ��

نقطهٔ خوراکی ها
حال با گذشت دو ماه از پرداخت یارانه نقدی و 
درحالیکه به نظر نمی رسد نظام جایگزین قابل 
اطمینانی برای پرداخــت ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار 
تومانی در دســتور کار باشد، باید ببینیم سبد 
معیشت خانوارهای کارگری چه رقمی دارد؛ 
کارگران تا چه میزان قادر به تأمین اصلی ترین 
کالاهــا و مایحتاج زندگی هســتند و قدرت 
خرید دســتمزد به اضافهٔ یارانهٔ نقدی چقدر 
است.اما تورم رســمی اردیبهشت ماه )اولین 
ماه از آغاز آزادســازی( که توسط مرکز آمار 
ایران منتشر شده، شاخص های قابل اعتنایی 
دارد؛ مهم ترین این شــاخص ها، رشــد ۳.۸ 
درصدی تورم نقطه به نقطه در اردیبهشــت 
۱۴۰۱ است؛ نرخ تورم نقطه ای در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۱ به ۳۹.۳ درصد رسیده است؛ یعنی 
خانوارهای کشــور به طــور میانگین ۳۹.۳ 
درصد بیشتر از اردیبهشت ۱۴۰۰ برای خرید 
یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« 
هزینه کرده اند.در اردیبهشــت، تورم نقطه ای 
خوراکی ها حتــی بالاتر از تورم نقطه ای کلی 
است؛ تورم نقطه ای خوراکی ها ۴۹٫۴ درصد و 
شــاخص سالانه آن ۴۹٫۲ درصد است. بدین 
ترتیب شــهروندان برای خرید مواد غذایی، 
نوشــیدنی و دخانیات نســبت به اردیبهشت 
ســال ۱۴۰۰ به طور میانگین باید ۴۹ درصد 
پول بیشتری بپردازند. به گواه داده های مرکز 
آمار در گــروه »خوراکی ها، آشــامیدنی ها و 
دخانیات« بیشترین افزایش قیمت نسبت به 
ماه قبل به گروه »روغن و چربی ها« مربوط 
می شود. چنان که در اردیبهشت قیمت روغن 
نسبت به فروردین ســال جاری رشد ۱۳٫۸ 
درصدی را تجربه کرد.آزادســازی ها از اقلام 
اساســی خوراکی ها آغاز شــده )نان و چهار 
کالای پایه ای دیگر(؛ این روند همان مسیری 

است که برخی نمایندگان مجلس نیز به آن 
معترضند؛ یعنــی ارز دولتی برای خصولتی ها 
و پتروشــیمی ها و فولادها پابرجاست اما ارز 
دولتی کالاهای اساســی مردم حذف شــده 
اســت؛ ضمن اینکه ریخت و پاش های دانه 
درشــت ها و نهادها و افراد ذی نفوذ همچنان 
ادامــه دارد؛ تورم خوراکی ها با هر مقیاســی 
که در نظر بگیریم، به نسبت سایر گروه های 
کالایی دچار یک جهش عمده است.در چنین 
شــرایطی اســت که فرامرز توفیقی )رئیس 
کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار کشور( معتقد است؛ بدون هیچ تردیدی در 
این اوضاع، سبد معیشت خانوارهای کارگری 
به خصوص سبد خوراکی ها دچار یک جهش 
اساســیِ چند میلیون تومانی شده است و از 
آن مهم تــر اینکه یارانه نفــری ۳۰۰ یا ۴۰۰ 
هزار تومانی نمی تواند جهش ســبد معیشت 
خانوارهــای کارگری را جبــران کند.نماینده 
کارگــران در شــورایعالی کار اضافه می کند: 
در آزادســازی ارز ترجیحــی در بودجه مقرر 
شــده که قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ بازگردد 
و کارت هــای اعتباری به مردم بدهند اما این 
مدل آزادســازی رعایت نشد؛ به نظر می رسد 
هیچ محاســبهٔ دقیق و جامعــی در ارتباط با 
افزایــش هزینهٔ متأثر از آزادســازی صورت 
نگرفته و آن عددی که در حســاب خانوارها 
شارژ می شــود هیچ تناسبی با افزایش هزینهٔ 
ســبد مصرفی خانوارها ندارد. این نفری ۳۰۰ 
یا ۴۰۰ هزار تومان، چطور قرار اســت کفاف 
افزایش قیمــت همان چهار قلم آزادشــده 
)مرغ، تخم مرغ، لبنیــات و روغن( را بدهد؛ 
آیا رشــد چند صد درصدی قیمت روغن از ۸ 
هزار تومان به حدود ۶۰ هزار تومان در تعیین 
عدد نقدی یارانه ها دخیل بوده است؟ افزایش 
چند صد درصدی قیمت مــرغ، تخم مرغ و 
لبنیات چطور؛ به راســتی میزان پوشش عدد 
یارانه چطور محاسبه شده است؟به گفته وی، 
تاکید دارند که این یارانه نقدی فقط مابه ازای 
آزادسازی همان چهار قلم است و دیگر چیزی 
گران نمی شود؛ اما قیمت رسمی ماکارونی و 
شوینده ها چند ده درصد افزایش یافته است؛ از 

سوی دیگر، قیمت گوشت قرمز نجومی شده 
اســت و می توان ادعا کرد که نه تنها گوشت 
قرمز بلکه ماهی و آبزیان نیز از ســفره های 
شش دهک فرودست کشــور به کلی حذف 
شــده اند و حالا این ســؤال پیش می آید که 
افزایش نرخ این کالاها کجای یارانهٔ ۳۰۰ یا 

۴۰۰ هزار تومانی قرار دارد؟
توفیقی تاکید می کند: باتوجه به جهش چند 
میلیون تومانی سبد معیشت، یا باید دستمزد 
را به نرخ سبد معیشتِ جهش یافته برسانند 
یا یک نظام توزیع قابل اطمینان برای توزیع 
کالاهای اساســی به نرخ شــهریور ۱۴۰۰ 
ایجاد کنند تا مردم بتوانند اقلام اساســی را 
از این فروشگاه ها خریداری کنند در غیر این 
صورت، واگن های به هم پیوســتهٔ قیمت ها 
در ریلِ مهیا شــدهٔ آزادســازی، بی توجه به 
قدرت خریدِ اکثریت مردم به سرعت به پیش 

خواهند تاخت.
فقط دستمزد »ریالی« است! ��

به نظر می رسد با آزادسازی قیمت کالاهای 
اساســی و احتســاب این قیمت هــا با نرخ 
واقعــی دلار، تنها کالایی کــه ریالی باقی 
مانده، نیروی کار کارگر اســت؛ دستمزدها 
همچنان ریالی اســت و هیچ نوع آزادسازی 
در این کالای بی بدیل و در عین حال بسیار 
ارزان صورت نگرفته است؛ احسان سلطانی 
)کارشناس اقتصادی( در این رابطه محاسبات 
جالبی انجام داده و به یک تناظر قابل توجه 

رسیده است:
»ســهم حقوق و مزایای کارکنــان از کل 
ارزش تولید کارگاههای بزرگ ۷.۵ درصد در 
ســال ۱۴۰۰ بود که برای صنایع پتروشیمی 
۱.۶، شــیمیایی ۲.۶، نفتــی ۳، فولاد ۳.۳ و 
خودروســازی ۵.۹ درصد اســت. این سهم 
برای صنایع غذایی و ماشــین آلات حدود ۷ 
درصد و برای صنایع کاربر نساجی، پوشاک، 
چرم و مبلمان بین ۱۲ تا ۱۷ درصد اســت. 
ســهم حقوق و مزایا از قیمت خرده فروشی 
تولیدات کارخانه ها در حدود ۶ درصد برآورد 
می شــود که در نتیجه افزایش ۵۰ درصدی 
دستمزدها، نبایستی منجر به افزایش بیش از 
۵ درصد میانگین قیمت کالاها شود. بنابراین 
در یک اقتصاد به شدت دلاریزه شده که حتی 
مایحتاج اساســی مردم با دلار قیمت گذاری 
می شود، دستمزد دلاری نیروی کار به یک-

سوم ده سال پیش تنزل یافته است.«
و امــا ســؤال پایانی؛ تنــزل ارزشِ دلاری 
دســتمزد به یک سومِ ده ســال پیش، تورم 
نقطه به نقطهٔ حدوداً ۵۰ درصدی در بخش 
خوراکی هــا و البتــه انتقــادات نمایندگان 
مجلس، همه اینها آیــا می تواند دولت را به 
اتخاذ یک مســیر جایگزین بر مبنای توزیع 
تعاونیِ کالاهای اساسی و جلوگیری از شتاب 
گرفتن نرخ سبد معیشت خانوارهای کارگری 

مجاب کند؟

 ارز 4200 برای خصولتی ها، پتروشیمی ها و فولادها پابرجاست اما برای کالاهای اساسی حذف

 جولان دانه درشت ها با ارز دولتی!
نسرین هزاره مقدم

روزنامه نگار

حمید حاج اسماعیلی *

۱۵۰ هزار تن نهاده دامی در بنادر کپک زد و از بین رفت

ذبیح الله اعظمی ســاردوئی گفت: دولت تغییر سیاست ارز ترجیحی را به خاطر فساد و رانت 
در دســتور کار قرار داده است در گذشته افرادی با امضاهای طلایی تمام نهاده های دامی را 
با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد کشور می کردند و در بازار با قیمت بالاتری به دست مردم می رسید.

عضو کمیســیون کشاورزی مجلس گفت: با اختصاص ارز ترجیحی ۱۵۰ هزار تن نهاده 
دامی در بنادر کپک زد و از بین رفت اگر این نهادها با نرخ آزاد خریداری می شــد قطعاً 
این اتفاق نمی افتاد و اینگونه ســرمایه های کشور از بین نمی رفت.نماینده مردم جیرفت 
بیان داشــت: البته میزان یارانه پرداختی دولت به مردم کم اســت باید افزایش پیدا کند 
چون امســال ۲۰ میلیارد دلار ارز ترجیحی به کالاهای اساسی اختصاص یافت و امروز 
معاون وزیر اقتصاد گفت که این رقم به ۲۴ میلیارد دلار افزایش یافته اســت که اگر این 
مبلغ به ریال تبدیل شــود ۴۸۰ هزار میلیارد تومان اســت و ۲۹۸ هزار میلیارد تومان به 
یارانه اختصاص می یابد و ۸۲ هزار میلیارد تومان هم اضافه است و دولت می تواند میزان 

یارانه ها را افزایش دهد.

گرانی بی سابقه مواد شوینده در بازار

ایسنا: در پی اخبار ضد و نقیض پیرامون افزایش قیمت مواد شوینده، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت طی اطلاعیه ای اعلام کرده که هرگونه افزایش قیمت مواد شوینده بدون تأیید و مجوز 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و مصوبه ستاد تنظیم بازار، غیرقانونی است.

وزارت صمت همچنین تاکید کرده که هر واحد تولیدی که معتقد است به علت افزایش قیمت 
مواد اولیه، افزایش هزینه داشته و سود کافی برای ادامه تولید ندارد، از طریق مجرای قانونی 
ذی ربط مستندات لازم ازجمله صورت های مالی، عوامل هزینه ای و افزایش قیمت مواد اولیه 
مورددنیاز را ارائه کند تا موردبررسی و ارزیابی قرار گیرد و اگر تشخیص داده شود این افزایش 
قیمت معقول است در ستاد تنظیم بازار مصوب و اجرا خواهد شد؛ اما هیچ افزایش قیمتی بدون 
تأیید سازمان حمایت و مصوبه ستاد تنظیم بازار، قابل اجرا نیست و حتماً با آن برخورد می شود.

در پایان این اطلاعیه اخبار منتشرشده در خصوص موافقت سازمان حمایت با افزایش قیمت 
مواد شــوینده نیز تکذیب و اعلام شــده که هنوز تصمیمی در این خصوص گرفته نشــده و 

افزایش قیمت ها تخلف صنفی است.

زهرا شکری
روزنامه نگار

برخی پزشکان به جای 
استفاده از کارتخوان از 

بیمار دلار می گیرند!
مدیــر دفتر بازرســی، مبــارزه با فرار 
مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه بیشــتر گزارش های مردم 
از فــرار مالیاتــی به اســتفاده نکردن 
پزشــکان از کارتخوان مربوط است و 
برای آن ها پیامک اخطار ارسال خواهد 
شــد، گفت: برخی از مراکــز درمانی و 
کلینیک هــا به جای کارتخــوان، افراد 

را به خرید دلار بــرای پرداخت هزینه 
خدمــات درمانــی وادار کرده اند.وحید 
عزیــزی در گفت وگو با ایســنا، اظهار 
کرد: دستورالعمل ســوت زنی در تاریخ 
۸ اســفندماه سال گذشته توسط رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی ابلاغ شد و 
افرادی که گــزارش موثری برای فرار 
مالیاتی بدهنــد و این گزارش منجر به 
وصول درآمد مالیاتی شود، از محل این 
وصول مالیاتی پاداش دریافت می کنند.

عزیزی گفت: برخی از مراکز درمانی و 
کلینیک ها در زمینه اســتفاده نکردن از 

کارتخوان آزار بیشتری به مردم متحمل 
کرده اند، به عنوان مثال برخی از آن ها 
افــراد را به خرید دلار بــرای پرداخت 
کرده اند  وادار  درمانــی  خدمات  هزینه 
که برخی از این مــوارد در حال بازدید 
میدانی ماموران ســازمان امور مالیاتی 
اســت. مورد دیگری نیز وجــود دارد 
که یک بیمارســتان از کارتخوان یک 
است.وی  می کرده  اســتفاده  رستوران 
راهکار اصلی برخورد با استفاده نکردن 
از کارتخــوان را تفکیک حســاب های 
تجاری و شخصی دانست و بیان کرد: 

با این تفکیک دیگر نگرانی از استفاده 
پزشــکان  به خصوص  اصناف  نکردن 
زیرا  نخواهیم داشــت،  از کارتخــوان 
با اجرای این طرح، افــرادی که تعداد 
واریزی هایــی زیــادی در ماه داشــته 
باشند، مشکوک به حساب تجاری تلقی 
می شــوند و باید بابت درآمد حسابشان 
اظهارنامــه ارائه کنند.عزیــزی درباره 
میزان فرارهای مالیاتی گفت: شــکاف 
مالیاتــی که فــرار مالیاتی بــه اضافه 
اجتناب مالیاتی است، بیش از ۱۰۰ هزار 

میلیارد تومان قرار مالیاتی است.
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نگاه روز

 مرگ سالانه ۱00 تا ۱20 نفر در ایران

 سن مسموم شدگان مشروبات 
الکلی؛ بین ۱۴ تا ۷۴ سال

 ســالانه مشــروبات الکلی تقلبی در ایران بین ۱۰۰ 
تا ۱۲۰ نفر را می کشــد و بســیاری دیگر را نیز دچار 

دردهای مزمن می کند.
دورهم نشسته اند و به سلامتی یکدیگر استکان ها را 
بالا می آورند و با جواب نوش شــنیدن، جام های بلا 
را به سر می کشــند. تلخی مزه آن نه سرخوشی که 
به یک تلخی ابدی برای آنها و خانواده شــان تبدیل 
می شود. خوش شانس باشند شــاید تنها نابینا شوند، 
اما اگر شــانس از آنها روبرگردانده باشــد و آنگاه که 
دیگر کاری از دست کسی برایشان بر نمی آید، سینه 
قبرستان آنها را فرا می خواند. این حکایت مسمومان 
الکلی در ایران اســت که به جای مشروب اصل به 

آن ها مشروبات تقلبی و حاوی متانول فروخته اند.
مسمومیت الکلی در ایران هرساله به صورت میانگین 
بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ قربانی می گیــرد، این ها آمارهایی 
است که از ســوی پزشکی قانونی اعلام شده است. 
این آمارها گاهی افزایش پیدا می کند، چنانکه در بازه 
اسفند ۹۸ تا ۱۹ فروردین ۹۹ بیش از ۳ هزار نفر دچار 
مسمومیت الکلی شده و از این میان ۷۲۸ نفر نیز جان 
خود را از دســت دادند. اگرچه این آمار اخیر به دلیل 
عــدم آگاهی و ظن تأثیر الکل بر روی ویروس کرونا 
افزایش پیدا کرد، با این حال نگاهی به آمارهای سال 
۹۷ و ســال ۹۶ نیز نشان می دهد که میزان مرگ و 
میر به دلیل مســمومیت الکلی همچنان قابل توجه 
بوده است به طور نمونه در بازه ۱۵ شهریورماه تا ۱۵ 
مهرماه سال ۱۳۹۷، حدود ۹۷۰ نفر از شهروندان دچار 
مســمومیت الکلی شدند که از این میان ۹۶ نفر جان 

خود را از دست داده بودند.
سن مصرف الکل در ایران ��

به گفته "تقی رســتموند" رئیس سابق سازمان امور 
اجتماعی کشــور بین ۹ تا ۱۰ درصــد از افراد ۱۵ تا 
۶۴ ســاله که بیش از ۵ میلیون نفر از جمعیت ایران 
را شامل می شوند، الکل مصرف می کنند، اگر چه به 
گفته مقامات پزشــکی قانونی سن مسموم شدگان 
الکلی در ایران بین ۱۴ تا ۷۴ سال است، با این حال 
هرگونه مصرف خوراکی الکل )شــرب خمر( در دین 
اسلام جزو محرمات مسلم است و بر این اساس تقریباً 
تمامی اعمالی که در رابطه با مشروبات الکلی امکان 
وقوع آن وجود دارد، جرم اســت و مجازات دارد. این 
جرائم به دو دسته حدی و تعزیری تقسیم می شوند. 
نوشیدن مشــروبات الکلی جرم حدی است، اما سایر 
اقدامــات از قبیل حمل، نگهــداری، عرضه، فروش 
و… جرائم تعزیری هســتند.از سوی دیگر بر اساس 
مــاده ۲۶۴ قانون مجازات اســلامی ۱۳۹۲، مصرف 
مسکر از قبیل خوردن، تزریق و تدخین آن کم باشد 
یا زیاد، جامد باشد یا مایع، مست کند یا نکند، خالص 
باشــد یا مخلوط به گونه ای که آن را از مسکر بودن 
خارج نکند، موجب حد است. همچنین در ماده ۷۰۳ 
قانون مجازات اســلامی در بخش تعزیرات نیز آمده 
است که وارد کردن مشروبات الکلی به کشور قاچاق 
محسوب می شود و واردکننده صرف نظر از میزان آن 
به ۶ ماه تا پنج سال حبس و تا ۷۴ ضربه شلاق و نیز 
پرداخت جزای نقدی به میزان ۱۰ برابر ارزش عرفی 
)تجاری( کالای یاد شده محکوم می شود. اما با وجود 
این قوانین، هستند افرادی که به قیمت گرفتن بینایی 
و جان مردم از طریق مشــروبات دست ســاز کسب 
درآمــد می کنند که به گفته یک سم شــناس بالینی 
عمده مســمومیت های منجر به مــرگ در ایران به 
دلیل استفاده از این مشروبات دست ساز و تقلبی است 
که در آن متانول )الکل چــوب( وجود دارد. به گفته 
قدیرزاده، رییس گروه مطالعات اعتیاد و سوءمصرف 
مواد و الکل پزشــکی قانونی عمده افرادی که در اثر 
مصرف مشروبات الکلی می میرند، با الکل متانول یا 
الکل چوب مســموم می شــوند. این آلودگی با الکل 
متانول از مواد سلولزی موجود در مواد اولیه مشروبات 
الکلی مثل چوب متصل به انگور و کشمش یا هسته 
آن ها ایجاد می شود. متاسفانه الکل متانول را نمی توان 
از روی طعم و مزه نســبت به الکل شرب تشخیص 
داد. این الکل بسیار خطرناک است و می تواند منجر 
به نابینایی و مرگ شود. خیلی از الکل های شربی که 
در بازار غیرقانونی ایران به شــکل پلمپ شده عرضه 
می شوند، تقلبی اســت. این مقام پزشکی قانونی در 
جایی دیگر گفته بود که این مشروبات در کارگاه های 
زیرزمینی تولید می شــود و به اسم الکل های برند به 
فروش می رســد. در واقع، به همین دلیل اســت که 
خرید و فروش شیشه های الکل در ایران بسیار رواج 
دارد. من تا پیش از مواجهه با بیماران تصور می کردم 
این مســمومیت ها به دلیل مصرف مشروبات دست 
ســاز است، اما بسیاری از بیماران حتی از شیشه های 
مشروبی استفاده کرده بودند که با قیمت بالایی هم 
خریداری کرده بودند. در واقع مشــروبات دست ساز 
که از دســته عرق اســت تنها عامل مرگ و بیماری 
مسمومان نیست، حتی مشروبات برند و مشهور هم از 

زمره این مواد مرگبار است. 

رویداد

ابتلای ۹ نفر به تب کریمه کنگو؛ 
یک نفر فوتی

باشگاه خبرنگاران: سید محمد آقامیری معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: بنابر آخرین آمار ۹ نفر مبتلا به بیماری 
ویروســی خونریــزی دهنده تب کریمه کنگو شــدند که 
متاســفانه یک نفر از آنها جان خود را از دست داده است.

به گفته او، بیماری کریمه کنگو همه ســاله در فصل بهار 
و تابســتان همزمان با فعالیت کنه ها به اوج می رسد و از 
طریق تماس مستقیم انسان با لاشه، ترشحات و نقاط آلوده 
دام قابل انتقال است.آقامیری می گوید، به افراد توصیه می 
شــود که گوشــت تازه ای که در مراکز خارج از کشتارگاه 
کشتار می شود حتما تا ۲۴ ساعت و جگر را تا ۴۸ ساعت در 
دمای صفر تا ۴ درجه یخچال نگهداری کنند که خطر ابتلا 
به این ویروس را کاهش می دهد، همچنین افراد از مصرف 
جگر و گوشت خام یا آبدار پرهیز کنند. در خصوص کشتار 
لاشه در کشتارگاه جز شیوه نامه های سازمان دامپزشکی 

است که گوشت ۲۴ ساعت در پیشسرد نگه داری شود.

تا سه ماه آینده موج جدیدی از کرونا 
نخواهیم داشت

ایسنا: دبیر کمیته علمی کشــوری کرونا گفت: بر اساس 
پیش بینی های متخصصان به نظر می رسد تا سه ماه آینده 
مــوج جدیدی از کرونا و افزایش چشــمگیری در ابتلا به 
این بیماری نداشته باشــیم و پیش بینی موج جدید کرونا 
در فصول ســرد سال برای کشور، ســخت و دشوار است.

حمیدرضا جماعتی در حاشیه شصت و نهمین جلسه کمیته 
علمی کشــوری کرونا اظهار داشت: امروز آخرین وضعیت 
کرونا در جهان و ایران در جلســه کمیته علمی بررسی و 
مشخص شد که در حال حاضر در آسیا و اروپا، موارد ابتلا 
به کرونا و مرگ و میر ناشــی از آن، ثابت و رو به کاهش 
است در حالیکه در برخی کشورهای آفریقایی و آمریکایی، 
 BA۴ شاهد افزایش ابتلا به زیرسویه های امُیکرون مانند
و BA۵ هســتیم.وی افزود: میزان مرگ و میر در ســویه 
امُیکرون و زیرسویه های آن، نسبت به واریانت های قبلی، 
بیشتر نبوده اســت بلکه قدرت انتقال امُیکرون، بالا رفته 
است. باتوجه به افزایش اخیر کرونا در برخی کشورها، باید 
ایــن وضعیت را تا یکی دو هفته آینده رصد کنیم.جماعتی 
با بیان اینکه در ایران زیرســویه BA۲، غالب است، افزود: 
 BA.X و BA۵ و BA۴ زیرسویه های دیگر امُیکرون مانند
که در آمریکا و کشورهای آفریقایی غالب است، در کشور 

ما شیوع پیدا نکرده است.

فرزندان مدیران از مهر امسال به 
مدارس دولتی می روند

تســنیم: وزیر آموزش و پرورش گفت: فرزندان مسئولان 
آمــوزش و پرورش از مهرماه ۱۴۰۱ باید در مدارس دولتی 

درس بخوانند.
یوسف نوری در برنامه »ثریا« اظهار کرد: آموزش و پذیرش 
از کنکور مجزاســت و ما دیگر کنکــور را در مدارس اجرا 
نمی کنیم. به استان ها هم اعلام کردیم مدارس حوزه کنکور 
نباشند البته اگر برای امسال برنامه ریزی شده باشد، آن را اجرا 
می کنیم، در کمیسیون معین شورای عالی انقلاب فرهنگی 

هم این موضوع مطرح شد.

اعلام تخلفات ارزی و گران فروشی های 
دارو به قوه قضاییه

ایســنا: رییس ســازمان غذا و دارو با بیان اینکه گزارش 
تخلفات ارزی دارو و موارد گران فروشی های سنگین این 
حوزه به قوه قضاییه اعلام شــده و در دست بررسی است، 
گفت: دکتر بهرام دارایی با اشــاره بــه معایب ارز ۴۲۰۰ و 
ایجــاد رانت در حوزه دارو، گفت: حوزه هایی که بحث های 
اقتصادی داشته باشــد و راه هایی برای ایجاد رانت در آن 
وجود داشــته باشد، مانند بحث های ارز ترجیحی، یارانه ها، 
انحصار، ســهم های ویژه و...، حتماً ممکن است مفسده در 
آن ایجاد شــود و شکی در آن نیســت. بنابراین مانند هر 
حوزه دیگر، در حوزه های دارو، غذا، تجهیزات پزشکی و... 
هم ممکن اســت این اتفاقات رخ دهد و تاکنون هم اتفاق 
افتاده اســت. وی افزود: مصادیــق و موارد آن هم همواره 
وجود داشته است و سال های اخیر هم اتفاقاتی اعم از ریز 

و درشت در این زمینه رخ داده است.

انتشار لیســت به اصطلاح روانشناسانی که 
مدرک ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
کشــور را ندارند، در روزهای اخیر هم سرو 
صــدای زیادی بــه راه انداختــه و هم واژه 
جدیــدی به فرهنگ لغات مردم اضافه کرده 
و  محبوب  روانشناسان  روانشناس نما؛  است: 
شناخته شــده ای که تا قبل از منتشر شدن 
این لیســت مریدان زیادی داشتند، اما حالا 
افرادی هستند که بدون مدرک معتبر علمی 
در برنامه های تلویزیونی شــرکت می کردند، 
در سمینارها حرف های انگیزشی می زدند و 
در فضــای مجازی به طرفداران خود توصیه 
می کردنــد،  بهتریــن خود باشــند،  فقط به 
خودشان فکر کنند و اگر تلاش کنند به همه 
چیزهایی که می خواهند حتماً می رسند. با این 
اوصاف روانشناسی زرد در چند سال گذشته 
طرفداران زیــادی پیدا کرده اســت و افراد 
زیادی به جای این که دنبال راه حل درست 
و دائمی باشــند به سراغ کسانی می روند که 
زیبا و با زرق و بــرق حرف می زنند و وقتی 
پای حرف های آنها می نشینند، حالشان خوب 
می شود. دکتر مجید صفاری نیا، استاد دانشگاه 
و رئیس انجمن روانشناســی اجتماعی ایران 
معتقد است استقبال از روانشناسی زرد فقط 
به فرهنگ ما مربوط نیســت و در همه دنیا 
روانشــناس های زرد و حرف های انگیزشی 
طرفداران زیادی دارند. او در این باره به خبر 
آنلاین می گوید: »خوشــبختانه در چندسال 
گذشته خدمات اجتماعی و مشاوره بین مردم 
ایران جایگاه خود را پیدا کرده است. اما حجم 
مشــکلات در جامعه ما زیاد است و هزینه 
ارائه خدمات گاهی توسط عده ای امکان پذیر 
نیست، بنابراین مردم ممکن است مشکلات 
خود را برای این افــراد مطرح کنند و خیلی 
وقت ها ممکن اســت چند توصیه را بپذیرند. 
این افراد در شبکه های اجتماعی دنبال کننده 
و طرفداران زیادی دارند. گروهی از این افراد 
در برنامه های صدا و ســیما معروف شده اند. 
بــدون اینکه مدرک و صلاحیــت این افراد 

چک شــود با رابطه و دوستی در برنامه های 
تلویزیونــی حضور پیدا می کننــد و معروف 
می شوند. وقتی مورد اقبال قرار می گیرند، با 
خواندن چند کتاب و چند فایل صوتی و مقاله 
کارگاه و همایش و سمینار راه می اندازند و به 
قول خودشان مشکلات هزاران نفر را در دو 

ساعت حل می کنند.«
 ۳۰ درصد ایرانی ها از مشکلات روانشناختی  ��

رنج می برند
دکترصفاری نیا  گفته  به 
آمارهای رسمی  و طبق 
۳۰ درصد از مردم جامعه 
از مشکلات روانشناختی 
رنج می برنــد و طبیعی 
اســت بازار این خدمات 
ســرپایی و زودگذر داغ 
باشــد. رئیــس انجمن 
اجتماعی  روانشناســی 
معتقد است این جملات 
انگیزشــی فقــط خلق 
مردم را بــالا می برد،  او 
در ادامه می گوید: »وقتی 
خلق بــالا می رود،  حال 
مــا خوب می شــود، اما 
در واقع مشــکل ما حل 

نمی شود. جملات انگیزشی خلق را بالا می برد 
و احســاس بهبودی آنی و شعف لحظه ای به 
فرد دست می دهد و فکر می کند که مشکلش 
حل شده اســت. مثلًا اگر کسی با همسرش 

مشکل دارد، مشکل زناشویی و یا اختلاف با 
همسرش حل نمی شــود،  فقط در آن لحظه 
حالش بهتر اســت و فکر می کند مشکلاتش 
حل شــده اند. یا کســی که از افسردگی رنج 
می برد ممکن است در لحظه امید به زندگی 
پیــدا کند ولی مشــکل افســردگی او حل 
نمی شــود و او در واقع هنوز یک فرد افسرده 
اســت که در لحظه حالش بهتر شده است، 
چون در زمان کوتاهی مقدار زیادی جملات 
انگیزشی شنیده است.« 
دانشــگاه  اســتاد  این 
اعتقــاد دارد نداشــتن 
ســواد و خردمنــدی و 
این  بــازار  لازم  دانش 
افــراد را داغ می کند،  او 
و  »شناسایی  می گوید: 
انتخاب یک روانشناس 
یا روانپزشک معتبر کار 
ســختی نیســت. یک 
جســتجوی ســاده در 
می دهد  نشان  اینترنت 
کــه هیچ مقالــه ای به 
نیســت.  افراد  این  نام 
دانشگاه درس  در کدام 
می دهند؟ چند مقاله به 
نام آنها ثبت شده اســت؟ چند کتاب علمی 
منتشــر کرده اند. مردم باید ســواد رسانه ای 
خود را بالا ببرند. باید رزومه علمی این افراد 
را ببیننــد. در مورد این افــراد یک مقاله پیدا 

نمی کنید. فقط صوت و ویدیو هســت. چند 
کتــاب می خوانند و خوب حــرف می زنند و 
فن بیان خوبی دارند و فقط می توانند درمان 
لحظه ای انجــام بدهند. ما از یک پزشــک 
خوب انتظار داریم که درد را تشخیص بدهد 
و آن را درمان کند. در حوزه روانشناســی هم 
همین طور است. روانشناس یا روانپزشک باید 
مشکل را خوب تشخیص بدهد و آن را درمان 
کند. یعنی باید علم کار را داشته باشد. در غیر 
این صورت حرف های قشــنگ و جمله های 
زیبا مشکلات روان را حل نمی کند. جمله ها 
را با زیرکی و شــیرینی و شعر و ضرب المثل 

بیان کنید که مشکل حل نمی شود.«
آمپول تقویتی خیلی زود اثرش را از دست  ��

می دهد
اما چه اتفاقی افتاده است که مردم یک جامعه 
به موضوعهای سطحی و سخنان انگیزشی 
و زرد که فقط رنگ و لعــاب زیبا دارد روی 
می آورند؟ مجید ابهری، آســیب شــناس و 
متخصص علوم رفتاری در جواب این سؤال 
به خبر آنلاین می گویــد: »به نظر من اول 
رسانه ها مقصر هستند و بعد مردم. مردم نباید 
به هرکسی که در تلویزیون و فضای مجازی 
و ماهواره می بینند، مراجعه کنند. گســترش 
فضای مجــازی و رســوخ آن در تمام ابعاد 
زندگی از جمله مشاوره و روانشناسی، جامعه 
و مردم را گرفتار روانشناســی زرد و بازاری 
کرده اســت. خوشــبختانه نظام روانشناسی 
لیســت این افراد را منتشــر کــرده تا مردم 
این افراد را بشناســند.« به اعتقاد او سخنان 
انگیزشــی فقط ظاهر زیبایی دارد و در زمان 
کوتاه یک هیجان عمومی برای مردم درست 
می کنــد. او می گوید: »ســخنان زیبا خیلی 
خوب است به شرطی که پایه و اساس علمی 
داشته باشــد. در غیر این صورت حرف های 
انگیزشی بیشتر به یک آمپول تقویتی شبیه 
است که چند ساعت اثر می گذارد و بعد تأثیر 
آن از بین می رود. کســی که مشکل جدی 
دارد، به درمان اصولی و علمی نیاز دارد ولی 
این حرف های انگیزشــی چند ساعت مثل 
یک گیاه بی ریشــه در اعصاب و روان ما جا 
می گیرد و چون اســاس و ریشه ندارد خیلی 

سریع پاک می شود و از بین می رود.«

 فضای مجازی، جامعه را گرفتار روانشناسی بازاری کرده است

 بازار داغ روانشناسان زرد

بهزیستی: ۶۱ نوزاد در ۱4۰۰ در سطح شهر رها شده اند

تسنیم: محمد نصیری، معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه ۶۱ نوزاد سال گذشته 
توسط والدین زیستی خود در سطح شــهر بالاخص جوار شیرخوارگاه ها رها شده اند، گفت: سالانه 
خانواده های فراوانی متقاضی فرزندخواندگی هســتند اما به سبب کمبود کودکان فاقد سرپرست در 
کشــور، سال ها در صف انتظار باقی می مانند.معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور ادامه داد: در 
حال حاضر بیش از ۳۰ هزار خانواده متقاضی در سامانه ملی فرزندخواندگی ثبت نام کردند که پرونده 
۱۷ هزار خانواده تکمیل و منتظر پذیرش کودک هســتند. نصیری درباره صحت و ســقم خبر رها 
شدن نوزادی چندروزه در محدوده خیابان ونک در مقابل شیرخوارگاه آمنه اظهارکرد: بله این مطلب، 
صحت دارد و در روز پنجشنبه این نوزاد رها شده است.وی توضیح داد: روز پنجشنبه هفته گذشته 
از طریق گریه های این نوزاد در مقابل شــیرخوارگاه آمنه، یکی از شهروندان مطلع می شود که پس 
از آن و از طریق اورژانس این موضوع پیگیری می شــود. این نوزاد در مقابل شیرخوارگاه آمنه رها 
شــده است.معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور درباره جنسیت این نوزاد نیز تصریح کرد: این 

نوزاد دختر بوده و هم اکنون در یکی از بیمارستان های شهر تهران تحت فرآیند درمانی قرار دارد.

افزایش ۵۷ درصدی زنان در مصرف قلیان

دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات کشــور گفت: ۱۴.۱ درصد از جمعیت بالای ۱۸ ســال کشــور 
دخانیات مصرف می کنند که از این تعداد ۲۵.۸۸ درصد مردان و ۴.۴۴ درصد زنان هستند.

محمدرضا مسجدی افزود: مصرف سیگار از سال ۹۵ تا ۱۴۰۰ در بین گروه سنی )بالای ۱۸ سال( 
در زنان ۱۷.۲ درصد و در مردان ۰.۵۴ درصد کاهش داشته و بطور کلی ۷.۴۴ درصد کاهش داشته 
اما مصرف قلیان از سال ۹۰ تا ۱۴۰۰ در افراد بالای ۱۸ سال، در زنان ۵۷.۶ درصد و مردان ۱۷.۸ 

درصد افزایش داشته و حدود ۲۸ درصد افزایش در گروه سنی بالای ۱۸ سال گزارش شده است.
وی اظهار داشت: سالیانه بیش از ۶۰ هزار نفر در ایران، بر اثر مصرف دخانیات جان خود را از دست 
می دهند که اگر روند افزایش مصرف سیگار کنترل نشود، میزان مرگ و میر در ایران در ۱۰ سال 
آینده به ۲۰۰ هزار نفر در سال خواهد رسید.مسجدی تصریح کرد: مصرف دخانیات، سالیانه موجب 
مرگ بیش از هشت میلیون نفر در جهان می شود، هفت میلیون نفر به علت مصرف مستقیم و ۱.۲ 
میلیون نفر به خاطر مواجهه با دود دست دوم فوت می کنند. تا سال ۲۰۳۰ این آمار به ۱۰ میلیون 

مرگ خواهد رسید که هفت میلیون این مرگ ها در کشورهای در حال توسعه رخ می دهد.

اکرم احمدی
روزنامه نگار

»وقتــی خلــق بــالا مــی رود،  حــال مــا 
خوب می شود، اما در واقع مشکل ما 
حــل نمی شــود. جمــلات انگیزشــی 
خلق را بالا می برد و احساس بهبودی 
آنی و شــعف لحظه ای به فرد دســت 
می دهد و فکر می کند که مشــکلش 

حل شده است.

بالاخره نام ۱۲۹ ساختمان ناایمنی که چندین سال 
بود مدیران شهری به ویژه آتش نشانی از آن سخن 
می گفتند، منتشــر شده اســت. عضو شورای شهر 
تهران دراین باره گفته: »شــنبه شب دادستان کل 
کشــور اعلام کرد که با آزادی انتشار اطلاعاتی که 
وجود دارد منعی برای انتشــار لیست ساختمان های 

پرخطر تهران وجود ندارد.«
این گزارشی است که شــورای شهر پنجم از آتش 
نشانی می گیرد و شهرداری وقت را ملزم می کند که 
آن را در سامانهٔ شفافیت منتشر کند و با مالکانش به 
نوعی برخورد شــود. اما پیروز حناچی، شهردار وقت 
تهران، به خواســت برخی نهادها که انتشــار آن را 

مصلحت نمی دانســتند تمکین می کند. تمکین او در حالی 
بود که لیســت این ساختمان ها نه طبقه بندی خاصی دارد 
و از ســوی دیگر انتشار آن، مصوبهٔ شــورای شهر را هم 
داشت.حالا ناصر امانی، عضو شــورای شهر ششم تهران 
می گوید: »شنبه شب دادســتان کل کشور اعلام کرد که 
با آزادی انتشار اطلاعاتی که وجود دارد منعی برای انتشار 
لیست ساختمان های پرخطر تهران وجود ندارد.«امانی روز 
یکشــنبه در جلسه علنی شورای شهر تهران گفته بود: باید 
تابلوهای ســاختمان های پرخطر در این ساختمان ها نصب 
شــود که مردم بدانند و خود تصمیم بگیرند که وارد شوند 

یا نشــوند.نام بیمارســتان بوعلی، فجر، شهدای یافت آباد، 
فیاض بخش، غیاثی، ضیائیان، طرفه و مرکز درمانی شهید 
شاه آبادی در این لیســت دیده می شود. همچنین دانشگاه 
شــاهد، دانشــگاه فنی و حرفه ای دکتر شریعتی و دانشگاه 
یــادگار امام نیز به عنــوان ســاختمان های ناایمن تهران 
معرفی شــده اند.نکته مهم در لیست منتشر شده این است 
که از ۱۲۹ ســاختمان ناایمن، اغلب آنها پاســاژها و مراکز 
خرید و سپس مجتمع های مسکونی هستند که یا جمعیت 

زیادی در آن رفت و آمد یا زندگی می کنند.
واکنش آتش نشانی ��

بااین حال دیروز سازمان آتش نشانی در واکنشی قابل تامل 

گفته »لیست منتشــر شده از اسامی ساختمان های 
ناایمن تهــران به هیچ عنوان مورد تأیید ســازمان 
افزود:  نیست!قدرت الله محمدی  تهران  آتش نشانی 
لیســت مذکور غیرمعتبر اســت و هیچ ارتباطی نیز 
با ســازمان آتش نشــانی تهران ندارد!«اما گذشته 
از ایــن واکنــش عجیــب و قابل تامل ســازمان 
آتش نشــانی تهران نســبت به لیســت منتشره از 
اســامی ۱۲۹ ســاختمان ناایمن تهران، این سؤال 
جدی از مســئولان امر به ویژه در وزارت کشــور، 
شــهرداری تهران، آتش نشانی تهران، شورای شهر 
تهران وجود دارد که علت این مقاومت در انتشــار 
رسمی لیست اسامی ساختمان های ناایمن چیست؟! 
آیــا باید حوادث تلخ تر و بزرگ تر از پلاســکو و متروپل در 
قلب پایتخت تکرار شــود و صدها شهروند بی گناه، قربانی 
این بی تدبیری شــوند تا با انتشار اسامی این ساختمان های 

ناایمن جلوی فجایع بعدی سد شود؟!
هــر هفته ۳ مالک ســاختمان های بســیار پرخطر تهران، 

احضار می شوند
اما بر اســاس توافق شهرداری و دادستانی شهر تهران، هر 
هفته سه مالک ساختمان های بســیار پرخطر شهر تهران 
که دستورالعمل های ایمنی را رعایت نکرده اند، احضارمی 

شوند و برای آن ها اخطار صادر می شود.

۱۲۹ ساختمان ناایمن در تهران؛ شایعه یا واقعیت؟
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حوادث

خبرخوان

پشت پرده رقص سه زن روی پل 
هوایی کرمانشاه

رئیس پلیس امنیت عمومی کرمانشاه از دستگیری ۳ زن 
که روی یکی از پل های هوایی شــهر کرمانشاه اقدام به 
حرکات موزون کرده بودند، خبر داد.  رئیس پلیس امنیت 
عمومی کرمانشــاه از دســتگیری ۳ زن که روی یکی از 
پل های هوایی شهر کرمانشــاه اقدام به حرکات موزون 
کرده بودند، خبر داد.سرهنگ حسن حیدری: پس از انتشار 
کلیپی در شــبکه های اجتماعی که سه خانم روی یکی از 
پل های عابرپیاده شهر کرمانشاه اقدام به رقص و حرکات 
موزون کرده بودند، رسیدگی به موضوع در دستور کار قرار 
گرفت. ماموران پلیس امنیــت عمومی با انجام کارهای 
اطلاعاتی موفق به شناسایی هر سه عامل رقص و حرکات 
موزون شــده و پس از هماهنگی با مقام قضائی و رعایت 
موازین شرعی و قانونی این افراد دستگیر شدند. )با اشاره 
به تشــکیل پرونده ای در این خصوص(: از معرفی هر ۳ 
فرد دستگیر شــده به دستگاه قضائی جهت صدور احکام 

لازم خبر داد.

مرگ هولناک زن اراکی همه را شوکه کرد 
او در حال پاک کردن شیشه های 

خانه اش بود!

زن ۶۷ ساله اراکی درپی سقوط ناگهانی از پنجره آپارتمان 
خود بدلیل شــدت صدمات وارده جان باخت.ســرهنگ 
»محمود خلجی« معــاون اجتماعی فرماندهی اســتان 
مرکزی گفت: با اعلام این خبر گفت: در ســاعت ۹ صبح 
روز گذشــته با اعلام گزارشی به مرکز فوریت های پلیس 
۱۱۰ مبنی بر ســقوط فردی از پنجره منزلش در یکی از 
مجتمع های آپارتمانی این شهرستان، بلافاصله واحدهای 
امدادی و انتظامــی به محل وقوع حادثه اعزام شــدند.

سرهنگ خلجی افزود: با حضور گشت انتظامی کلانتری 
۱۳ شهرستان اراک در محل حادثه مشخص شد زن ۶۷ 
ساله درهنگام تمیز کردن شیشه های منزلش بر اثر سقوط 
ناگهانی از ارتفاع، به شدت مجروح و به بیمارستان منتقل 
که بر اثر شدت جراحات وارده جان سپرده است. او گفت: 
در این خصوص پرونده تشکیل وتحت رسیدگی می باشد.

دستگیری فرد شرور در بابل

فرمانده انتظامی شهرســتان بابل از دســتگیری یکی از 
مخلان نظم و امنیت عمومی این شهرستان خبر داد.

ســرهنگ محمدزمان شالیکار گفت: در پی ایجاد ناامنی، 
شرارت و سرقت همراه با خشونت توسط فردی شرور در 
شهرستان بابل، مووضع در دستور کار ماموران قرار گرفت.

او می گوید: پس از انجام اقدامات اطلاعاتی و بررسی های 
همه جانبه متهم که از محل متواری شــده بود شناسایی 
شد. به گفته سرهنگ شالیکار ماموران در اقدامی عملیاتی 
متهم را که قصد در گیری با آنان را داشت، زمینگیر کردند. 
او می گوید: این شرور متواری پس از تشکیل پرونده متهم 
برای ســیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شــد. 
شهروندان در صورت مشاهده هرگونه ناامنی مراتب را در 
اسرع وقت به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اعلام دارند.

دختر 16 ساله اصفهانی زیر آوار 
خانه اش دفن شد 

مدیر عامــل جمعیت هــلال احمر اســتان اصفهان از 
امدادرسانی این جمعیت در حادثه محبوس شدن ۳ نفر در 
اثر ریزش آوار خبر داد.علی محمد هاشمی گفت: در ساعت 
۱۶ و ۴۸ دقیقه عصر دیروز حادثه ریزش ســاختمان دو 
طبقه در مجاورت زمین گودبرداری شده در حوالی خیابان 
جی اصفهان گزارش شد که نجاتگران در کمترین زمان 
ممکن در محل حادثه حاضر شــدند. مدیر عامل جمعیت 
هلال احمر استان اصفهان تصریح کرد: امدادگران جمعیت 
هلال احمر با همکاری نیروهای اورژانس و آتش نشــانی 
محبوســین این حادثه را با توجه به شرایط ویژه موقعیت 
ســاختمان از زیر آوار نجات دادند.محمد هاشــمی افزود: 
متاســفانه دختر خانم ۱۶ ساله به علت شدت ضربه اولیه 

جان خود را از دست داد.

 فرمانده انتظامی لنجان خبر داد:
پسر جوان بی رحمانه پدرش را با 

ضربات چاقو کشت 

فرمانده انتظامی شهرستان لنجان گفت: پدر یک خانواده 
در زرین شهر به دســت فرزندش به قتل رسید.سرهنگ 
صادق کاظم زاده در جمــع خبرنگاران اظهار کرد: پس از 
بررســی های اولیه کاراگاهان نیروی انتظامی مشــخص 
شد، پسر ۳۱ ســاله در نزاع و درگیری خانوادگی، پدرش 
را با ســلاح سرد به قتل رســانده و از محل متواری شده 
اســت. فرمانده انتظامی شهرســتان لنجان تصریح کرد: 
مأموران پلیس آگاهی شهرستان لنجان با کار اطلاعاتی 
در کمترین زمان ممکن قاتل را همان شب شناسایی و در 
یک عملیات ضربتی با هماهنگی مقام قضائی در مخفیگاه 

خود دستگیر کردند.

خبرخوان

نجات قاتلی پس از ۱۵ سال از 
چوبه دار در رفسنجان

یک محکوم به قصاص در شهرستان رفسنجان 
با جلــب رضایت اولیای دم پس از ۱۵ ســال از 

قصاص رهایی یافت.
دادستان عمومی و انقلاب رفسنجان گفت: متهم 
این پرونده در سال ۱۳۸۵ مرتکب قتل عمدی و 
متواری شده بود، حدود ۱۵ سال قبل در یک نزاع 
در یکی از روســتاهای شهرستان رفسنجان یک 
نفر به قتل رســید که پس از محکومیت متهم در 
دادگاه، اولیای دم با گذشــت از قصاص محکوم 
علیه به یک انسان زندگی دوباره بخشیدند. قاضی 
ایمان شهسواری گفت: اولیای دم با این اقدام خود 
موجبات شادمانی خانواده محکوم را فراهم آوردند 
و همچنین سبب اصلاح زندانی و بازگشت مجدد 

او به آغوش خانواده و اجتماع شدند.
وی تصریح کــرد: جلب رضایــت اولیای دم در 
ایــن پرونده بــا تلاش و پیگیری های مســئول 
کانون بســیج حقــوق دانان، وکیــل اولیای دم، 
خادمان رضوی، قاضی اجــرای احکام کیفری و 
نیز مســئولان و کارکنان زندان رفسنجان با نگاه 
اخلاقی و معنوی صورت گرفته است. این مسئول 
قضایی به نحوه اعلام رضایت اولیای دم نیز اشاره 
و خاطرنشــان کرد: چون مقتول تنها فرزند پسر 
خانواده بود اعلام گذشت برای والدین دشوار بود، 
تــا این که با عنایت الهــی و همت خادمان حرم 
مطهر حضرت امام رضا )ع( به ویژه حضور پرچم 
مبارک رضوی مؤثر واقع شد و اولیای دم گذشت 
کردند که خبر خوشی به مناسبت عید بزرگ غدیر 

است.

نجات معجزه آسای کودک 4 ساله 
تهرانی

رکنــا: فرمانده انتظامی پاکدشــت از نجات جان 
کودک ۴ ساله توسط یکی از ماموران پلیس خبر 

داد.
ســرهنگ »نجم الدین مرادی« گفت: ماموران 
پلیس حین گشــت زنی به یک دستگاه خودروی 
لیفان که در یکی از محلات شهرستان پارک بوده 
و داخــل آن دختر بچه ای ۴ ســاله محبوس بود 

برخورد کردند.
وی افــزود: با توجــه به اینکه دختــر بچه دچار 
ترس، گریه شــدید واضطراب بــوده و احتمال 
کمبود اکســیژن نیز متصور می باشد، افسرگشت 
ما با کسب تکلیف آر فرمانده انتظامی شهرستان 
با رعایت نکات ایمنی اقدام به شکســتن شیشه 

اتومبیل کرده و دختر بچه را نجات می دهد.
سرهنگ مرادی گفت: والدین دختر ۳ ساله هنگام 
پیاده شدن از ماشــین با توجه به این که کودک 
در خواب بوده وی را فراموش و به منزل مراجعه 
و دخترک ۴ ساله در داخل خودرو حبس می شود 
با استعلام پلاک و تماس مکرر با صاحب پلاک 
متاســفانه کسی پاســخگو نبوده به همین دلیل 
شیشه خودرو تخریب و دختر بچه ۴ ساله نجات 

داده شد.
ایــن مقام انتظامــی از اقدام به موقــع ماموران 
تقدیر وخاطر نشان کرد: پس از مراجعه حضوری 
ماموران به آدرس و تحویل کودک به خانواده، از 

عملکرد پلیس تقدیر و تشکر کردند.
در پایان ســرهنگ مــرادی فرمانــده انتظامی 
شهرســتان از خانواده ها خواســت در مراقبت و 
نگهداری فرزندان خردسال خود دقت نظر واهتمام 

بیشتری داشته باشند.

لنگه کفشی که ســارق دستپاچه در خانه 
فرهاد مجیدی، مربی ســابق استقلال جا 
گذاشته بود، اســرار این سرقت عجیب را 

فاش کرد.
دهم بهمن سال گذشــته مأموران پلیس 
پایتخت در جریان ســرقت از خانه فرهاد 
مجیدی، سرمربی سابق تیم استقلال قرار 

گرفتند و راهی آنجا شدند.
محل سرقت خانه ای ویلایی و دوطبقه بود 
که در طبقه اول، فرهاد مجیدی و در طبقه 
دوم، مــادرش زندگی می کردند. ســرقت 
زمانــی رخ داده بود که این فوتبالیســت 
سرشــناس به طبقه بــالا )خانه مادرش( 
رفته و هنگام بازگشت به خانه اش بود که 
متوجه دستبرد سارقان شده بود. مأموران 
متوجه شــدند دزدان با تخریب در ورودی 
وارد خانه شــده، اثاثیه را به هم ریخته و 
گاوصندوق موجــود در آنجــا را دزدیده 
بودنــد. حدود ۷۰ هزار درهم،  ۲ گوشــی 
موبایل، پاسپورت ایران و امارات، ۲ ساعت 
گران قیمت، ۲ دسته چک که یکی از آنها 
دســته چک ایرانی و دیگری دســته چک 
بانکی در دوبی بود همراه سوئیچ خودروی 
پورشــه اموالی بود که داخل گاوصندوق 
قرار داشت که همگی سرقت شده بودند. 
ماموران در ادامه متوجه شــدند که دزدان 
دوربین های ورودی ســاختمان را تخریب 
کرده اند، اما دوربین های خانه های اطراف 
نشان می داد که آنها ۳ نفر بودند که سوار 
بر یک دستگاه خودروی پرشیا مقابل خانه 
فوتبالیســت معروف توقف کرده و سپس 
۲ نفر از آنها درحالی که ماســک به صورت 
داشــتند، قفل در را تخریــب کرده و وارد 
آنجا شــده اند. دزدان حدود ســاعت یک 
بامداد وارد خانه شــده و سپس با کمک 
هم گاوصندوق را از آنجا خارج و ســوار بر 
پرشیا، متواری شده بودند. با این اطلاعات، 
تیمی از کارآگاهان آگاهی زیرنظر قاضی 
مرتضی رســولی، بازپرس شــعبه هشتم 
دادسرای ویژه سرقت، وارد عمل شدند تا 
دزدان را شناسایی کنند. سارقان اما کاملًا 
حرفه ای بودند و پلاک ماشینشــان را هم 
مخدوش کرده بودند تا شناســایی نشوند. 
با این حال کارآگاهان در جریان بررسی ها 
لنگه کفشــی پیدا کردند که در حیاط خانه 
ویلایی افتاده بود و به نظر می رســید که 

متعلق به یکی از سارقان است.
هنوز معمای سرقت از خانه فرهاد مجیدی 
حل نشــده بود که چند روز قبل فردی با 
پلیس تماس گرفت و گفت که اطلاعات 
مهمی درباره ســرقت از خانه فوتبالیست 
معروف دارد. این فرد سارق سابقه داری بود 
که به تازگی از زندان آزاد شــده و به گفته 
خودش توبــه کرده بود که دیگر ســراغ 
خلاف نرود. او به مأموران گفت: چند روز 
قبل دوســتانم مرا به جایی دعوت کردند 
که پاتوق سارقان بود. آن شب افرادی که 
آنجا بودند شــروع کردند به خاطره گویی. 
هر کدام از سرقت های عجیبی می گفتند 
که مرتکب شده بودند تا اینکه یک نفر از 
آن جمع که مسعود نام دارد مدعی شد که 
چند ماه قبل با همدستانش به خانه فرهاد 
مجیدی دستبرد زده و با پولی که به دست 
آورده اند، به کیش ســفر کرده و همه این 

پول را صرف خوشگذرانی کرده اند.
مسعود گفت که چنان حرفه ای این سرقت 
را انجام داده اند که هنوز پلیس نتوانســته 
آنها را گیــر بیندازد و من که ماجرای این 
سرقت را در روزنامه خوانده بودم، تصمیم 

گرفتم پلیس را در جریان قرار دهم.
لنگه کفش رازگشا ��

پس از این تماس، مأموران با اطلاعاتی که 
از فرد ناشناس به دست آورده بودند، راهی 
مخفیگاه مســعود شــدند و او را دستگیر 
کردند. وی اما دســتبرد بــه خانه فرهاد 
مجیدی را انکار کرد و گفت: من ماجرای 
سرقت را در شبکه اجتماعی خوانده بودم 
و آن شــب برای اینکــه در جمع دزدان 
خودنمایی کنم به دروغ گفتم که ســرقت 

را من و دوستانم انجام داده ایم.
به رغم انکارهای سارق سابقه دار، مأموران 

به تحقیــق دربــاره او پرداختند و متوجه 
شــدند که تخصص وی سرقت از خانه ها 
و او صاحب یک خودروی پرشیاســت که 
درســت شــبیه همان خودرویی است که 
در صحنه ســرقت از خانه مجیدی حضور 
داشت. مأموران سراغ این خودرو رفتند و 
در بازرســی داخل آن، لنگه کفشی را پیدا 
کردند که لنگه دیگر همان کفشی بود که 

در خانه فوتبالیست معروف جا مانده بود.
در این شرایط، مسعود چاره ای جز اقرار به 
سرقت ندید و اعتراف کرد که به جز سرقت 
از مربی سرشناس به چندین خانه دیگر هم 
دستبرد زده است. در ادامه تحقیقات، یکی 
از همدســتان او نیز بازداشت شد و تلاش 

برای دستگیری متهمان دیگر ادامه دارد.
خودنمایی، کار دستم داد ��

ســارق خانه فرهاد مجیدی که پس از ۵ 
ماه فرار دستگیر شده، هنوز باور ندارد که 
خودش باعث شــده دســتش رو شود. او 
می گوید چند دقیقه بعد از ســرقت متوجه 
شــده که به خانه یک مربی سرشــناس 

دستبرد زده است.
خانه فرهاد مجیدی را از قبل شناسایی کرده  ��

بودید؟
نه اصلًا. اتفاقی همدســتانم وارد خانه او 
شدند و من آن شب نقش راننده را برعهده 

داشتم.
پس کی متوجه شدید که از خانه یک مربی  ��

سرشناس سرقت کرده اید؟
پس از آنکه همدستانم گاوصندوق را از خانه 
فرهاد مجیدی سرقت کردند با من تماس 
گرفتند. آن شب من وارد خانه فرهاد مجیدی 
نشدم و داخل ماشــین منتظر همدستانم 
نشسته بودم. آن ها از من خواستند مقابل در 
پشــتی بروم و در جابه جایی گاوصندوق به 

آنها کمک کنم. من هم فوراً مقابل در پشتی 
رفتم و بــه آنها کمک کردم تا گاوصندوق 
را داخل ماشین قرار بدهیم. خیلی ترسیده 
بودم و از وحشت اینکه کسی مرا نبیند گاز 
ماشین را گرفتیم و به سمت شهریار رفتیم. 
در آنجا با کمک یکدیگر در گاوصندوق را با 
مهارتی که داشتیم باز کردیم و پس از آنکه 
محتویات آن را بیرون ریختیم چشــم مان 
به پاسپورت فرهاد مجیدی افتاد. تازه آنجا 
بود که فهمیدیم به خانه مربی سرشــناس 

دستبرد زده ایم.
لنگه کفش چطور در محل سرقت جا ماند؟ ��

لنگه کفش متعلق به یکی از همدســتانم 
بود که من اصلًا نمی دانستم زیر صندلی 
ماشــینم جاگذاشــته اســت. آن شــب 
همدســتانم پس از خــروج از خانه فرهاد 
مجیدی سر و صدایی از طبقه دوم شنیدند 
و از ترس اینکه مبادا صاحبخانه برســد، 
دستپاچه شدند و هنگام فرار، کفش یکی 
از آنها از پایش خارج شــد. او هم توجهی 
نکــرده و ذهنش فقط متمرکــز فرار بود. 
بعد از اینکه ســوار ماشین من شد، ظاهراً 
یک جفت دمپایی داخل ماشینم بوده که 
کفش را درآورده و دمپایی به پا کرده بود. 
از همان موقع لنگه کفش همدستم داخل 

ماشین جامانده بود.
به جز خانه فرهاد مجیدی، چند مورد سرقت  ��

انجام دادید؟
تعــدادش را نمی دانم، امــا تخصص ما 
ســرقت از خانه هاست. معمولًا در مناطق 
شــرقی پایتخت کار می کردیم، اما چون 
سابقه دار بودیم محل سرقت را تغییر دادیم 
تا شناسایی نشویم؛ به همین دلیل تصمیم 
گرفته بودیم از شمال و شمال غرب تهران 
ســرقت کنیم. بیشترین سرقتی که انجام 
دادیم از خانه یک پزشک در شمال تهران 
بود کــه اموالش حــدود ۳ میلیارد تومان 

ارزش داشت.
پس  �� که  کردی  عنوان  جمع  در  ظاهراً 

سفر  راهی  فوتبال،  مربی  خانه  به  دستبرد  از 
شده اید؟

با فروش اموالی که در جریان ســرقت از 
خانه فرهاد مجیدی دســتمان را گرفت، 
راهی جزیــره کیش شــدیم و به تفریح 
پرداختیــم. ما ســعی می کردیــم خیلی 
حرفه ای عمل کنیم، اما با دســتان خودم، 

گرفتار شدم و لو رفتم.

لنگه کفش کار دست سارق داد

اسرار سرقت عجیب سرقت از منزل فرهاد مجیدی

مرد شیاد باعث بدنامی پلیس در یزد شده بود

فرمانده انتظامی اردکان یزد از دســتگیری مامورنمایی که مبلغ پنج میلیارد ریال از یک شهروند 
اخاذی کرده بود، خبر داد.ســرهنگ »اکبر شفیعی« در تشــریح این خبر گفت: در پی مراجعه و 
شکایت احدی از شهروندان مبنی بر اینکه فردی خود را مأمور پلیس معرفی کرده و مبلغ ۵ میلیارد 
ریال از وی اخاذی و متواری شده است لذا با توجه به حساسیت موضوع بررسی آن بلافاصله در 
دستور کار ماموران پلیس آگاهی این فرماندهی قرار گرفت.وی خاطر نشان کرد: ماموران با انجام 
اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، موفق شدند هویت فرد مامورنما را شناسایی که پس از هماهنگی با 
مرجع قضائی در یک عملیات غافلگیرانه وی را در مخفیگاهش دســتگیر کردند.سرهنگ شفیعی 
ضمن اشاره به کشف تجهیزات و البسه نظامی از مخفیگاه متهم تصریح کرد: متهم در بازجویی 
فنی پلیس به جرم خود اعتراف کرد، که ضمن تشــکیل پرونده قضایی به دادسرا معرفی و روانه 
زندان شد. فرمانده انتظامی شهرستان اردکان در پایان از شهروندان خواست در برخورد با افرادی 
که خود را مأمور انتظامی و یا سایر سازمان ها و نهادها معرفی می کنند حتماً از آنها مدارک شناسایی 
معتبر درخواســت کرده و در صورت مشــاهده هرگونه موارد مشکوک مراتب را در اسرع وقت به 

پلیس اطلاع دهند.

ورود دادستانی به پرونده واژگونی مرگبار اتوبوس در اراک

پرونده واژگونی اتوبوس در محور بروجرد - اراک که دو کشــته و ۵۷ مصدوم داشت با ورود دادستانی 
وارد مرحله تازه ای از رسیدگی شد.افشین خسروی، دادستان عمومی و انقلاب کوهدشت درباره جزئیات 
این پرونده گفت: پس از تماس یک خانم با یکی از تعاونی های مسافربری شهرستان کوهدشت مبنی 
بر اعزام کاروان محلی به مشهد مقدس، تعاونی یک دستگاه اتوبوس اسکانیا در اختیار این کاروان قرار 
داد. اتوبوس با ۵۹ مسافر از شهرستان رومشکان به مشهد مقدس در حرکت بوده که در محور بروجرد- 
اراک واژگون شــد و مالک اتوبوس و یکی از مســافران جان باختند و ۵۷ نفر از جمله راننده اتوبوس 
مصدوم شدند. پس از حادثه دادستانی شهرستان کوهدشت بلافاصله به موضوع ورود و مدیر تعاونی را 
احضار کرد تا پاسخگو باشد چرا برای اتوبوس صورت وضعیت صادر نکرده اند؟ و راننده اتوبوس نیز در 
صورت ترخیص از بیمارستان برای پاسخگویی احضار خواهد شد.خسروی با بیان اینکه ظرفیت اتوبوس 
۴۴ نفر بوده ولی ۵۹ مســافر در اتوبوس بوده است، بیان کرد: پرونده در دادستانی کوهدشت در مرحله 
تحقیقات اســت و به دلیل عدم رعایت مقررات از طرف تعاونی شماره ۸ کوهدشت هرکدام از عاملان 
حادثه که قصور و تقصیری داشته اند تحت پیگرد قضایی قرار گرفته و برای آنها در دادسرای کوهدشت 

پرونده تشکیل شده است.

اعدام مرد شیطان صفت در تبریز 
مردی ۳۶ ســاله و متأهل اســت، اما چشمش به دنبال زن 
دوستش بود، دوم دی ماه سال ۱۳۹۹، در یک فرصت مناسب 
قصد اجرای نقشه شوم خود را داشت که با مقاومت شدید زن 
مواجه می شود و وقتی دست رد بر سینه اش زده می شود اقدام 

به قتل زن جوان می کند.
به گزارش رکنا از تبریز، دوم دی ماه سال ۱۳۹۹ بود که خبر 
مرگ مشکوک زنی جوان در منزل شخصی اش به کارآگاهان 
پلیس آگاهی استان آذربایجان شرقی مخابره شد و کارآگاهان 
بلافاصله برای بررسی صحنه جرم و نیز علت مرگ این زن 
جوان عازم محل جنایت شــدند و با جسد زن جوانی روبرو 
شــدند که در داخل حمام افتاده و شیر آب باز است. در نگاه 
اول به نظر می رسید که گازگرفتگی علت فوت مقتول باشد، 
اما هوشیاری کارآگاهان پلیس آگاهی موجب شد آنان متوجه 
صحنه ســازی قاتل برای منحرف کــردن ذهن ماموران و 
جنایی بودن موضوع شوند و تحقیقات وسیع خود را برای پیدا 
کردن متهم پرونده آغاز کنند.در قدم اول سراغ دوربین های 
مداربسته مجتمع رفتند و با بررسی دوربین ها، متوجه فردی 
مشکوک با پوشــش زنانه که کاملًا صورت خود را پوشانده 
بود، شدند و بعد از تحقیقات فراوان از همسر مقتول وسایرین، 
مظنون اصلی پرونده که دوست صمیمی همسر مقتول بود، 

را بازداشت می کنند. مرد جوان در ابتدا منکر هرگونه جنایتی 
می شود اما وقتی راه فراری برای خود نمی بیند لب به اعتراف 
می گشاید و مقابل کارآگاهان و نیز بازپرس پرونده این گونه 

اظهارات و انگیزه خود از قتل زن جوان را ابراز می دارد:
به مقتول نظر داشتم ��

»با همســر مقتول دوست بودم و هر دو در یک کارخانه کار 
می کردیــم و هر دو در یک مجتمع زندگی می کردیم، آنقدر 
صمیمی بودیم که حتی رفت و آمد خانوادگی نیز داشــتیم. 
در این رفت و آمدها از زن دوســتم بســیار خوشم آمد و به 
او علاقه پیدا کردم. روزی مخفیانه شــماره اش را از گوشی 
دوستم برداشتم و در یک فرصت مناسب با وی تماس گرفتم. 

اما او به هیچ وجه حاضر به صحبت با من نمی شد.
 دقیقاً وقت هایی که دوستم سرکار و شیفت بود را می دانستم؛ 
روزی که وی ســرکار بود، صبح زود از خواب بیدار شــدم، 
استرس داشتم و دلم می خواست هرچه زودتر نزد مقتول بروم 
و به هدف شوم خود برسم؛ منتظر ماندم فرزندشان )تنها یک 
فرزند داشتند( به مدرسه برود. به محض خروج فرزند از منزل، 
اندکی در ســاختمان پرسه زدم و وقتی مطمئن شدم رفت و 
آمد زیادی در ســاختمان نیست، سریع یک چادر زنانه بر سر 
کردم و صورتم را تا حد ممکن پوشــاندم تا هم کسی شک 

نکند و هم چهره ام توسط دوربین های مداربسته مجتمع ثبت 
و ضبط نشود.

درخواستم را رد کرد، خفه اش کردم ��
خودم را به واحدشــان رسانده و با استفاده از پیچ گوشتی و... 
در را باز کرده و ســریع وارد منزلشان شدم. خیالم راحت بود 
که تنهاست. اما در آشپزخانه و اتاق پذیرایی نبود. حدس زدم 
شاید خواب باشد بنابراین به سمت اتاق خواب رفتم؛ حدسم 
درســت بود بوسوسه شدم اما او به شدت مقاومت می کرد و 
تسلیم نشد. عصبانی شدم و با روسری خفه اش کردم. و برای 
این که کســی مشکوک نشود جســد را داخل حمام برده و 
شــیرآب را باز کردم تا همه فکر کنند وی در اثر گازگرفتگی 
فوت کرده اســت.«بعد از اعتراف متهم، پرونده وی با صدور 
کیفرخواست از شعبه ویژه قتل به دادگاه کیفری یک استان 
ارسال می شــود و قضات دادگاه کیفری یک استان رأی به 
قصــاص قاتل صادر می کنند.امــا از آنجایی که قاتل مرد و 
مقتول خانم بود برای اجرای حکم قصاص باید خانواده مقتول 
مابه التفاوت دیه را پرداخت می کردند که به دلیل عدم توانایی 
خانواده مقتــول در پرداخت مبلغ مذکور، مابه التفاوت دیه از 
بیت المال پرداخت و روز چهارشنبه گذشته قاتل ۳۶ ساله به 

دار مجازات آویخته شد.
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خبرخوان

روغنی که موهای شما را چند 
برابر می کند

صدآنلاین: امروزه محصولات متنوع و بسیاری در بازار 
موجود هستند که اکثر تولیدکنندگان آنها ادعا می کنند، 
اســتفاده از این محصــولات در مدت کوتاهی موجب 

پرپشت شدن موی سر می شود.
بــه گــزارش صدآنلاین بخشــی عمــده ای از این 
محصولات، روغن های مو هستند. تنوع این محصولات 
در اکثر موارد باعث می شــود که مصرف کنندگان در 
انتخاب گزینه مناسب و مؤثر به اشتباه بیفتند.شما هم 
اگر به دنبال چاره ای مناســب و بی ضرر برای افزایش 
رشد موهایتان هستید، می توانید با مطالعه این مقاله به 
اطلاعات مفیدی درباره بهترین و مفیدترین روغن های 

طبیعی برای رشد مو دست پیدا کنید.
متخصصان پوست و مو در این مقاله تاکید کردند:

معجزه ای در پیشگیری از ریزش مو - قرص فولیکوژن 
اروند فارمد نانو حیات

معجزه ای در پیشگیری از ریزش مو - قرص فولیکوژن 
اروند فارمد نانو حیات

– روغن خالص دانه انگور، ترکیبی فوق العاده مؤثر برای 
فعال ســازی مجدد رشد پیاز مو است که با ماساژ دادن 
آن روی پوســت ســر می توانید به تأثیر سودمند این 

روغن پی ببرید.
– روغن کرچک نیز با تقویت گردش خون در پوســت 
ســر، مواد مغذی را به پیاز موها می رساند و در تقویت 
رشد موها مؤثر است.– روغن جوجوبا که در عطاری ها 
موجود اســت نیز ماده ای مؤثر برای فقط رطوبت موها 
و مراقبت از آنها در برابر آســیب های خارجی اســت.– 
به علاوه ماســاژ روغن نارگیل هفته ای یک بار روی 
پوست سر هم ریزش مو را کنترل می کند و هم در رشد 
موهای جدید نقش مطلوبی دارد.– یکی دیگر از موارد 
بسیار مفید برای رشــد موها، روغن رزماری است که 
موجب تقویت خون رسانی به پیاز مو می شود و در عین 
حال خواص ضد ســرطانی فوق العاده ای دارد.– روغن 
زیتون نیز بهترین گزینه شناخته شده برای رشد موها 
است چون ریشــه های مو را به خوبی تغذیه می کند و 

برای تقویت رشد تارهای مو مؤثر است.

کاهش وزن فقط با آدامس جویدن!

اگر احســاس بیماری می کنید، تولید بزاق ناشــی 
از جویــدن آدامس می تواند به شــما کمک کند تا 
احساس بهتری داشته باشــید.به گزارش بهداشت 
 )GERD( نیوز، بیماری ریفلاکس معــده به مری
زمانی اســت که اســید معده به لوله ای که دهان و 
معده شــما را به هم متصل می کند، جریان می یابد. 
رفلاکس حنجره زمانی است که اسید معده از مری 
به سمت گلو می رود. آدامس همچنین ممکن است 
حداقل برای مدت کوتاهی به خشکی دهان کمک 

کند. اما مانند رفلاکس، این یک درمان نیست.
سایر فواید سلامتی جویدن آدامس عبارتند از: ��

کالری سوزی
در هنگام آدامس جویــدن می توانید ۱۱ کالری در 
ساعت بسوزانید و با گذشت زمان، این میزان کالری 

سوزی بیشتر می شود.
تقویت حافظه

ویدن آدامس جریان خون را به مغز افزایش می دهد 
که می تواند به تقویت حافظه کمک کند.

مبارزه با خواب آلودگی
اگر احســاس خســتگی می کنید، مقداری آدامس 

بجوید تا هوشیار بمانید.
از بین بردن حالت تهوع

اگر احســاس بیماری می کنید، تولید بزاق ناشــی 
از جویــدن آدامس می تواند به شــما کمک کند تا 
احســاس بهتری داشته باشــید. این امر به ویژه در 
مورد بیمــاری حرکت و تهوع صبحگاهی در دوران 

بارداری صادق است.
پوسیدگی  �� قند می تواند خطر  بدون  جویدن آدامس 

دندان را کاهش دهد
جویــدن آدامس بدون قنــد می توانــد به مکمل 
رژیم های بهداشــت دهان و دندان مانند مســواک 
زدن دو بار در روز و نخ دندان کشیدن روزانه دندان 
کمک کند، زیرا جویدن آدامس اثری مشــابه با آن 
عادت های مهم روزانه دارد.بــا این حال، برخلاف 
مسواک زدن و نخ دندان کشــیدن دندان کودکان 
که نیاز به کمک والدین دارد، جویدن آدامس نیازی 
به کمک یا نظارت والدین ندارد. بر اساس داده های 
جمع آوری شده در این مطالعه، محققان بر این باورند 
که جویدن آدامــس بدون قند اکنون باید به عنوان 
روشــی مؤثر برای کنترل ایجاد پوسیدگی در دندان 
بچه ها در نظر گرفته شود.از سوی دیگر مصرف یک 
رژیــم غذایی متعادل، قند اضافی را کاهش می دهد 
که عامل اصلی ایجاد حفره ها و بیماری های دندانی 
است. در حال حاضر، یک مطالعه جدید ممکن است 
ابزار دیگری را که والدین در اختیار دارند برای کمک 
به کودکان خود به منظور جلوگیری از پوســیدگی 
دندان شناسایی کرده باشــدکه آن جویدن آدامس 

بدون قند.

خبرخوان

برای رشد بهتر مو چه ویتامین ها و 
مواد معدنی نیاز است؟

داشــتن موهای سالم و شاداب برای همه مهم است 
که رسیدن به این خواسته با مصرف برخی ویتامین ها 

و مواد معدنی ممکن است.
به گزارش بهداشــت نیــوز، بهتریــن و موثرترین 
ویتامین ها و مواد معدنی که برای سلامت و رشد مو 
مفیدند، در این مطلب معرفی کرده ایم تا با گنجاندن 
آن ها در رژیم غذایی تان موهایی ســالم و زیبا داشته 

باشید.
مانند بقیه اعضای بدن، موهای شــما برای سالم و 
قوی بودن به ویتامین هــا و مواد معدنی خاصی نیاز 
دارند. اگر بــه هر دلیلی منابع غذایی و ویتامین ها به 

موها نرسد، ممکن است ریزش موهارا تجربه کنیم.
ویتامین ها و مواد معدنی که در رشد مو نقش دارند:

A ۱- ویتامین
موجود در ســیب زمینی شــیرین، هویج، کدو تنبل، 

اسفناج، شیر، تخم مرغ و ماست.
۲- ویتامین های گروه B، به خصوص بیوتین

موجــود در زرده تخم مرغ، جگــر، ماهی قزل آلا، 
آووکادو، آجیل و دانه ها و محصولات لبنی.

C ۳- ویتامین
موجود در مرکبات، توت فرنگی و فلفل دلمه ای.

D ۴- ویتامین
موجود در ماهی های چرب، زرده تخم مرغ و غذاهای 

غنی شده مانند شیر و آب پرتقال.
E ۵- ویتامین

منابع خوب شامل تخمه آفتابگردان، بادام، اسفناج و 
آووکادو )یکی از مزیت های ویتامین E بهبود رشد و 

توسعه مویرگ ها و عروق خونی است(.
۶- آهن

موجود در صدف، تخم مرغ، گوشــت قرمز، عدس و 
اسفناج.

۷- روی
منابع خوب شامل صدف، گوشت گاو، تخم کدو تنبل 

و عدس.
اگــر دریافــت مــواد مغــذی لازم از غذاهایی که 
می خورید دشوار است، ممکن است بخواهید از مولتی 
ویتامین هایی که حاوی این ویتامین ها و مواد معدنی 
هســتند استفاده کنید. درست است که ویتامین ها در 
سلامت موهای شــما نقش دارند، با این حال مهم 
اســت که قبل از مصرف هر گونــه مکمل، به ویژه 

بیوتین، با پزشک خود مشورت کنید.

میوه ای که سلامت قلب زنان را 
تضمین می کند

ایســنا: نتایج تحقیقات جدید نشان می دهد مصرف 
میوه ای غنی از پتاسیم مانند موز می تواند سلامت قلب 
زنان را بهبود بخشد. به نقل از هلث، به گفته محققان 
غذاهای غنی از پتاســیم شــامل انواع ســبزیجات، 
میوه ها، آجیل، لوبیا، محصولات لبنی و ماهی اســت 
که در این میان آووکادو و ماهی قزل آلا سرشــار از 
پتاسیم است و به مقابله با اثرات منفی نمک در رژیم 
غذایی و کاهش فشــار خون کمک می کند. محقق 
این تحقیق، لیفرت وگت، اســتاد نفرولوژی بالینی و 
فیزیولوژی کلیه در مراکز پزشکی دانشگاه آمستردام 
هلند، گفت: به خوبی روشــن شــده که مصرف زیاد 
نمک با افزایش فشــار خون و افزایش خطر حملات 
قلبی و ســکته مغزی مرتبط اســت.   وی می گوید: 
توصیه های بهداشتی مبنی بر محدود کردن مصرف 
نمک متمرکز شده اما زمانی که رژیم غذایی ما شامل 
غذاهای فرآوری شده باشــد، دستیابی به این هدف 
دشــوار است. پتاســیم به بدن کمک می کند سدیم 
بیشتری از طریق ادرار دفع شود. در مطالعه ما پتاسیم 
رژیم غذایی با بیشترین دستاوردهای سلامتی در زنان 
مرتبط بود. این مطالعه شامل نزدیک به ۲۵هزار مرد 
و زن بریتانیایی بین ۴۰ تا ۷۹ سال بود که بخشی از 
یک مطالعه تحقیقاتی بین سال های ۱۹۹۳ و ۱۹۹۷ 
را تشکیل داد. شــرکت کنندگان پرسش نامه هایی را 
درباره عادات سبک زندگی خود تکمیل کردند و فشار 
خون و نمونه های ادرار آنــان مورد تجزیه و تحلیل 
قرار گرفت و  از میزان ســدیم و پتاســیم ادرار برای 

اندازه گیری دریافت رژیم غذایی استفاده شد.

به احتمــال زیاد تا زمانی که درد نداشــته 
باشید هرگز به دنبالچه خود فکر نمی کنید. 
درد دنبالچه دردی اســت کــه در انتهای 
ســتون فقرات ایجاد شــده و درست وسط 

باسن احساس می شود.
به گزارش بهداشــت نیوز، دنبالچه بخش 
کوچکی از بدن ماســت، اما وظایف زیادی 
را انجام می دهــد. این عضو، تعادل بدن را 
در زمان نشستن حفظ می کند و تاندون ها، 
عضلات و رباط های بسیاری را در آن ناحیه 

اداره می کند.
ممکن اســت از پزشــک خــود اصطلاح 
اســتخوان دنبالچه را شــنیده باشــید، اما 
شــاید ندانید که نام دیگر این عضو بدتان 
“کوکسیکس” است. این کلمه از اصطلاح 
یونانــی ”“فاخته گرفته شــده اســت زیرا 
استخوان آن بســیار شــبیه به منقار این 
پرنده است. درد در استخوان دنبالچه را درد 

دنبالچه می نامند.
علت درد دنبالچه چیست؟ ��

درد دنبالچــه معمولًا پس از نشســتن بر 
ســطوح ســخت و ناراحت کننده به مدت 
طولانی ایجاد می شــود. اما از دلایل دیگر 
درد دنبالچــه می توان به آســیب هایی که 
منجر به کبودی، جابجایی و یا شکســتگی 
اســتخوان دنبالچه می شــوند، اشاره کرد.

آســیب مفاصل از حرکت هــای تکراری و 
یا ســایش کلی و پارگی ناشی از پیری نیز 
می توانند بــه درد دنبالچه کمک کنند. در 
طول ســه ماهه آخر بارداری، رباط اطراف 
کوکســیکس به طور طبیعی نرم تر شــده 
تا جای کــودک در محفظه رحم، راحت تر 
شود. به همین دلیل زنان در حدود پنج برابر 
بیشتر از مردان احتمال ابتلا به درد دنبالچه 
را دارند.همین میزان احتمال ابتلا، می تواند 

در صورت داشتن اضافه وزن نیز استخوان 
دنبالچــه را تهدید کنــد. از طرفی کاهش 
ناگهانــی وزن نیز، بــه دلیل کاهش حجم 
چربی اطراف این استخوان، می تواند ایجاد 
درد دنبالچه کنــد. در موارد نادر هم، علت 
درد کوکسیکس ممکن است یک عفونت 
یا تومور باشد.درد دنبالچه ناشی از جراحت، 
بسته به شدت آسیب، می تواند از خفیف تا 
شدید متغیر باشــد. درد می تواند زمانی که 
می نشینید یا در حال نشستن روی صندلی 
هستید بدتر شود. در این شرایط حتی ممکن 
است در هنگام استفاده از حمام و یا داشتن 
رابطه جنســی نیز درد احساس شود.برخی 
مواقع، زنان مبتلا به آســیب ها دنبالچه، در 
طی دوران قاعدگی خــود، درد دنبالچه را 
احساس می کنند. گاهی این درد به قدری 
شدید است که در زمان نشستن، درد به پاها 
نیز سرایت می کند، اما با ایستادن و راه رفتن 
به دلیل کاهش فشار در استخوان دنبالچه، 

درد نیز کاهش می یابد.
در زمان آسیب دیدن استخوان دنبالچه چه  ��

باید کرد؟

اگر درد شدید اســت و یا بیش از چند روز 
ادامه دارد، به پزشــک مراجعه کنید. بیشتر 
مواقع درد دنبالچه جدی نیســت. اما گاهی 
می تواند نشــانه ای از آســیب یا در موارد 
نادر، ســرطان باشد.پزشک با انجام تصویر 
برداری اشــعه ایکس و یا اسکن MRI، به 
دنبال نشانه هایی از آسیب، مانند شکستگی 
استخوان یا توموری است که به استخوان 
فشــار وارد می کند. به دلیل آن که ممکن 
است این استخوان در موقعیت های مختلف 
ایجاد درد کند، پزشــک معمــولًا تصویر 
برداری را هم به صورت نشســته و هم به 

صورت ایستاده تجویز می کند.
درمان درد دنبالچه ��

متاســفانه درد دنبالچه ممکن است روزها 
و ماه ها ادامه داشته باشــد. در این شرایط 
می توانید تا بهبودی کامل و البته با تجویز 
پزشــک از داروهای ضد درد و ضد التهابی 
غیــر اســتروئیدی )NSAIDs(، بــرای از 
بین بردن درد اســتفاده کنیــد. این داروها 
ناپروکسن  یا  ایبوپروفن )موترین(  شــامل 
مــواردی  در  می باشــند.   )Naprosyn(

اســتامینوفن )تیلنول( هم می تواند درد را 
کاهش دهد.

برای درد شــدید، ممکن است پزشک یک 
بی حســی موضعی تجویز کرده، تا عصب 
از کار افتاده و ســپس دارو اســتروئیدی را 
بــه منطقه تزریق می کند. در برخی از افراد 
نیز تنها روش تزریق بی حســی اســتفاده 
می شود. داروی ضد افسردگی و یا داروهای 
ضد تشنج نیز گاهی برای کاهش درد مفید 
هستند.استفاده از روش گرما درمانی و سرما 
درمانــی نیز در زمانی کــه درد دارید مفید 
است. علاوه بر این، گاهی شیوه نشستنتان 
را بــر روی صندلی باید اصــلاح کنید به 
طوری که صاف بر روی صندلی نشسته و 
کف پاها را کاملًا بر روی زمین قرار دهید. 
سعی کنید وزن خود را به جای قرار دادن بر 
روی استخوان دنبالچه به جلو هل دهید.به 
غیر از این موارد می توانید از بالشتک هایی 
که به شــکل نیم دایره هستند نیز استفاده 
کنید. طراحی این بالشــتک ها به گونه ای 
است که اســتخوان دنبالچه با نشیمن گاه 
تماس ندارد. این موضوع باعث می شــود 
که فشار بر روی این استخوان کم شود.راه 
دیگر درمان درد دنبالچه، استفاده از حرکات 
اصلاحی اســت که با تقویت عضلاتی که 
از اســتخوان دنبالچه حمایت می کنند، درد 
را تسکین می دهند. این ماهیچه ها عبارتند 
از ماهیچه های شــکم و ماهیجه های کف 
لگن.گاهی نیز با یک دســتکاری کوچک 
می تــوان محل قرار گیری این اســتخوان 
را کمی تغییر داد. در این حالت پزشــک با 
استفاده از انگشــت که از طریق مقعد وارد 
راست روده شده است، کمی این استخوان 
را حرکت داده و باعث می شود فشار بر روی 

آن کمتر شود.

در زمان آسیب دیدن استخوان دنبالچه چه باید کرد؟

راهکار درمان دنبالچه

آمار وحشتناک تلفات ناشی از مقاومت به آنتی بیوتیک

مصرف خودســرانه آنتی بیوتیک باعث مقاومت دارویی شــده و سالانه تلفات سنگینی را به بشر 
تحمیل می کند.به گزارش مشرق، زمانی که نام بیماری هایی همچون ایدز و مالاریا می آید، همواره 
ترس و واهمه در افراد به دلیل مرگ و میر بالای این دو بیماری مشــاهده می شــود. با این حال، 
کمتر کســی می داند که آنتی بیوتیک هایی که در منزل به صورت خودسرانه مصرف می کند آمار 
تلفات بیشتری نسبت به این دو بیماری دارند.به نقل از خبرگزاری رویترز، مقامات بهداشتی آمریکا 
اعلام کردند میزان مرگ و میر ناشــی از باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک در این کشــور طی 
سال ۲۰۲۰ شاهد ۱۵ درصد رشد بوده است. این در حالی است که بارها اعلام شده است که آنتی 
بیوتیک ها برای مقابله با باکتری ها مؤثر هســتند و توانایی درمان کووید ۱۹ را ندارند.با این حال، 
مصرف خودســرانه آنتی بیوتیک باعث مقاومت دارویی شده و درپی آن باکتری های مقاوم به این 
گروه دارویی نرخ مرگ و میر در این کشور را بالا برده اند. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های 
آمریکا با صدور بیانیه ای اعلام کرد: بیش از ۲۹ هزار و ۴۰۰ تن در سال نخست همه گیری کرونا 

در آمریکا جان خود را به دلیل باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک از دست داده اند.

اختصاص »یارانه سلامت« به دارو در طرح دارویاری

وزیر بهداشــت با بیان اینکه هدف نهایی از اجرای طرح دارویاری این است که مردم 
اگر بیمار شــدند، دغدغه ای جز بیماری نداشته باشند، گفت: در واقع یارانه ای با عنوان 
یارانه سلامت در قالب طرح دارویاری در نظر گرفته می شود که در راستای این است 
که پرداختی بیمــاران تغییری نکند.دکتر بهرام عین اللهــی در برنامه ای تلویزیونی با 
اشاره به اجرای طرح دارویاری به عنوان طرح ارتقای بیمه ها و در جهت کارایی بیشتر 
بیمه ها، گفت: مجلس شــورای اســلامی حدود ۶ هزار میلیارد تومان اعتبار برای این 
کار گذاشت و نزدیک به شش میلیون نفر تحت پوشش بیمه قرار گرفتند.وی افزود: از 
طرفی درباره بیماری های مزمن و صعب العلاج هم ۵ هزار میلیارد تومان پول گذاشته 
شــد و همه این ها زیرســاخت هایی را ایجاد کرد که بتوانیــم گام دیگری برداریم. از 
ابتدای آغاز دولت، جلســات متعددی را با اساتید دانشگاه ها و... برگزار کردیم و نهایتاً 
طرحی را پایه گذاری کردیم که در قالب آن بتوانیم بیمه ها را جهت افزایش پوشــش 

داروها تقویت کنیم.

صدآنلاین: یک محقق و پژوهشگر طب سنتی 
مصرف نوعی شربت را برای افرادی که سنگ 

کیسه صفرا و سنگ کلیه دارند مفید دانست.
شــربت میوه گل نسترن )میوه نسترن +گزنه 
+ ســنبل الطیب + اســطخودوس +عسل( 
حاوی کربوهیدرات، ســدیم، پتاسیم، منیزیم، 
منگنز، روی، مس، پروتئین، کلســیم، آهن، 
اسیدفولیک، قند )ســاکاروز، گلوگز، فرکتوز(، 
والرین، اسکوربیک اســید، هیدرواسکوربیک 
اســید، پکتین، تانن، فلاونوئیدها، کارتنوئیدها 
 ،B۳ ،B۲ ،B، B۱ گــروه ویتامین ،A ویتامین

C، E، K، D ،B۶ و ... است.
برای بررسی خواص شربت میوه گل نسترن و 
اینکه مصرف این شربت برای چه افرادی مفید 
اســت، با حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر 
طب سنتی گفتگو کردیم که در ادامه مشروح 

آن را می خوانید.
مهم ترین خواص شربت میوه گل نسترن ��

حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی 
دربــاره مهم ترین خواص شــربت میوه گل 
نســترن اظهار کرد: این شربت موجب کنترل 
دیابت و دیابت با منشــأ اعصاب می شود. این 
شربت نشاط آور است و موجب آرامش قلب و 
اعصاب می شود بنابراین موجب رفع اضطراب، 
اســترس و افسردگی شده و همچنین موجب 

رفع بی خوابی و پریشان خوابی می شود.
وی ادامــه داد: این شــربت موجب تقویت و 
اســتحکام اســتخوان ها می شــود و از نرمی 

اســتخوان جلوگیری می کند، همچنین باعث 
تقویت معده و دستگاه گوارش، تقویت قلب و 
عروق می شــود و برای بیمارانی که تپش غیر 

طبیعی قلب دارند مفید است.
 A، عظمایی افزود: این شربت به دلیل ویتامین
E، C و فلاونوئیدها خاصیت آنتی اکســیدانی 
دارد و موجــب تقویت سیســتم ایمنی بدن 
می شــود و از سرطان ها پیشــگیری می کند. 
همچنین خاصیت آنتی بیوتیکی دارد و موجب 
رفع عفونت هــای ویروســی و ناراحتی های 
کلیــوی و مجاری ادراری می شــود؛ و برای 

درمان ورم چرکی کلیه ها هم مفید است.
این محقق و پژوهشــگر طب سنتی تصریح 
کرد: این شــربت خاصیت سنگ شکنی دارد و 
برای افرادی که ســنگ کیسه صفرا و سنگ 
کلیه دارنــد می تواند مؤثر باشــد، همچنین 
موجب تقویت عملکرد مغــز و بهبود حافظه 
می شــود و از آلزایمر جلوگیری می کند. این 
شــربت موجب تقویت عمومی بدن، تقویت 
و جوانسازی پوســت و مو، رفع سندروم پای 
بی قرار، رفع رعشه، سردردهای میگرنی، بهبود 
رفتارهای کودکان بیش فعال می شود. شربت 
 C میوه گل نســترن، چون سرشار از ویتامین
است موجب جذب آهن می شود به همین دلیل 

می تواند برای افراد کم خون مفید باشد
عظمایی درباره منع مصرف این شربت گفت: 
مصرف این شربت برای زنان باردار و افرادی 
که افت قند دارند، همچنین برای رانندگان در 
حین رانندگی ممنوع است. افرادی که داروی 
قند، فشار و چربی خون و داروهای آرام بخش 
اعصاب می خورنــد از مصرف همزمان پرهیز 
کنند، چون میزان اثربخشــی دارو را بیشــتر 

می کند بهتر اســت با دو تا سه ساعت فاصله 
میل کنند.

مواد لازم برای تهیه ۲.۵ لیتر شربت میوه گل 
نسترن

گوشواره زنانه - ارسال رایگان - رنگ ثابت و 
ضد حساسیت - بدلیجات زینویار

گوشواره زنانه - ارسال رایگان - رنگ ثابت و 
ضد حساسیت - بدلیجات زینویار

عرق نسترن ۱ لیتر
گزنه نیم لیتر

اسطخودوس نیم لیتر
عسل نیم کیلو

میوه نسترن ۷۰ گرم
طرز تهیه شربت میوه گل نسترن ��

میوه نسترن را نیم کوب کنید. داخل عرقیجات 
بریزید.

این مواد باید ۲۴ ساعت بماند.
ســپس ۱۰ تــا ۱۵ دقیقه در حــرارت ملایم 
بجوشانید. حرارت که متعادل شد صاف کنید.

عســل را اضافه کرده هم بزنید تا قوام بیاید. 
سپس داخل شیشه بریزید.

چنانچه دسترســی به عرق نســترن نداشتید 
می توانیــد به جای آن یک لیتــر آب معدنی 
بریزید و از ۱۲۰ گرم میوه نســترن اســتفاده 

کنید.
عظمایی گفت: برای تهیه یک لیوان شــربت 
نســترن ۳ تا ۴ قاشق غذاخوری از این شربت 
را درون لیوان ریخته و بقیه را آب جوش ولرم 
بریزید. مقدار مصرف در طول روز می تواند ۴ 
لیوان، صبح، ظهر، عصر و شب باشد. همچنین 
این شــربت را در روزهای فصل گرم می توان 

به صورت خنک میل کرد.

این شربت دشمن 
بی خوابی های شبانه
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خواندنی

خبرخوان

 تولید نوع جدیدی از زیست 
پلاستیک های مبتنی بر سلولز

 )University of Göttingen(»محققان »دانشــگاه گوتینگن
آلمان در مطالعه اخیرشــان از توســعه بیوپلاســتیک یا زیست 
پلاستیک های مبتنی بر ســلولز )که ساختار اولیه دیواره سلولی 

گیاهان را تشکیل می دهد( خبر داده اند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی او، پلاستیک جزو ماندگارترین 
دست ســازهای بشری است که برای سالیان متوالی در طبیعت 
مانــده و در کوتاه مدت قابل تجزیه نیســت. هزار ســال طول 
می کشــد تا یک قوطی پلاســتیکی تجزیه شــود. کیسه های 
پلاســتیکی که در طبیعت رها می شــوند، علاوه بر آنکه چهره 
طبیعت را به نوعی بد تغییر داده و ســبب تخریب آن می شوند، 
با آزاد کردن مواد شــیمیایی باعث آلودگی خاک نیز خواهند شد. 
همچنین بعضی از حیوانات اهلی و وحشــی با خوردن این مواد 
پلاســتیکی آســیب جدی دیده و در برخی مواقع باعث مرگ 
آنها و به خطر افتادن محیط زیســت و حیات وحش می شــود. 
اما زیســت پلاســتیک هایی که اخیراً محققان آلمانی توســعه 
داده اند مبتنی بر ســلولز که ســاختار اولیه دیواره سلولی گیاهان 
را تشــکیل می دهد، است. بیوپلاستیک ها یا زیست پلاستیک ها 
)Bioplastic( مواد پلاســتیکی هســتند که از منابع زیست توده 
تجدیدپذیر مانند روغن ها و چربی های گیاهی، نشاســته ذرت، 
کاه، خرده چوب، خاک اره، ضایعات مواد غذایی بازیافت شــده و 
غیره تولید می شــوند. اعمال یک تغییر کوچک در ساختار سلولز 
از طریق فرآیندی به نام »هیدروستینگ«)hydrosetting( سبب 
ایجاد ماده جدیدی می شــود که محققان آن را سینامیت سلولز 
)cellulose cinnamate( می نامنــد. این نوع پلاســتیک آلی 
دارای ویژگی های خاص متعددی مانند بازیافت آســان و هزینه 
تولید کم اســت و در تماس با آب نیز نرم و قابل انعطاف است. 
تنها اشِکال این بیوپلاستیک این است که نمی توان از آن برای 
ذخیره هرگونه محصولات مرطوب مانند آب میوه اســتفاده کرد 
زیرا شــکل و ساختار خود را از دســت می دهد. به گفته »کای 
ژانگ«)Kai Zhang( محقق مطالعه از دانشگاه گوتینگن، برای 
ایجاد این بویپلاستیک نیازی به استفاده از ابزارهای گران قیمت 
و پیچیده یا فرایندهای پردازشــی دارای انرژی زیاد نیســت که 
این امر نه تنها تولید این نوع پلاســتیک را به طور قابل توجهی 
آســان می سازد بلکه فرایند پردازش و بازیافت آنها را نیز زیست 
سازگارتر و پایدارتر می کند. به گفته وی از زیست پلاستیک هایی 
مانند آنچه آنها در این مطالعه توسعه داده اند می توان در بسیاری 
از حوزه های مختلف مانند بیولوژی، الکترونیک و پزشکی استفاده 
 »Nature Sustainability« نمود. یافته های این مطالعه در مجله

منتشر شده است.

روزانه چند لیوان شیر بنوشیم؟

اگر با مصرف شــیر دچار نفخ و دل درد نمی شوید، بهترین زمان 
مصرف آن قبل از خواب اســت، زیــرا در حین خواب، بدن این 
فرصت را دارد که کلســیم و پروتئین خود را از این ماده غذایی 
تأمین کند. همچنین چون شیر حاوی تریپتوفان است به برقراری 

خوابی آرام و راحت کمک می کند.
البته مصرف یک واحد شــیر )یک لیوان( در وعده صبحانه نیز 
توصیه می شــود چــون موجب رفع بی حالــی، بی حوصلگی و 
عصبانیت می شود و مغز را برای یادگیری بیشتر و یادآوری آسان تر 
آماده کرده و چون کلسیم شیر از جذب آهن غذا جلوگیری می کند 
و صبحانه کمترین میزان آهن را دارد، مصرف شیر در این وعده 
مطلوب است، اما بدترین زمان مصرف شیر در وعده ناهار است، 
چرا که جلوی اشتها بخصوص اشتهای کودکان را می گیرد و از 

جذب آهن و روی محصولات گوشتی می کاهد.
در طب سنتی آمده است که افراد سالمند مبتلا به پوکی استخوان 
و آرتروز، بهتر اســت شیر را با دارچین میل کنند. دارچین سردی 
شیر را می گیرد و باعث افزایش جذب مواد مغذی شیر می شود. در 
ضمن ویتامین C موجود در میوه ها به جذب بهتر آهن و کلسیم 
شــیر کمک می کند، بنابراین مصرف شیر همراه میوه های تازه 

پیشنهاد می شود.
هر لیوان شیر چند کالری دارد؟ ��

هر لیوان شیر معادل ۲۴۰ گرم است و یک لیوان شیر بی چربی 
۹۰ کالری، یک لیوان شــیر کم چربی ۱۲۰ کالری و یک لیوان 
شیر پرچرب ۱۵۰ کالری انرژی تولید می کند. شیر به طور معمول 
هنگامی که از گاو، گوسفند، شــتر و بز دوشیده می شود، حاوی 
۵/۳ درصد چربی اســت و شیرهایی با چربی بالاتر از ۵/۲ درصد 
پرچرب و پایین تر از آن کم چرب محسوب شده و به آن دسته از 
شیرهایی که بین ۵/۰ ـ ۱/۰ درصد چربی دارد، شیر خامه گرفته 
می گویند. شیرهای با ۵/۱ درصد چربی برای افرادی که تحرک 
کافی دارند، شــیرهای ۵/۲ درصد برای کودکان و ورزشکاران و 
شیر خامه گرفته به دلیل نداشتن کلسترول برای مصرف روزانه 

مناسب است.
چند لیوان شیر بنوشیم؟ ��

بهتر است در طول روز، کودکان زیر هفت سال ۵/۱ تا دو لیوان، 
پسرها در سن بلوغ سه لیوان، دخترها در همین سن ۵/۲ لیوان، 
افراد بالغ و ســالمند دو لیوان و خانم های شیرده و باردار ۵/۳ تا 
چهار لیوان شــیر در کنار مصرف سایر لبنیات بنوشند. برای آنکه 
کودک به نوشیدن شیر ترغیب شود بهتر است دو لیوان شیر را به 
چهار نصف لیوان تقسیم کرده و در فواصل معینی که بهتر است 
در میان وعده ها باشد به او بخورانید. شیری که به سوپ کودک 
افزوده می شــود جزو واحد شیر محسوب می شود به شرطی که 
زیاد در غذا نجوشــد و اواخر پخت به غذا افزوده شود. اگر طعم و 
بوی شیر برای خانم های باردار آزاردهنده است می توانند از شیر 

خشک استفاده کنند.

خبرخوان

ماده جدید که همزمان رسانا و 
عایق گرما است!

یــک ماده جدید که از دســته نوارهای نازک 
پیچیده شده به دور خود برای جلوگیری از نفوذ 
حرارت بین لایه ها اســتفاده می کند، همزمان 

دارای رسانایی گرما است!
به گزارش ایسنا و به نقل از نیو اطلس، مدیریت 
گرما یک چالش عمده در صنایع الکترونیک و 
مهندسی است و با استفاده از موادی که گرما 
را هدایت یا عایق می کنند، کنترل می شــود. 
اکنون یک ماده جدید با مسدود کردن گرما در 
یک جهت، رسانایی گرمایی را در جهت دیگر 

فراهم می کند.
وســایل الکترونیکی حین کار، داغ می شوند. 
این یک عارضه جانبی آزار دهنده اســت که 
بر طراحی سیســتم ها تأثیر می گذارد، چرا که 
داغ شدن دســتگاه ها در عملکرد آنها اختلال 
ایجــاد می کنــد. امــروزه با کوچک شــدن 
قطعات الکترونیکی، فضای کمتری نیز برای 
سیســتم های خنک کننده یا تهویه وجود دارد 
و دور نگه داشــتن اجزای حساس از گرما به 

چالشی بزرگتر تبدیل شده است.
محققان دانشگاه »شــیکاگو« در این مطالعه 
جدید، راهی برای ســاخت موادی جدید پیدا 
کردند که به شــکل ویژه بــرای این منظور 
مناسب اســت. این مواد جدید به جای اینکه 
یا عایق یا رسانا باشند، می توانند همزمان هر 
دو باشــند و از حرکت حــرارت در یک جهت 
جلوگیری کرده، اما اجازه می دهند گرما آزادانه 

در جهت دیگر حرکت کند.
»شــی انِ کیــم« سرپرســت ایــن مطالعه 
می گوید: یکی از بزرگترین چالش های صنایع 
الکترونیکی کنترل گرما اســت، زیرا برخی از 
قطعات الکترونیکی در دمای بالا بسیار ناپایدار 
هســتند. اما اگــر بتوانیم از موادی اســتفاده 
کنیــم که هم گرما را عبــور دهد و هم آن را 
عایق بندی کنــد، می توانیم گرمای حاصل از 
منبع گرمــا را خارج کــرده و در عین حال از 

قسمت های حساس دستگاه مراقبت کنیم.
راهکار آن در نوارهــای نازک »مولیبدن دی 
ســولفید« است. این ماده به طور معمول یک 
رســانای گرمایی عالی اســت، امــا محققان 
دریافتند که با چسباندن ورق هایی از این ماده و 
پیچاندن آنها به دور خود، گرما قادر به نفوذ بین 
لایه ها نیست. با این حال، همچنان می تواند به 

صورت افقی حرکت کند.
در عمل از این تکنیک می توان برای ســاخت 
ســپرهای حرارتی اســتفاده کرد که نه تنها 
حرارت را مســدود می کند، بلکه آن را منتقل 
نیز می کند. این امر نه تنهــا می تواند اجزای 
الکترونیکــی مانند باتری هــا را از گرم کردن 
اجــزای الکترونیکی حســاس مجــاور خود 
محافظت کند، بلکه آنها را از آســیب رسیدن 
بر اثر گرمای حبس شده در خود نیز محافظت 
می کنــد. این تکنیــک همچنیــن می تواند 
صنایــع الکترونیک را از راه هــای دیگر مانند 
ایجاد ژنراتورهــای ترموالکتریک موثرتر که 
دستگاه هایی هستند که از طریق اختلاف دما 
بین طرف گرم و سرد، جریان الکتریکی ایجاد 

می کنند، بهبود بخشد.
محققــان می گویند نکته مهم این اســت که 
ممکن است فقط مولیبدن دی سولفید نباشد 
که این اثر را ایجاد می کند. آن ها گمان می کنند 
که مواد دیگر نیز به همین ترتیب بتوانند چنین 

کارکردی داشته باشند.
این مطالعه در مجله Nature منتشــر شــده 

است.

اولین مشاهده بشقاب پرنده در سال ۱۹۴۷ 
اتفاق افتاد، زمانی کــه تاجری به نام کنت 
آرنولد ادعا کرد که گروهی ۹ تایی از اشــیاء 
عجیب با ســرعت زیاد را در کنار کوه رینیر 
)Mount Rainier( در حالی دیده اســت که 
هواپیمای کوچک خــود را هدایت می کرده 

است.
در فرهنــگ عمومی عبارت بشــقاب پرنده 
یا به انگلیســی UFO به یک فضاپیما گفته 
می شــود که البته تعریف آن شامل هرگونه 

اشیاء هوایی ناشناخته می شود.
دیدن بشقاب پرنده بارهای زیادی در طول 
تاریخ و در سراسر جهان گزارش شده است 
که همیشه با این ســؤال همراه بوده که آیا 
حیات در دیگر سیاره ها و در دیگر نقاط دنیا 

وجود دارد یا خیر؟
اولین مشاهده بشقاب پرنده در سال ۱۹۴۷ 
اتفاق افتاد، زمانی کــه تاجری به نام کنت 
آرنولد ادعا کرد که گروهی ۹ تایی از اشــیاء 
عجیب با ســرعت زیاد را در کنار کوه رینیر 
)Mount Rainier( در حالی دیده اســت که 
هواپیمای کوچک خــود را هدایت می کرده 
اســت. آرنولد تخمین زده که این شئ پرنده 
می توانســته چندین هزار کیلومتر در ساعت 
حرکــت کند. زمانی که دیدن این بشــقاب 
پرنده ها افزایش یافت، در سال ۱۹۴۸، دولت 
ایالت متحده شروع به تحقیقاتی روی آن ها 

کرد.
اصطلاحــی در میان مهندســین با عنوان 
“نســبت ســیگنال به نویز” وجود دارد که 
عبــارت اســت از میزان ســختی دریافت 
سیگنال واقعی )صداهای عبوری از خطوط 
تلفن( و دریافت آنها در میان تمام صداهای 
اضافی و مزاحم که همان نویز می باشد. در 
خصوص یوفوها نسبت سیگنال به نویز بسیار 
ژرف و دست نیافتنی است و از همینرو قابل 

شنیدن نیست.
البته موضوعیت کلی ماجرا با تلاش انسان 
برای سفر به فضا بی ارتباط است. اگر بشر در 
پی ساخت بشقاب پرنده و یا سفینه فضایی 
باشد پس باید وســیلهٔ مورد نیاز خودش را 
بســازد و مهم نیســت که این وسیله قبلًا 

توسط سایرین ساخته شده باشد یا نه.
اینکه گفته می شود ممکن است با مطالعه بر 
روی داستان های مربوط به بشقاب پرنده ها، 
موجــودات فضایی و یوفوهــا چیزهایی یاد 
بگیریم درســت نیســت. اول اینکه مشکل 
“نسبت ســیگنال به نویز” حل نشده است 
و حتی اگر داســتان های گفته شده صحت 
داشته باشند تنها در حد موضوعات علمی-
تخیلــی کاربرد دارنــد. موضوعات علمی-

تخیلی از این جهت مفید هستند که می توانند 
تصویری ذهنی از مســالهٔ پیشرو برای شما 
رسم کنند تا ســرنخی برای آغاز در اختیار 
داشــته باشید. حتی اگر یوفوها واقعاً حقیقت 

داشــته باشند، که در پاره ای از ابهام است، و 
فیلم هایی از آنها در اختیار داشته باشیم بازهم 

کمک چندانی نخواهد بود.
فرضیه موجودات فرازمینی با اینکه با شکست  ��

مواجه شد
فرضیه موجودات فرازمینی با اینکه با شکست 
مواجه شد، اما دانشمندان و مهندسانی مانند 
جی آلن هاینک )نجوم شناس( نتیجه گیری 
کردند که بخش کوچکــی از گزارش های 
قابل اعتماد بشقاب پرنده شواهد مشخصی 
بــرای حضور فرازمینی ها از کره خاکی بود. 
هاینک موسســه ای تحت عنوان مطالعات 
بشقاب پرنده ها تأســیس کرد تا تحقیقات 

روی این مشاهدات را ادامه دهد.
به جز پروژه کتاب آبی، تنها مدارک رسمی 
و مکتوب شــده از دیدن بشــقاب پرنده در 
کانادا نگهداری می شــده که در سال ۱۹۶۸ 
از وزارت دفاع کانادا به شورای پژوهشی ملی 
کانادا منتقل شد. پرونده های کانادایی شامل 
حدود ۷۵۰ مشاهده این اجسام ناشناخته بود. 
رکوردهای دیگر و البته کمتری در انگلستان، 
ســوئد، دانمارک، استرالیا و یونان نگهداری 

می شود.
در اتحاد جماهیر شوروی بیشتر این تحقیقات 
توســط کارهــای مربوط به ارتــش انجام 
می گیرد. مشاهدات بشقاب پرنده در چین نیز 
با تحقیقات نظامی آمیخته شده و برای مردم 

هنوز منتشر نشده است.
بشقاب پرنده ها در ایران ��

ناشناس  اشیای  رؤیت  اصلی:  نوشــتارهای 
پرنده در ایران و اشــیای پرنده ناشناخته در 

آسمان تهران )۱۳۵۵(
در دورهٔ جدید که موج رؤیت بشقاب پرنده ها 
به اوج رسید، نام ایران نیز در بین کشورهایی 
قرار گرفــت که نه تنها تعــداد قابل توجهی 
گزارش از آن مخابره می شــد، بلکه تعدادی 
از گزارش های مهــم ازنظر طرفداران وجود 
بشــقاب پرنده ها در ایران رخ داده بود. در این 
بین، یکــی از گزارش ها اهمیت بیشــتری 
داشت: شیء ناشناس پرنده که در بامداد روز 
۱۹ سپتامبر سال ۱۹۷۶ )۲۸ شهریور ۱۳۵۵( 
در تهران دیده شد. بر اساس گزارشی از این 

ماجــرا، که در ۳۱ آگوســت ۱۹۷۷ )۱۳۵۶( 
منتشر شد، ســاعت ۱۲: ۳۰ نیمه شب ۱۹ 
ســپتامبر تلفن هایی از منطقهٔ شــمیران به 
نیروی هوایی ارتش ایران زده می شود و طی 
آن، گزارش رؤیت یک شیء پرندهٔ ناشناس 
در افق شمالی گزارش می شود. دقایقی بعد، 
برج مراقبت فــرودگاه مهرآباد تهران حضور 
این جِــرم را در رادار خــود تأیید می کند و 
بلافاصله یک فروند هواپیمای شــکاری به 

تعقیب آن برمی خیزد.
داستان بشقاب پرنده ها در ایران برای چندین 
ســال دوران آرامی را ســپری کرد تا اینکه 
از اوایل دو ســال گذشته و با مشاهده اشیاء 
نورانی در برخی شهرها، بار دیگر داستان از 
نو آغاز شــد. اولین گزارش ها از مرزن آباد و 
سپس بابل و مشکین شــهر آغاز شد؛ جایی 
که گوی هــای نورانی می توانســت علاوه 
بر اینکه موجب وحشــت اهالی شود، حتی 
خسارات زیادی به جای گذارد. این پدیده، که 
هم زمان در برخی از کشــورهای جهان هم 
رؤیت شد، به سرعت مورد بررسی قرار گرفت 
و نتیجه به زودی مشخص شد. آذرگوی های 
گلوله ای، که یک پدیدهٔ نادر ولی شــناخته 
شده اســت. البته در مورد بابــل، گونه ای از 
انرژی ژئوفیزیکی علت اصلی حادثه  تخلیهٔ 
اعلام شــد، اما مشکین شــهر نه تنها پایان 
داستان آذرخش های گلوله ای را رقم زد، آغاز 
فصل جدید بشقاب های پرنده نیز از همان جا 

آغاز شد.
گزارش های اخیر درمورد یوفو ��

۲۵ و ۲۶ فروردین مــاه ۱۳۸۳ خبرگزاری ها 
خبر مشــاهده شیء ناشــناس نورانی را در 
آسمان مشکین شهر و اردبیل دادند، بلافاصله 
صدا و سیما تصاویری که توسط یک دوربین 
آماتور )ســاده( از این اجرام تهیه شــده بود 
منتشر ساخت و بدین ترتیب موج جدید آغاز 
شــد. خبرگزاری ایرنا در کمتر از ۷۲ ساعت 
بیش از ۶ خبر از رؤیت این اجرام در آسمان 
شــهرهای مختلف ایران از مشکین شهر و 
اردبیل گرفته تا گنبدکاووس و تبریز و اراک 

و اشنویه و سنندج و… منتشر کرد.
گــزارش اول از دو شــیء پرندهٔ ناشــناس 

در آســمان ســخن می گفت که تلألوئی با 
رنگ هــای مختلف داشــتند و حرکت هایی 
نامشخص در آســمان انجام می دادند هنوز 
دربارهٔ این گزارش نمی توان اظهار نظر کرد، 
چرا که هیچ داده مشخصی از آن وجود ندارد. 
اما در بقیهٔ موارد با شــیء درخشان در افق 
جنوب غرب یا شمال غرب مواجه شدیم که 
حتی از آن هم تصاویری تهیه و پخش شد. 
به غیر از گزارش اول که مانند رؤیت بسیاری 
از اجرام پرنده اطلاعات ناقص و نامشخصی 
دارد، برای بقیهٔ پاســخ قاطعــی وجود دارد. 
چیزی که حتی باور آن نیز مشکل است که 
چطور چنین شمار زیادی از مردم و رسانه ها 

به آن بی توجه بوده اند.
گزارش ایرنا از دیده شدن این شیء در تبریز 

را مرور کنید:
»تعدادی از شاهدان عینی گفتند یک شیء 
نورانی را چهارشنبه شــب در آسمان تبریز 
مشاهده کرده اند. به گفته آنان، این شیء که 
طیف هایی از نورهای قرمز، آبی و سبز از آن 
به سرعت ساطع می شده است، مقارن ساعت 
۲۰: ۳۰ چهارشــنبه در جنوب آسمان تبریز 
در منطقهٔ ولیعصر رؤیت شد، در طرفین این 
شیء نورانی دو بازوی نورانی خط گونه وجود 
داشت. یکی از شــاهدان افزود، این شیء از 
سمت شرق به غرب با سرعتی بسیار کند و 

غیر محسوس در حرکت بود.«
»یک شــیء نورانی بار دیگر سه شنبه شب 
در ارتفاع پائین در ضلع جنوبی شــهر گنبد 
کاووس دیده شــد. به گفتــهٔ منابع مردمی، 
این شــیء از ساعت ۲۰ تا ۲۲: ۳۰ دقیقه در 
آسمان ظاهر شده و رنگهای مختلف از خود 
انعکاس می داد. این شیء نورانی، کم کم در 
آسمان ناپدید شد. دوشنبه شب نیز یک شیء 
نورانی در ارتفاع پایین در ضلع جنوبی شهر 

گنبد کاووس مشاهده شده بود.«
ایرنا گزارش داده بود که »این شیء به مدت 
۹۰ تا ۱۲۰ دقیقه در آســمان ظاهر شــده و 
رنگهای مختلــف از خود انعکاس می داد. از 
این شیء نورانی، دو نور جدا شده و کم کم در 

آسمان ناپدید شد.«
»در ســاعت ۲۲: ۱۵ پنج شــنبه ۱۸ خرداد 
۱۳۹۱ شــیئی نورانی به مدت ۱۰ دقیقه در 
ضلع شمالی آســمان گنبد کاووس مشاهده 
شــد که ابتدا به صورت حبابی بود که داخل 
آن یک نور روشنی بود، سپس این حباب به 
دوقسمت تقسیم شد و یک شکل مخروطی 
کنار آن تشــکیل شــد و در آخر به صورت 
غباری آســمان را گرفــت و ناگهان ناپدید 
شــد.« آذر ۱۳۹۵ شــیء بزرگ از آســمان 
مازندران رد شــد و به گفته شاهدان عینی 
بی سیم پلیس و آنتن تمام تلفن های خانگی 
و تلفن های همراه تا چند ساعت قطع بودند. 
اما صحت آن را تاکنون هیچ منبع رســمی 

اعلام نکرده.

آنچه درباره موجودات فرازمینی باید بدانیم

 آشنایی با بشقاب پرنده ها

اولین »آدم آهنی« جهان درگذشت

یک دانشمند بریتانیایی که به اولین »آدم آهنی کامل جهان« تبدیل شده بود در سن ۶۴ 
سالگی درگذشت.به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، دانشمند بریتانیایی که به »اولین 

سایبورگ کامل جهان« تبدیل شد، در سن ۶۴ سالگی درگذشت.
»پیتر اسکات مورگان«)Peter Scott-Morgan( وقتی در سال ۲۰۱۷ مبتلا به بیماری 
نورون حرکتی )MND( تشــخیص داده شــد، تصمیم گرفت از پذیرش سرنوشت خود 
امتناع کند و معنای انســان بودن را به چالش بکشد. او می گفت که می خواهد مرزهای 
دستاوردهای علم را جابجا کند، بنابراین تصمیم گرفت عمر خود را افزایش دهد و کاملًا 

رباتیک شود.
بیماری نورون حرکتی به هر یک از پنج اختلال عصبی که به طور انتخابی، نورون های 
حرکتی را تحت تأثیر قرار می دهند و سلول هایی که کنترل فعالیت عضلانی داوطلبانه از 
جمله صحبت کردن، راه رفتن، بلع و حرکت کلی بدن را بر عهده دارند، می گویند. اختلال 

در این بیماران موجب افزایش ناتوانی و در نهایت مرگ می شود.

 ژاپن گوجه فرنگی حاصل از ویرایش ژنوم را تولید کرد

گوجه فرنگی با استفاده از فناوری ویرایش ژن CRISPR-Cas۹ در کشور ژاپن توسعه 
داده شد. این محصول حاوی سطوح بالایی از گاما آمینوبوتیریک اسید )GABA( است.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی بیوتکنولوژی کشاورزی ایران، 
ژاپــن فروش گوجه فرنگی High-GABA حاصل از ویرایش ژنوم را آغاز کرده اســت. 
این محصول با استفاده از فناوری ویرایش ژن CRISPR-Cas۹ توسعه داده شد.گوجه 
فرنگی High-GABA حاوی سطوح بالایی از گاما آمینوبوتیریک اسید )GABA( است. 
گاما آمینوبوتیریک اسید، یک آمینو اسید است که به آرامش و کاهش فشار خون کمک 
می کند.این گوجه فرنگی با ویرایش ژنوم بالا با همکاری دانشگاه تسوکوبا توسعه یافت 
و در ماه مه ۲۰۲۱ در بسته هایی برای باغبان ها عرضه شد و مورد استقبال مثبت مصرف 
کنندگان خانگی قرار گرفت.به گفته Shimpei Takeshita، رئیس Sanatech Seed و 
مدیر ارشد نوآوری Pioneer EcoScience، گوجه فرنگی High-GABA، حاوی چهار 

تا پنج برابر GABA بیشتر از یک گوجه فرنگی معمولی است.

 خاک هایی که مجرمان را شناسایی 
می کنند!

یک پژوهشگر استرالیایی در بررســی های خود، به ارزیابی 
الگوهای خاک و نقشه برداری از آنها پرداخته است و باور دارد 
که این روش می تواند به پلیس در شناسایی مجرمان کمک 
 ،)science(»کند.به گزارش ایسنا و به نقل از مجله »ساینس
هر فرد عادی که به نقشه شهر »کانبرا«)Canberra(، پایتخت 
استرالیا نگاه کند، تنها یک نقشــه یا شاید پیش بینی آب و 
 Patrice(»هوای روز بعد را ببیند. اما نگاه »پاتریس د کاریتات
de Caritat(، پژوهشــگر استرالیایی، کاملًا متفاوت است. د 
کاریتــات، منظره ای دقیق از خاک ها را با رنگ های متفاوت 
می بیند که مناطقی از زمین را نشان می دهند که از عناصری 

مانند کربن، نیتروژن و فسفر غنی هستند. این زمین شیمی دان، 
بیــش از دو دهــه از زندگی خود را به ســاخت اطلس های 
زمین شیمی اختصاص داده است تا به پژوهشگران دیگر در 
ردیابی مواد معدنی نادر یا درک محیط در حال تغییر کمک 
کند. یک گروه جدید نیز در حال حاضر به این نقشه ها علاقه 
نشان می دهند؛ سازمان های مجری قانون.نخستین تماس 
پلیس با د کاریتات، در سال ۲۰۱۱ از سوی »پلیس سواره نظام 
ســلطنتی کانادا«)RCMP( بود. آن ها از د کاریتات پرسیدند 
که آیا می توان از نقشه های مشابه نقشه های او برای ردیابی 
خاک در بررسی های جنایی استفاده کرد و به مشخص کردن 
ارتباط میــان مظنونان با صحنه جنایت پرداخت. د کاریتات 
در ایــن باره گفت: من هرگز فکر نمی کردم که از این روش 
بتوان برای موضوعاتی از این دست استفاده کرد. این تماس، 

جرقه ای را در ســر من روشن کرد.د کاریتات طی چند سال 
 )NCFS(»بعد با همکاری »مرکز ملی پژوهش های قانونی
اســترالیا، روش های جدیدی را برای تعیین منشأ نمونه های 
خاک توسعه داد. وی در سال ۲۰۱۸، یک فرصت مطالعاتی 
گرفت تا با »پلیس فدرال اســترالیا«)AFP( همکاری کند. د 
کاریتات و همکارانش اکنون نقشه ای تهیه کرده اند که بیش 
از ۱۰۰ متغیر را به کار می برد تا سرچشمه نمونه خاک کانبرا 
را به طور دقیق مشخص کند.نیروهای پلیس سراسر جهان 
در حال حاضر برای محدود کردن مکان های احتمالی جرم یا 
مظنونان، از نمونه های خاک استفاده می کنند. برای نمونه، اگر 
تصور بر این باشد که شخصی، چیزی را در صحنه جرم دفن 
کرده است، خاک به دست آمده از کفش های شخص یا بیل 

او با خاک محل حادثه مقایسه می شود.



چهارشنبه11 خردادماه 1401، سال هشتم،  شماره 265
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

8
بازار مالی

نگاه روز

فوربس بررسی کرد؛
کاهش مجموع ثروت میلیاردرهای 

جهان در سالی که گذشت

به گزارش فوربــس مجموع ثروت میلیاردرهای جهان 
بــه ۱۲.۷ تریلیون دلار کاهش یافته اســت. همچنین 
بر اســاس این گزارش، در بحبوحه تحریم های روسیه، 
تعداد میلیاردرها در سراســر جهان ۳۲۹ نفر کمتر شده 

است.
بر اســاس رتبه بندی ســالانه مجله فوربس در مورد 
ثروتمندترین افراد جهان، تعداد میلیاردرها در سراســر 
جهان با ۳۲۹ نفر کاهش به ۲۶۶۸ نفر رسید و مجموع 
دارایی های آنها از ۱۳.۱ تریلیون دلار در فهرست سال 

۲۰۲۱، اندکی کاهش یافت.
بالاترین حــد مجموع ثروت میلیاردرهــای جهان در 
بحبوحه افت بازارهای ســهام جهانی در سال گذشته، 
از زمان حمله روســیه به اوکراین کاهش یافته است. با 
وجود اینکه ثروتمندترین افراد کره زمین هنوز مجموعاً 

۱۲.۷ تریلیون دلار )۹.۷ تریلیون پوند( دارایی دارند.
در این گزارش آمده اســت که حمله پوتین به اوکراین 
- و بهمــن تحریم های پس از آن علیه روســیه باعث 
ســقوط شدید بازار سهام روسیه و روبل شد و در نتیجه 
۳۴ میلیاردر روسی از فهرست ثروتمندترین افراد جهان 
خارج شــدند. میلیاردرهای روســی اغلب شاهد رکود 
یــا کاهش دارایی خود بودنــد و مجموع ثروت آنها در 
مقایسه با سال گذشته بیش از ۲۶۰ میلیارد دلار کاهش 
یافت.فوربس اعلام کرد که کاهش تعداد کل میلیاردرها 
از ۲۷۵۵ بــه ۲۶۶۸ بزرگ ترین کاهش از زمان بحران 
مالی ســال ۲۰۰۹ بوده اســت اما یک افزایش بیش از 
۶۰۰ نفره در سال ۲۰۲۱ داشت، زمانی که سهام جهانی 

با قوانین ناشی از پاندمی جهش رو به عقب کرد.
ایلان ماسک، رییس تسلا و اسپیس ایکس، برای اولین 
بار با ثروت ۲۱۹ میلیارد دلاری به عنوان ثروتمندترین 
مرد جهان معرفی شد که به دلیل افزایش قیمت سهام 
این خودروســاز، ۶۸ میلیارد دلار نسبت به سال گذشته 
بود. ماسک، جف بزوس صاحب شرکت آمازون را پشت 
ســر گذاشــت و آن به این دلیل بود که ثروت بزوس 
پس از کاهش اندک قیمت سهام شرکتش و کمک های 

مالی او به خیریه به ۱۷۱ میلیارد دلار کاهش یافت.
 Millionaires for( مردمــی  میلیونرهــای  کمپیــن 
Humanity( کــه متشــکل از ثروتمندانی اســت که 
خواســتار تصویب قانون مالیات بر ثروت جهانی برای 
مقابله با نابرابری هســتند، بیان می کند که فهرســت 
فوربس »سیلی به صورت جامعه« است.جعفر شالچی، 
تاجر مولتی میلیونــر دانمارکی و بنیانگذار این کمپین، 
می گوید: »فهرســت ثروتمندان فوربس یادآور دنیای 
نابرابری اســت که ما در آن زندگی می کنیم. در حالی 
که اکثر مردم در سراســر جهان برای سازگاری و زنده 
ماندن با این بیماری همه گیر مبارزه می کنند و بسیاری 
از آنها شغل خود را از دست داده اند و عمیق تر در فقر فرو 
رفته اند، این در حالی اســت که افرادی که در فهرست 
ثروتمندان فوربس قرار دارند، کنار نشســته اند و شاهد 
افزایش ثروت خود می باشند.این توهین به بشریت است 
و توهین به این ادعاســت که ما همه با هم هســتیم 
و ســیلی به صورت افرادی از ماست که معتقدیم این 
ســیاره و منابع آن را به طور مساوی تقسیم کرده ایم. 
زمان پرداخت مالیات بر ثروت برای افراد بسیاری عقب 
افتاده است. نابرابری برای همه بد است. حتی در ایالات 
متحده هم در رویکرد بایدن مالیات بر میلیاردرها وضع 

می شود که این یک گام مهم در مسیر درست است.

چشم انداز بازار سرمایه 

 پیش بینی کارشناسان حاکی از آن است که در صورت ادامه 
یافتن روند کنونی، بازار سهام تا پایان سال روندی رنج و کند 
داشــته باشــد اما اگر معاملات مجدداً در روند صعودی قرار 
بگیرند احتمالًا این رالی صعودی برای مدتی پیوســته ادامه 
یابد.رضا بهرامی، کارشناس و فعال بازار سرمایه در گفت وگو 
با اقتصاد آنلاین، روند شاخص کل را بررسی کرد و گفت: به 
نظر می رسد از زمان قرار گرفتن شاخص کل در سقف کانال 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد تاکنون سایه ترس بر معاملات 
بازار سهام تحکیم شده و این موضوع رالی صعودی بورس را 
که از بهمن ماه ۱۴۰۰ آغاز شده با اصلاح همراه کرده است.

وی تشــریح کرد: با توجه به اینکــه این رالی صعودی چند 
ماه طول کشــید انتظار می رود اصــلاح آن حداقل یک ماه 
زمان ببرد تا کف قیمتی ســهم ها مســتحکم شود. از نظر 
تکنیکالی نیز به نظر می رسد اصلاح شاخص کل تا محدوده 
یک میلیــون و ۴۰۰ هزار واحد ادامه یابد. بنابراین اصلاحی 
عمیــق در انتظار بازار اســت و احتمالًا این اصلاح از جنس 
زمانی نخواهد بود.این کارشناس بازار سرمایه چشم اندازی 
از ادامه مســیر ســهام ارائه نمود و گفت: انتظار می رود طی 
هفته های آینده ســهام مختلف بازار کف قیمتی جدیدی را 
شناسایی کنند و احتمالًا روند کنونی معاملات تا اواسط تیر 

ماه ادامه یابد.

بازار

بررسی روند معاملات بازار بورس؛
تحلیل بورس؛ بازار رسماً وارد فاز 

اصلاح شد

یک کارشناس بازار ســرمایه به سهامداران توصیه 
کرد: سهامداران می توانند در محدوده های حمایتی 
یــک میلیون ۴۵۰ هزار واحد تا یک میلیون و ۵۰۰ 
هــزار واحد به صورت پله ای اقدام به خرید ســهام 

نمایند.
معامــات بورس در دومیــن روز هفته در حالی به 
پایان رسید که شــاخص کل بورس تهران با ثبت 
افت ۱۱ هزار واحدی در محدوده یک میلیون و ۵۳۴ 
هزار واحد قرار گرفت و شاخص هم وزن و شاخص 
فرابورس به ترتیــب ۷۶۹۴ واحد و ۱۳۲ واحد افت 
داشتند. به طور کلی بیش از ۱۰ میلیارد برگه سهام 

در میان معامله گران  دیروز دست به دست شد.
محمد حشــمتی، کارشناس و فعال بازار سرمایه در 
گفت وگو با اقتصاد آناین، روند معامات بورس را 
بررســی کرد و گفت: از اواخر اردیبهشت و ابتدای 
خرداد ســه اتفاق به وضوح در بــازار نمایان بود که 
اصاح بــازار را پیش بینی پذیــر می نمود. عرضه 
صفوف خرید توسط حقوقی بزرگ، خروج نقدینگی 
از بازار و ورود پول به سمت صندوق های درآمد ثابت 
و کاهش حجم معامات از مهمترین عوامل بودند.

وی ادامه داد: در شــرایط فعلی حمایت های اصلی 
شــاخص در محدوده هــای یک میلیــون و ۴۵۰ 
هــزار واحد، یک میلیــون و ۴۸۰ هزار واحد و یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد اســت. بنابراین می توان 
به سهامداران توصیه کرد که اگر قصد خرید داشته 
باشــند، فقط در محدوده یک میلیون و ۴۵۰ هزار 
واحد تا یک میلیــون و ۴۸۰ هزار واحد به صورت 

پله ای اقدام به خرید کنند.
این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: این تحلیل با 
فرض تثبیت دلار در کانال ۳۰ هزار تومان می باشد 
و اگر دلار اصاح نکند، بــازار هم اصاح عمیقی 
را تجربه نخواهد کرد. اما درصورت خبرهای مثبت 
از توافق و کاهش قیمــت دلار، حمایت قوی یک 
میلیون و ۴۵۰ هزار واحد برای شاخص کل از دست 
خواهد رفت و در این ســناریو دیگر خرید ســهام 

جذابیتی نخواهد داشت.
وی افزود: البته فارغ از وضعیت شاخص کل، همیشه 
شرکت های قابل اعتمادی وجود دارند که بی توجه 

به بازار به روند خود ادامه می دهند.
وی در پایان خاطر نشــان کــرد: در این خصوص 
می تــوان به برخی ســهام dps محــور در صنعت 
پتروشیمی اشــاره کرد این سهام با p/e پایینی که 
دارند، در هفته های منتهی به مجمع بازدهی خوبی 
خواهند داشــت ولی بافاصله بعــد از مجمع، افت 

شدیدی را تجربه می کنند.

لغو تمدید خودکار کارت های بانکی 
از تیرماه

با اباغیه بانک مرکزی به بانک ها، تمدید خودکار 
تاریخ انقضای کارت های بانکی از تیرماه ۱۴۰۱ لغو 
خواهد شــد و از این زمان به بعد، مشتریان باید به 

صورت حضوری به شعب مراجعه کنند.
با شــیوع ویروس کرونا تغییراتــی در خدمات دهی 
بانک ها به مشــتریان صورت گرفت و سعی شد تا 
اکثر خدمات از بستر آناین و به صورت غیرحضوری 
انجام شود.در این بین، تمدید خودکار تاریخ انقضای 
کارت های بانکی بدون مراجعه به شعب بانک ها در 
راســتای کاهش حجم مراجعات به بانک ها یکی از 
اقدامات بانک مرکزی و شــبکه بانکی در روزهای 

گسترش ویروس کرونا بود.
اکنون براســاس اباغیه بانک مرکزی به بانک ها، 
تمدید خــودکار تاریخ انقضــای کارت های بانکی 
حداکثر تا پایان ماه جاری ادامه خواهد داشت و بعد 
از آن مشــتریان باید حضوری بــه بانک ها مراجعه 
و اقدام کنند.بنابراین، از ابتدای تیرماه ســال ۱۴۰۱ 
صاحبــان کارت های بانکی بــرای تمدید انقضای 
کارت خود باید به شــعب بانک ها مراجعه کنند و به 

صورت حضوری اقدامات لازم را انجام دهند.

از  رفتار منطقی تری  سیاست گذار می توانست 
خود نشــان دهد و در آن مقطع که بازار رو به 
رشــد بود؛ با عرضه گسترده تر سهام، عطش 
ایجاد شــده را کاهش دهد. عــلاوه بر اینکه 
سیاست گذاری های دولت، نهاد ناظر وقت بر 
بــازار، اظهارنظرهای مجلــس و برخی دیگر 
از نهادهای حاکمیت در ایجاد چنان ریزشــی 
تاثیرگذار بودند.به گزارش سنا، حسین سلاح 
ورزی؛ نایــب رییس اتــاق بازرگانی ایران در 
پاســخ به این سؤال که دلیل افت و خیزهای 
معاملات بورس طی دو سال گذشته چیست 
مجموعه ای از عوامل وجود دارند که منجر به 
ریزش بی سابقه شاخص بورس در دولت قبل 
شــد. به عبارتی می توان اعلام کرد که تأثیر 
طیف گســترده ای از ذینفعان و بازیگران بازار 
ســبب ایجاد چنین روندی در بازار شد.عضو 
شورای عالی بورس معتقد است که اگر ایجاد 
چنین روندی را صرفاً ناشــی از رفتار هیجانی 
ســهامداران قلمداد کرد، جمع بندی دقیق و 

منصفانه ای حاصل نمی شود و نمی توان مسیر 
برون رفت از این شــرایط را به درســتی پیدا 
کرد.وی با تاکید بر اینکه از یک ســو شرایط 
حاضر بر بازار و هجوم همه قشــرهای مردم 
برای ســرمایه گذاری در بــورس باعث ایجاد 
تقاضای گسترده شده بود، افزود: در آن زمان 
از  رفتار منطقی تری  سیاست گذار می توانست 
خود نشــان دهد و در آن مقطعی که بازار رو 
به رشد بود؛ ا عرضه گسترده تر سهام در بازار، 

عطش ایجاد شده را کاهش دهد.
ســلاح ورزی خاطرنشــان کــرد: همچنین 
سیاســت گذاری های دولــت، نهــاد ناظر بر 
بــازار، اظهارنظرهای مجلــس و برخی دیگر 
از نهادهای حاکمیت در ایجاد چنان ریزشــی 

تاثیرگذار بودند.
مدیریت  �� دوران  در  بورس  سازمان  عملکرد 

جدید
وی در ادامــه به عملکرد ســازمان بورس در 
دوران مدیریت جدید و نیــز برنامه های اجرا 
شده از سوی مسوولان حاضر در سازمان برای 

ایجاد ثبات در معاملات بازار اشاره کرد و افزود: 
در مجموع سازمان بورس برنامه های درستی 
را در راســتای کاهش نوسانات ایجاد شده در 
بازار در دســتور کار قرار داد که اکنون شاهد 
نتایــج و آثار تاثیرگــذار آن در معاملات بازار 
هستیم.ســلاح ورزی به اقدامات انجام شده 
در چند وقت اخیر توسط سازمان بورس تاکید 
کــرد و گفت: افزایش دامنه نوســان، نظارت 
بر نهادهــای مالی، اقدامات مربوط به کاهش 
مقررات دســت و پا گیر و تســهیل در صدور 
مجوزها از جمله مســائلی است که اجرای آن 
در دوره ریاست جدید سازمان بورس به بهبود 

وضعیت بازار سرمایه کمک کرد.
عضو شورای عالی بورس اظهار داشت: اکنون 
سازمان بورس در حال طی کردن برنامه های 
خود مانند افزایش تدریجی دامنه نوسان است 
و به نظر می رســد به وعده های داده شده به 
خوبی پایبند هستند.سلاح ورزی در این زمینه 
کــه آیا با توجه به تصمیمات اتخاذ شــده در 
زمینه تغییر فصلی دامنه نوسان، احتمال تغییر 

دوباره آن برای فصل تابســتان وجود دارد یا 
خیر، گفت: اساساً مساله مربوط به دامنه نوسان 
از اختیارات هیات مدیره سازمان بورس است، 
از گذشــته هم چنین موضوعی معمول نبوده 
که شورای عالی بورس دخالتی را در خصوص 
تحدید یا توسعه دامنه نوسان داشته باشد.وی 
اظهار داشــت: به نظر می رســد اظهارنظر در 
مورد چنین مساله ای نوعی دخالت در مصادیق 
مربوط به بازار باشــد که به هیچ عنوان نباید 
شاهد چنین اتفاقی از سوی مسوولان باشیم.

ســلاح ورزی خاطرنشــان کرد: پیش از این 
صحبت هایی در این خصوص با حضور رییس 
سازمان بورس مطرح شــد و در این جلسات 
بارها اعلام شــد، کاهش یــا حذف تدریجی 
دامنه نوسان یکی از برنامه های سازمان بورس 
در زمینه بهبود وضعیت بازار و کاهش نوسانات 
ایجاد شده در معاملات است.نایب رییس اتاق 
بازرگانی ایران تاکید کــرد: با توجه به اعلام 
چنین صحبت هایی، اکنون سازمان بورس در 
حال طی کردن برنامه های خود است و به نظر 
می رســد که به خوبی به وعده های داده شده 

پایبند هستند.

چرایی فراز و فرودهای بورس از سال ۹۹ تاکنون
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران تشریح کرد:

 فرزانه فلاحی
روزنامه نگار

هانا پاکمند
روزنامه نگار

در مجموع سازمان بورس برنامه های درستی را در 
راســتای کاهش نوســانات ایجاد شــده در بازار در 
دســتور کار قــرار داد کــه اکنــون شــاهد نتایــج و آثــار 
تاثیرگــذار آن در معامــلات بــازار هســتیم.افزایش 
دامنه نوسان، نظارت بر نهادهای مالی، اقدامات 
مربوط به کاهش مقررات دست و پا گیر و تسهیل 
در صــدور مجوزهــا از جملــه مســائلی اســت کــه به 

بهبود وضعیت بازار سرمایه کمک کرد.

 اکنــون ســازمان بــورس در حــال طــی کــردن 
برنامه های خود مانند افزایش تدریجی دامنه 
نوســان اســت و به نظر می رســد به وعده های 
داده شــده بــه خوبــی پایبنــد هستند.اساســاً 
مســاله مربوط به دامنه نوســان از اختیارات 
هیات مدیره سازمان بورس است، از گذشته 
هم چنین موضوعی معمول نبوده که شورای 
عالی بورس دخالتی را در خصوص تحدید یا 

توسعه دامنه نوسان داشته باشد.

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد

سهم دولت از سرخابی ها تا پایان شهریور به کمتر از نصف می رسد
رئیس ســازمان خصوصی ســازی از برقراری مذاکرات برای 
عرضه بلوک های مدیریتی دو باشــگاه استقلال و پرسپولیس 
خبر داد و تاکید کرد: سهم دولت از این دو باشگاه تا شهریورماه 

به کمتر از ۵۰ درصد می رسد.
حســین قربانزاده در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به فراخوان 
عرضه بلوک های مدیریتی ســهام استقلال و پرسپولیس که 
اوایل فروردین ماه توسط سازمان خصوصی سازی اعلام شد، 
اظهار کرد: مذاکراتی با شــرکت های مختلف در این راستا در 
حال انجام است اما نمی توان نامی از این شرکت ها برد. گفت 
زیرا ممکن است شرکت و برنامه سازمان را دچار آسیب کند.

وی ادامه داد: اما از زمانی که فراخوان اعلام شده است مذاکره 
سازمان خصوصی سازی با شرکت های مختلف که شرایطی 

داشتند در حال انجام است.
رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: تعهد سازمان این 
است که تا پایان شهریور سهم دولت در دو باشگاه استقلال و 

پرسپولیس را را به زیر ۵۰ درصد برساند.
نگاهی به فرایند ورود دو باشگاه به بازار سرمایه ��

بر اســاس این گزارش، فرایند واگذاری سرخابی ها بالاخره و 
پس از وعده های طول و دراز، زمستان سال گذشته انجام شد 
و بر این اساس پذیره نویسی تعداد یک میلیارد و ۲۳۶ میلیون 
و ۹۹ هزار و ۶۵۶ سهم از سهام جدید شرکت فرهنگی ورزشی 
استقلال ایران )سهامی عام( در نماد معاملاتی )استقلالح ۱( 
و تعــداد یک میلیارد و ۳۴ میلیون و ۸۴۰ هزار و ۵۶۷ ســهم 
از سهام جدید شــرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس )سهامی 

عام( در نماد معاملاتی )پرسپولیسح ۱( ناشی از سلب حق تقدم 
به روش ثبت ســفارش در تابلو نارنجی بــازار پایه فرابورس 
ایران، از ۱۵ اســفندماه آغاز شــده بود سرانجام در ۲۸ اسفند 
به پایان رســید.طبق آمار در پذیره نویســی پرسپولیس ۳۲۰ 
هزار نفر مشــارکت کردند. ۲۶۱ میلیارد تومان از ســهام این 
باشگاه توسط حقوقی ها و بیش از ۸۸ میلیارد تومان نیز توسط 
حقیقی ها خریداری شــد. همچنین ۲۸۶ هــزار نفر در پذریه 
نویسی اســتقلال شــرکت کردند که ۲۸۰ میلیارد تومان از 
سهام این باشگاه توسط حقوقی ها و ۷۹ میلیارد تومان توسط 
حقیقی ها خریداری شــد.بر این اساس و حدود یک هفته پس 
از اتمام پذیره نویســی، سازمان خصوصی سازی در فراخوانی 
از متقاضیان بالقوه برای خرید بلوک های مدیریتی اســتقلال 
و پرســپولیس دعوت و اعلام کرد در جهت تحقق گام بعدی 
فرآیند خصوصی ســازی این دو باشــگاه و واگذاری ســهام 
مدیریتی آنها؛ سازمان خصوصی ســازی در نظر دارد نسبت 
به عرضه رقابتی بلوکهای مدیریتی سهام شرکت های مذکور از 

طریق فرابورس اقدام کند.

سهیل بانی
روزنامه نگار

رویداد

هانا پاکمند
روزنامه نگار

دریچه

معرفی صنایع برنده در پی واقعی شدن نرخ ها
مدیر سبد شرکت سبدگردان کاریزما تشریح کرد؛

صنایعی چون زراعت، غذایی، لاستیک، شوینده و غیره جزو 
صنایع جذابی هســتند که با توجه به شرایط فعلی می توان 
افق روشــنی برای آنان پیش بینی کرد زیرا می توانند سود 
خوبی ســاخته و هزینه ســرمایه در گردش خود را به مرور 

زمان جبران کنند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، مدیر سبد شرکت 
سبدگردان کاریزما درباره سرمایه در گردش برخی صنایع که 
جزو کالاهای مصرفی و یا مصرفی با دوام هستند به بورسان 
گفــت: به دلیل ضعــف در زنجیره تأمیــن و قیمت گذاری 
دستوری ممکن است شرکت ها با چالش سرمایه در گردش 
مواجه شده و سرمایه گذاران دیدگاه بلند مدت بر این صنایع 
نداشته باشند.آرمین عبدی افزود: با توجه به اینکه وزن اصلی 
شــاخص هم وزن روی این صنایع قرار دارد، این شرکت ها 
افزایــش نرخ می گیرند، اما به دلیل اینکه مواد اولیه گران تر 

می خرند، در مقطعی حاشیه سود شرکت ها کاهش می یابد.
وی اضافه کرد: با توجه به افزایش بهای تمام شده آنها، سود 
 P ریالی شرکت ها افزایش پیدا کرده و این موضوع می تواند
بر E ســهم ها را تعدیل و در بلندمدت منجر به رشد خوب 
این سهم ها شود.این کارشناس بازار سرمایه در ادامه عنوان 
کــرد: به طور قطع چالش تأمین ســرمایه در گردش برای 

شــرکت های ذکر شده وجود دارد اما به نظر می رسد بتوانند 
تغییرات را در خود حل کرده و به مروز زمان کســری ها را 

جبران کنند.
عبدی اظهار کرد: در حال حاضر دلار نیما مرجع قیمت گذاری 
صنایع داخلی همانند روغن، تایــر، صنعت زراعتی و غیره 
است، بنابراین باید فاصله دلار نیما با دلار بازار آزاد پر شود 
تا نرخ شرکت ها هم متناســب با نرخ های واقعی رشد یابد.

وی گفت: شرکت ها با فروش خود از طریق نرخ های واقعی، 
می توانند افزایش هزینه ها را پوشــش داده و از مازاد موجود 
خود، ســرمایه در گردش مورد نیاز خود را از طریق دریافت 
تسهیلات و نقدینگی داخلی، تأمین کنند.مدیر سبد شرکت 
سبدگردان کاریزما، افق صنایع موجود را مثبت ارزیابی کرد 
و گفت: با توجه به گام مثبتی که دلار برداشــته و همچنین 
آزاد شدن نرخ صنایع، یک پله مانده تا نرخ نیما با نرخ بازار 

آزاد یکی شــده و قیمت گذاری دستوری دست از سر صنایع 
بردارد.وی خاطرنشــان کرد: صنایعی چون زراعت، غذایی، 
لاســتیک، شــوینده و غیره جزو صنایع جذابی هستند که 
می توان افق روشنی برای آنان پیش بینی کرد زیرا می توانند 
ســود خوبی را ساخته و هزینه سرمایه در گردش خود را به 

مرور زمان جبران کنند.
صنعت  �� نفع  به  بورس  در  خودرو  عرضه  و  نرخ ها  شدن  آزاد 

خودرو تمام می شود
مدیر سبد شــرکت سبدگردان کاریزما درباره صنعت خودرو 
و آینده آن در بازار ســرمایه گفت: با توجه به چالش قیمت 
گذاری دستوری برای صنعت خودرو، عرضه خودرو در بورس 
کالا نوید خبر خوبی برای این صنعت به شمار می رود. عبدی 
بیان کرد: با پذیرش خودروها در بورس کالا، نرخ ها واقعی تر 
شــده و زمان جولان دادن قیمت گذاری در این صنعت به 
پایان رسیده و سایر ریسک های بزرگ هم از سر این صنعت 
برداشته می شود. وی تاکید کرد: در صورت آزاد شدن نرخ ها، 
ایران خودرو که زیان ســنگینی را در طی ســال پرداخت 
می کند، در مدت زمان کوتاهی به ســوددهی لازم خواهد 
رسید.این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: فروش بلوک های 
ایران خودرو و سایپا در کنار احتمال توافق هسته ای از دیگر 
مباحثی است که می تواند صنعت خودرو را تحت شعاع قرار 
دهد که این موضوع هم نیازمند گذر زمان است تا بتوان به 

پیش بینی درستی رسید.

پروین خدادادی
روزنامه نگار
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

۹
انرژی

نگاه روز

آیا نفت نفرین است؟

محققان در پژوهشــی اثر قیمت نفت بر توســعه مالی 
ایران را بررســی کرده اند.با توجه بــه اهمیت نفت در 
اقتصاد جهانــی، مطالعات متعددی به بررســی تأثیر 
تغییــرات قیمــت نفت بــر اقتصاد و بازارهــای مالی 
پرداخته اند. با توجه به ماهیت اقتصاد ایران و وابستگی 
زیاد به درآمدهای نفتی، تغییر در قیمت نفت می تواند با 
ایجاد ادوار تجاری بر عملکرد شبکه بانکی و همچنین 
بازار سهام تأثیر بگذارد. محققان در پژوهشی با عنوان 
»آیا نفت نفرین اســت یا موهبت برای توســعه مالی 
ایران؟« این موضوع را بررسی کرده اند.در این پژوهش 
به بررســی تأثیر قیمت نفت بر شــاخص توسعه مالی 
بانکی شاخص توسعه مالی مبتنی بر بازار سهام در دوره 
زمانی ۹۶-۱۳۵۷ در قالب دو الگوی چرخشی مارکوف 
پرداخته شده است. در قالب این رویکرد می توان نفرین 
یا موهبت نفت برای شــاخص های توســعه مالی را با 
توجه به سطح و رژیم آن نشــان داد. نویسندگان این 
مقاله می گویند: بر اساس نتایج در الگوی توسعه مالی 
مبتنی بر بازار سهام، افزایش قیمت نفت در شرایطی که 
ارزش معاملات بازار ســهام و توسعه مالی ناشی از این 
بازار در سطح پایین خود باشد، تأثیر معناداری ندارد؛ در 
شرایطی که در سطح بالای خود باشد، منجر به کاهش 
توســعه مالی ناشی از این بازار می شــود. در واقع این 
موضوع نشان می دهد افزایش قیمت نفت و وفور منابع 
برای توسعه مالی سهام محور در کشور در شرایطی که 
توسعه مالی در سطح بالای خود باشد و ارزش معاملات 
بازار ســهام به تولید ناخالص داخلی بالا باشد، نفرین 
محسوب می شــود. بر اساس آن چه نتایج این مطالعه 
نشان می دهد، این نفرین ریشه در رانت و فساد ناشی از 
افزایش درآمدهای نفتی در کشور دارد که از مسیرهای 
متعددی مانند کاهش ســرمایه گذاری، افزایش تورم و 
کاهش ســرمایه اجتماعی می تواند این نوع از توسعه 
مالی را کاهش دهد. از سوی دیگر باید این نکته را در 
نظر داشــت که رابطه دلار و قیمت نفت در دنیا اغلب 
منفی اســت. بنابراین اگر قیمت نفــت افزایش یابد و 
منجر به کاهش نرخ ارز شــود، افراد ممکن اســت در 
پرتفوی )ســبد سهام( خود ســهام یا طلا را جایگزین 
آن کننــد که این عمل خود می تواند از طریق تغییر در 
تقاضای سهام بر توسعه مالی ســهام محور تاثیرگذار 
باشد. در این مقاله آمده است: در خصوص توسعه مالی 
بانکی، افزایش قیمت نفت در شرایطی که توسعه مالی 
بانکی در ســطح میانه خود باشد، تأثیر معناداری ندارد. 
اما چنانچه در ســطح پایین و بالای خود باشد، باعث 
کاهش آن می شــود. این موضوع نشان می دهد نفت 
و درآمدهای آن برای توسعه مالی بانکی کشور نفرین 
بوده است. ســرمایه گذاری تحت تأثیر سرمایه انسانی 
و اجتماعی اســت و افزایش قیمت نفــت می تواند از 
طریق بیماری هلندی منجر به کاهش سرمایه گذاری 
در بخش قابل مبادله شــود و فساد و رانت ناشی از آن 
منجر به کاهش ســرمایه گذاری می شود که در نتیجه 

خدمات مالی و توسعه مالی کاهش می یابد.

تغییر پیشنهاد اروپا برای شکستن 
طلسم تحریم نفت روسیه

اتحادیه اروپا با بازبینی پیشنهاد اولیه، ممنوعیت واردات 
نفت دریابرد از روســیه را پیشــنهاد کرد و محدودیت 
واردات از طریق یک خط لوله مهم را به تأخیر انداخت 
تا نظر موافق مجارستان را جلب کند و بسته تحریمها 

علیه مسکو را به تصویب برساند.
منابع آگاه به بلومبرگ گفتند: کمیسیون اروپا پیشنهاد 
بازبینی شده را روز شنبه به دولتهای اتحادیه اروپا فرستاد. 
بر اساس پیشنهاد بازبینی شده، صادرات نفت روسیه از 
طریق خط لوله دروژبــا که منبع اصلی واردات نفت از 
روسیه به مجارستان است، از تحریم در امان می ماند.به 
گفته منابع آگاه، کشورهای عضو اتحادیه اروپا واردات 
نفت دریابرد از روســیه را در مدت شش ماه و واردات 
فرآورده های نفتی را در مدت هشت ماه متوقف خواهند 
کرد.این پیشنهاد فرصت بیشتری به مجارستان می دهد 
تــا راه حل فنی برای تأمیــن نیازهای انرژی خود پیدا 
کند. همچنین به نگرانی ســایر کشورهای محصور در 
خشکی شامل اسلواکی و جمهوری چک پاسخ می دهد.

تحت لایحه بازبینی شــده، بلغارستان یک دوره مهلت 
تا ژوئن یا دسامبر سال ۲۰۲۴ خواهد داشت و کرواسی 
برای واردات نفت گاز خلاء از روســیه، معافیت خواهد 
گرفت. کمیسیون اروپا همچنین پیشنهاد کرد صادرات 
مجدد نفت روســیه که از طریق خط لوله دریافت شده 
است به سایر اعضای اتحادیه اروپا یا کشورهای دیگر 
محدود شــود.همچنین به نظر می رسد کمیسیون اروپا 
دامنه مقرراتی که بــر خدمات مربوط به حمل نفت به 
کشــورهای دیگر تأثیر می گذارد را محدود کرده است. 
ایــن لایحه در حال حاضر فراهــم کردن کمک فنی، 
خدمات واســطه گری یا تأمین مالی یا کمک مالی در 
مدت شــش ماه پس از تصویــب این لایحه را ممنوع 
می کند. پیشنهاد قبلی شامل هر خدمات دیگری بود که 
به عنوان اشــاره به فراهم کردن بیمه برای حمل نفت 

تفسیر شده بود.

خبرخوان

احتمال خاموشی ماینرهای مجاز

سخنگوی صنعت برق گفت: دســتگاه های مجاز استخراج 
رمــز ارز در زمان اوج مصرف برق در صورت بروز محدودیت 
با اعلام دیســپاچینگ ملی از شبکه خارج می شوند.مصطفی 
رجبی مشهدی گفت: در حال حاضر ۱۱۸ مرکز مجاز استخراج 
رمز ارز در کشور فعال است که این مراکز معادل ۲۰۰ مگاوات 
بــرق مصرف می کنند.وی اظهار کرد: بــا ورود به زمان اوج 
مصــرف برق، در صورت بروز محدودیت در تأمین برق مورد 
نیاز کشــور، برق این مراکز با اعلام مرکز دیسپاچینگ ملی 
قطع خواهد شــد تا پایداری شــبکه برق کشور حفظ شود. 
امکان صدور مجوز فعالیت استخراج رمزارز با وزارتخانه های 
نیرو یا نفت فراهم شــد.وی ادامه داد: مراکز غیرمجاز کشف 
شده تاکنون معادل ۹۷۴ میلیون کیلووات ساعت برق مصرف 
می کردند که با کشف آن ها این بار از شبکه برق حذف شده 
اســت.طبق اعلام وزارت نیرو، سخنگوی صنعت برق افزود: 
هزینه برق مصرفی دریافت شــده از این مراکز غیر مجاز ۴۰ 
برابر متوسط نرخ برق یارانه ای و سه برابر نرخ برق صادراتی 

است.

ماراتن ۱۱ ساعته اروپا برای توافق روی 
تحریم نفت روسیه

دیپلمات های ارشــد اتحادیه اروپا روز دوشــنبه برای آخرین 
تلاش به منظور دستیابی به توافق در خصوص تحریم واردات 
نفت روســیه پیش از نشست سران این بلوک دیدار می کنند 
تا از نمایش عدم همبستگی در واکنش به جنگ در اوکراین، 
اجتناب کنند.جوزف بورل، مســئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا پیش از اجلاس دو روزه سران اتحادیه اروپا در بروکسل، 
نسبت به توافق برای تصویب جدیدترین دور تحریمها علیه 
روسیه ابراز امیدواری کرد. وی به شبکه رادیویی فرانس اینفو 
گفت: تصور می کنم بعدازظهر امروز)دیروز( بتوانیم به سران 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپا توافقی ارائه کنیم.ســفیران 
اروپایی روز یکشنبه نتوانســتند درباره پیشنهاد تحریم نفت 
دریابرد از روســیه تا پایان امســال و معافیت تحریم واردات 
نفت روسیه از طریق خط لوله که نفت کشورهای مجارستان، 
اسلواکی و جمهوری چک را تأمین می کند، به توافق برسند.

ســران اتحادیه اروپا ادامه حمایت از اوکراین برای کمک به 
دفع تهاجم روســیه را اعلام خواهند کرد و درباره چگونگی 
مقابله با تأثیر این مناقشه به خصوص افزایش قیمتهای انرژی 
و بحران تأمین مواد غذایی در حال وقوع، گفت و گو خواهند 
کرد.با این حال این مذاکرات تحت الشــعاع جدال یک ماهه 
برای توافق روی ششمین بســته تحریمها علیه مسکو قرار 
گرفته اســت.رابرت هابک، وزیر اقتصاد آلمان روز یکشــنبه 
گفت: پس از حمله روســیه به اوکراین، ما دیدیم وقتی اروپا 
متحد بمانــد، چه اتفاقی خواهد افتاد. با نگاهی به نشســت  
امروز، بیایید امیدوار باشیم که وضعیت به همین شکل ادامه 
پیدا می کند. اما همبســتگی اروپایی شروع به متزلزل شدن 

کرده است.

قرعه قطع گاز روسیه به دانمارک 
افتاد

دانمارک به دلیل امتناع از پرداخت پول خرید گاز طبیعی 
به روبل، ممکن است کشور بعدی باشد که از دسترسی 
 )Orsted( به گاز روسیه محروم شود.شــرکت اورستد
آماده قطع عرضه گاز از ســوی گازپروم می شــود. این 
شــرکت نیروی دانمارکی در بیانیه ای اعلام کرد انتظار 
دارد بتواند منابــع تأمین جایگزینی را در بازار پیدا کند. 
مهلت پرداخت پول گاز روز سه شنبه است و این شرکت 
همچنان بــه یورو پول پرداخت خواهــد کرد.در بیانیه 
اورستد آمده است: این ریسک وجود دارد که "گازپروم 
اکسپورت" عرضه گاز به اورستد را متوقف کند.پیش از 
این گازپروم، عرضه گاز به کشورهای فنلاند، لهستان 
و بلغارســتان را متوقف کرده است. کشورهای اروپایی 
در خصوص واکنش به درخواست روسیه برای پرداخت 
پول خرید گاز به روبل اختلاف نظر دارند و نیروگاههای 
اروپایی به این چالش، واکنش های متفاوتی داشــته اند.

این غــول نیروی بادی دانمارکی یک قرارداد بلندمدت 
برای ۲۰ تراوات ســاعت در ســال با گازپروم دارد که 
مهلــت آن در پایان دهه جاری به پایان می رســد. این 
میزان معادل حدود ۱.۳ درصد گازی اســت که اتحادیه 
اروپا سال میلادی گذشــته از روسیه وارد کرد و بیش 
از ۸۰ درصد از ۲۴ تراوات ســاعت گاز طبیعی است که 

دانمارک سال میلادی گذشته وارد کرده بود.

 کارشناس مســائل بین المللی و اقتصادی 
گفت: اخیراً شــاهد تشــکیل حلقه قدرتی 
علیه ایران هستیم که باید برای شکستن 

آن برنامه ریزی کرد.
علی بیگدلی با اعلام این مطلب افزود: در 
این حلقه از ترکیه، مصر، عربستان، امارات، 
اردن و اســرائیل حضور دارند و هدف این 

حلقه نیز فشار بر ایران است.
وی هشــدار داد: اگر ایران نتواند خود را با 
موقعیت منطقه ای و بین المللی تطبیق دهد 
قطعاً در این حلقه بیشتر گرفتار خواهیم شد 
و مناســبات ما حتی با کشورهای منطقه 
و همســایه از آنچه اکنون است، ضعیف تر 

خواهد شد.
تحریم روسیه فضا را بر ایران سخت می کند؟ ��

عضو هیات علمی دانشگاه در پاسخ به این 
ســئوال که آیا تحریم روسیه، موقعیت را 
برای ایران ســخت می کند و موجب ورود 
روسیه به بازارهایی می شــود که ایران با 
ســختی در اختیار گرفته اســت؟ گفت: با 
توجه به اینکه روســیه تحت تحریم های 
بســیار شــدید آمریکا و اروپا قرار گرفته؛ 
طبیعی اســت که دست به چنین کارهایی 
بزنــد و در عمل تنها منافع ملی خود را مد 

نظر قرار می دهد.
و  �� منطقه ای  استراتژی های  تغییر  ضرورت 

جهانی برای کسب منافع ملی
این استاد دانشگاه تاکید کرد: کارشناسان 
نسبت به اینکه تمام تخم مرغ های تجارت 
خارجی را در سبد تجارت و ارتباط با روسیه 
و چین بگذاریم، انتقاد کرده و نســبت به 
این مساله هشدار داده اند، اما متاسفانه این 
موضوع از سوی مسئولان مورد توجه قرار 

نگرفته است.
بیگدلی افزود: تا زمانی که نوع نگاه و نوع 
داوری خود را نســبت به دنیا تغییر ندهیم 
و ادامه دهنــده اســتراتژی های منطقه ای 
ســال های گذشــته باشــیم، حتم بدانید 

وضعیت بهتر از این نخواهد شد.
وی در توضیح این مطلب افزود: دقت کنید 
در مساله امضای برجام هم با برزخ مواجه 
شده ایم و متاسفانه از سیاست واحد، روشن 
و مستقل اســتفاده نمی کنیم و این موارد 
سبب شــده تا از دایره تجارت و مبادلات 

منطقه ای و جهانی کنار گذاشته شویم.
ترانزیت کالاهای روسی از ایران؟ ��

این اســتاد دانشگاه به مباحث جدیدی که 
در ماه های اخیر مطرح شــده است اشاره 
کرد و گفت: سخنانی که به هیچ نتیجه ای 
نمی رسند حاصلی جز ســردرگمی ندارند. 
می گویند کالاهای روسی از ایران ترانزیت 

شود، اما باید دید به کدام مقصد؟
او ادامه داد: شــیخ نشــینان خلیج فارس 
برای دریافت و خرید کالای روسی اعلام 
آمادگی نکرده اند و همین امر خود نشــان 
می دهد کــه نمی توان روی این دســت 

حرف ها حساب باز کرد.
راه بازپس گیری بازارهای صادراتی در جهان ��

و  بین المللی  ایــن کارشــناس مســائل 
اقتصادی در پاســخ به این سؤال که اگر 
 FATF برجام به نتیجه برســد و موضوع
حل و مشکلات سوئیفت برطرف شود، آیا 
می توان انتظار داشت ایران بتواند بازارهایی 
که اکنون به سایر رقبا واگذار کرده است را 
دوباره بازپس گیرد؛ بیان کرد: اگر همه این 
موارد رفع شــود، مدتی زمان نیاز است تا 

ایران بتواند بازارهای خود را بازپس گیرد.
وی ادامــه داد: نکته مهــم در این میان 
ریســک اســت، باید مدتی سپری شود تا 

ریســک ایران کاهش یابــد و خریداران 
اطمینان یابند مســیر خریــد نفت دوباره 
متوقف نمی شــود. به هر حال وقتی نفت 
را به کشوری می فروشیم، سیستم تصفیه 
پالایشگاه این کشــور لازم است با میزان 
گوگرد نفت ما تنظیم شــود. در این میان 
طبیعی است که کشــورها به سرعت این 
هزینه را نقبل نکنند و شاید فروش ارزان تر 
نفت راهی باشــد برای هموار شــدن این 

مسیر.
وی تاکیــد کرد: در این میان لازم اســت 
ایران یا گزینه فروش ارزان تر نفت خود را 
مد نظر قرار دهد یا حتی دســت به خرید 
و فروش کالاهای پایاپای بزند، به عنوان 
مثال این کار را با چین انجام داده ایم و این 
کشور در ازای پول نفت ایران که احتمالًا 
پایین تر از قیمت های جهانی است، به ایران 

کالا می دهد.
استفاده از گاز ایران در قرارداد گازی قطر و  ��

آلمان
بیگدلی درباره تهدید مهمتری هشدار داد 
و اظهار کرد: مشــکلات ما در این زمینه 
محدود به روســیه نمی شــود و باید گفت 
قــرارداد گازی میان قطــر و آلمان یکی 
دیگر از مــوارد تهدید کننده منافع ملی ما 
محسوب می شــود. وی تاکید کرد: انعقاد 
این قرارداد بیشتر حق ما بود اما متاسفانه 

نتوانستیم از این پتانسیل استفاده کنیم.
بیگدلی ادامه داد: در حالی هر روز بازارهای 
خود را از دست می دهیم که قطر از مخزن 
گازی مشترک با ما به آلمان گاز می فروشد 
و این احتمال هســت که در آینده این گاز 

را به سایر کشورهای اروپایی نیز بفروشد.

 قطر می خواهد گاز مخزن مشترک با ایران را به آلمان بفروشد

حلقه قدرت علیه ایران

رعایت نکنید برقتان قطع می شود

ایسنا:  سخنگوی صنعت برق گفت: بر اساس سازوکارهای لحاظ شده، اگر ادارات دولتی 
میزان مصرف خود را کاهش ندهند، به گونه ای که میزان مصرف برق آن ها نســبت به 
سال قبل ۳۰ درصد کاهش نیابد، برق آن مجموعه را قطع خواهیم کرد. مصطفی رجبی 
مشــهدی، با بیان اینکه طبق ماده ۲ مصوبه هیات وزیران، همه دســتگاه های اجرایی، 
بانک ها، نیروهای مســلح و نهادهای عمومی غیردولتی موظف به کاهش ۳۰ درصدی 
مصرف انرژی نســبت به سال گذشــته در طول ساعت کاری روزانه هستند و درصورت 
رعایت نکردن با قطع برق روبرو می شوند، اظهار کرد: هیات وزیران در مصوبه خود این 
دســتگاه ها را ملزم به کاهش مصرف انرژی کرده است.وی با تاکید بر اینکه ادارات باید 
مصرف انرژی خود را در پایان ساعت اداری تا سقف ۶۰ درصد مصرف دوره مشابه سال 
قبل کاهش دهند، گفت: مصرف برق بخش اداری با ابزارهای هوشمند کنترل می شود و 
کنترل رعایت دقیق برنامه ها توسط اداره ها، از طریق رؤیت پذیری و کنترل از راه دور و یا 

حضور اکیپ های نظارتی در هر شهرستان انجام می شود. 

توافق روسیه و صربستان با قرارداد جدید گازی

الکســاندر ووچیچ، رئیس جمهور صربســتان اعلام کرد در تماس تلفنی با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه، با یک قرارداد جدید سه ساله تأمین گاز توافق کرده است.

ووچیچ به خبرنــگاران گفت: نمی توانم اکنون درباره قیمت صحبــت کنم. همه جزییات با 
گازپروم توافق شده است. ووچیچ اظهار کرد: صربستان با پوتین توافق کرده است که قیمت 
گاز مرتبط با قیمت نفت باشد اما در این باره توضیح بیشتری نداد. مهلت اجرای قرارداد تأمین 
گاز ۱۰ ساله صربستان با گازپروم، ۳۱ مه به پایان می رسد. رئیس جمهور صربستان گفت: با 
پوتین درباره گســترش ظرفیت ذخیره سازی گاز در این کشور حوزه بالکان گفت و گو کرده 
اســت و پوتین گفته است اگر احســاس کند موضوع بیشتری برای گفت و گو وجود دارد، با 
وی تماس خواهد گرفت. بر اســاس گزارش رویترز، صربستان که قصد دارد به اتحادیه اروپا 
بپیوندد، اخیراً از سوی کشورهای غربی برای همسو کردن سیاست خارجی خود با این بلوک و 
اعمال تحریم ها علیه روسیه تحت فشار قرار گرفته است. این کشور در سال ۲۰۰۸ بخشهای 

نفت و گاز خود را به شرکتهای روسی سپرد.

یک کارشــناس حوزه بین الملل انرژی گفت: روســیه 
میــزان زیادی نفت صــادر می کند و بــه عنوان یک 
عضــو غیراوپــک هماهنگی هایی با میــزان عرضه و 
قیمت گــذاری دارد، اکنون بــا تخفیف هایی که برای 
برخی مشــتریان مثل چین که زمان تحریم هم از ما 
نفت می خریدند، قائل می شــود، سعی بر این دارد که 

بازار ایران را به چنگ بیاورد.
علی اصغر زرگر در گفت وگو با ایلنا، درباره امکان سواپ 
نفت و گاز بین ایران و روسیه اظهار داشت: فعلا روسیه 
در رقابت سرســختانه با ما قرار دارد و بنا ندارد گلوگاه 
گاز اروپا را از دســت بدهد، دو خــط لوله عمده برای 
انتقال گاز به اروپا دارد کــه البته یکی از آنها به دلیل 
جنگ با اوکراین فعلا متوقف مانده اســت، اما در عین 

حال بخش عمده ای از گاز اروپای مرکزی و غربی به روسیه وابسته 
است. روس ها همواره سعی کرده اند که به طور مستقیم و غیرمستقیم 

کارشکنی کنند تا ایران نتواند به اروپا گاز صادر کند. 
وی افزود: زمانی سوئیس پروژه ای داشت که در ایران سرمایه گذاری 
کند که بخشــی به خاطر تحریم های امریکا و بخشی هم به خاطر 
رقابت با روسیه متوقف شد بنابراین از نظر گازی به نظر نمی رسد که 
راهی برای سواپ وجود داشته باشد یعنی نظر روسیه بر این است که 

انحصار کامل صادرات گاز به اروپا را در دست خود داشته باشد و این 
از اهرم های قدرتمندی است که خیلی از کشورها نمی توانند روس ها 

را تحریم کنند چراکه وابستگی کاملی به گاز این کشور دارند. 
این کارشــناس حوزه بین الملل انرژی تصریح کرد: در مورد نفت هم 
ما مرز مشــترکی نداریم، روســیه میزان زیادی نفت صادر می کند و 
به عنوان یک عضــو غیراوپک هماهنگی هایی بــا میزان عرضه و 
قیمت گذاری دارد، اکنون با تخفیف هایی که برای برخی مشــتریان 
مثل چین که زمان تحریم هم از ما نفت می خریدند،  قائل می شــود، 

سعی بر این دارد که بازار  ایران به چنگ بیاورد.
وی تاکیــد کرد: ما مرز مشــترکی با روســیه نداریم 
بنابراین به نظر نمی رسد مسئله سواپ اجرایی شود مگر 
اینکه در یک رابطه دوستانه ائتلافی بین ایران و روسیه 
در مقابل غرب و امریکا ایجاد شود، فرض کنیم روسیه 
بخواهــد مقداری نفت و گاز را برای ایران بفروشــد و 
نفت و گاز ایران را در خلیج فارس با کشتی های خودش 
تحویل بگیــرد. باتوجه به رقابت روســیه در رابطه با 
صــادرات گاز به اروپا و حفظ انحصــار و میزان مازاد 
نفتی که دارد و با توجه به تحریم ها، به نظر نمی رســد 
این فضا فراهم شــود. اما به نظر می رسد امکان سواپ 
با قطر بیشتر باشــد زیرا در نظر دارند کمبود گاز اروپا 
را تامین کنند و مذاکراتی هم انجام شده است، امکان 
دارد یک خط لوله از مســیر عراق و خلیج فارس به اروپا کشیده شود 

و ایران هم می تواند مشارکت کند.
زرگر درباره تبادل برق هم گفت: ما با روسیه مرز مشترکی نداریم که 
امکان تبادل برق را داشته باشیم، اما از مسیر ارمنستان و آذربایجان 
امکان اجرایی شــدن وجود دارد، احتمالا در آینده شــبکه های برقی 
روســیه از طریق ارمنســتان و آذربایجان به ایران متصل شــده و 

تبادلاتی انجام شود.

اما و ا گرهای سواپ نفت و گاز بین ایران و روسیه
یک کارشناس حوزه بین الملل انرژی مطرح کرد

یارانه گاز مشترکان پرمصرف 
حذف می شود

براساس بودجه ۱۴۰۱، گاز رایگان برای خانواده های 
تحت پوشش مراکز بهزیســتی و کمیته امداد امام 
)ره( در نظــر گرفته و تاکنون بیــش از ۶۵۰ هزار 
خانوار از این قضیه بهره مند شده اند اما حذف یارانه 
برای مشترکان پرمصرف نیز مورد توجه قرار گرفته 
که گفته های وزیر نفــت نهایتاً تا ماه آینده اجرایی 
می شــود.میزان مصرف گاز در ایــران تقریباً با ۱۲ 

کشور ثروتمند اروپا برابری می کند. آمارهای مصرف 
گاز در زمســتانی که گذشت به نقطه بحران رسید. 
با وجود آنکه با توجه به تکمیل تعمیرات اساســی 
پالایشــگاه ها، بیش از ۸۰۰ میلیون مترمکعب گاز 
فرآورش و وارد شــبکه سراســری می شد، باز هم 
ناترازی انرژی در گاز وجود داشت که این امر بیانگر 
عدم رعایت الگوی مصرف اســت.همین امر باعث 
شده تا وزارت نفت سیاست های تشویقی و تنبیهی 
را به کار بگیرد؛ یکی از اقدام های دولت ســیزدهم 
افزایش تعرفه برای مشترکان پرمصرف گاز بود که 

پارســال در آذرماه رقم خورد و گام نخست به این 
شکل برداشته شــد که هیچ گونه تغییری در قیمت 
سه پله نخست که تقریباً ۷۵ درصد مشترکان بودند 
و بیــش از ۵۰ درصد مصرف را داشــتند، صورت 
نگرفت.اما در بحــث تعرفه های گاز ۱۲ پله تعریف 
شده اســت؛ از پله ۴ تا پله ۱۲ مشترکان پرمصرف 
هســتند. با برنامه ریزی که انجــام و در دولت نیز 
مصوب شــد، تعرفه هر پله نســبت به پله قبل ۴۰ 
درصد افزایش می یابد، یعنی ســه پله نخســت که 
۷۵ درصد مشــترکان ما هستند، هیچ گونه افزایش 

قیمتی نداشتند، اما از پله چهارم که شروع مشترکان 
پرمصرف است، افزایش نرخ ها انجام شد، اما پارسال 
به دلیــل اینکه نمی خواســتیم تکانه های اقتصادی 
اتفاق بیفتد، بخشی را گذاشتیم در سال ۱۴۰۱ اجرا 
شــود.مجلس در قانون بودجه ۱۴۰۱ مصوب کرده 
است قیمت گاز برای مشترکان پرمصرف باید بدون 
یارانه باشــد، آنطور که جــواد اوجی - وزیر نفت - 
اعلام کرده، کارشناسان وزارت نفت در حال بررسی 
این موضوع هستند که پس از نهایی شدن به دولت 

ارائه خواهد شد.
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تریبون

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو؛

منافع برخی در ممنوعیت واردات 
خودرو است

ایرنا:  دبیــر انجمن واردکننــدگان خودرو گفت: 
واردات خودرو در برهــه کنونی، یک اقدام ملی و 
به نفع اقتصاد کلان و آحــاد مردم و تنظیم کننده 
بازار اســت، اما عــده ای در تلاش اند بــا گفتار و 
کردارشان اصل موضوع را با مغشوش کردن بازار 

و سیاه نمایی به هم بزنند.
»مهدی دادفــر«  دیــروز در گفت وگویی، افزود: 
در چهار سال گذشــته یک بازار مهندسی شده در 
خودرو را شاهد بودیم که اعتراضات مردم از گرانی 

و کمبود عرضه را به دنبال داشت.
وی ادامه داد: پس از آن شــاهد بودی عده ای به 
اسم حمایت از تولید داخلی، به دنبال ایجاد انحصار 
قانونــی برای صنعت خودروســازی بودند؛ این در 
حالی اســت که بنده با هرگونــه قوانین و مقررات 
انحصــاری مخالفم و واردات باید آزاد و برای همه 

اقشار جامعه باشد.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: درحالی که 
نارضایتی هــا از نحــوه و میزان عرضــه و قیمت 
خودروهــا وجود دارد، اما عــده ای عامدانه توپ را 
به زمین واردات و واردکنندگان انداختند و با ایجاد 

پویش هایی به دنبال فرافکنی بوده و هستند.
ایــن مقام صنفی خاطرنشــان کــرد: امروز حتی 
مدیران دو خودروســازی بزرگ کشور با موضوع 
واردات موافق انــد و طرح هــا و ایده هایــی برای 

استفاده از این ظرفیت به نفع بازار خودرو دارند.
دادفــر یادآور شــد: فراموش نکرده ایــم، پیش از 
ممنوعیــت واردات می توانســتیم خودرویی نظیر 
پرایــد را با قیمــت کمتر از ۳۰ میلیــون تومان و 
بدون قرعه کشی خریداری کنیم، اما نتیجه ممنوع 
شدن واردات، حرکت کردن به سمت قرعه کشی و 
خرید محصولات خودروسازان با استفاده از چاشنی 

شانس و با قیمت های بسیار بالاتر است.
وی تصریح کرد: امروز پویشی ایجاد شده تا منافع 
افراد برخوردار جامعه را به طبقات ضعیف تر و کمتر 
برخوردار جامعه گــره بزنند تا اجازه ندهند واردات 
انجام شــود؛ این موضوع ســبب می شود شکاف 

طبقاتی عمیق تر شده و تضاد طبقاتی ایجاد شود.
دبیــر انجمن واردکننــدگان خــودرو تاکید کرد: 
قانون گــذاران باید به نحوی عمــل کنند که افراد 
طبقات متوســط و حتی ضعیف جامعه نیز بتوانند 
به خودروهای مناســب دسترسی داشته باشند که 
این مهم موافق خواسته های رهبر معظم انقلاب و 

مطابق سیاست های کلی نظام است.
وی، دلیــل عــدم علاقه مندی ایــن طیف خاص 
بــه واردات خودرو را منافع گروهی، ســازماندهی 
شــده و ســاختاری بشــمرد که منفعت خود را به 
تولیدات دو خودروســاز بزرگ کشــور گره زده اند، 
پشت خودروســازان بزرگ پنهان شــده و منافع 

شخصی شان را دنبال می کنند.
دادفر ابراز امیدواری کــرد که در این فضا بتوانیم 
هوشــمندانه عمل کرده و به همان شــرایط چند 
سال پیش و انجام واردات خودرو بازگردیم تا بازار 

متعادلی را شاهد باشیم.
چگونه واردات خودرو به تظیم بازار می انجامد؟ ��

دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو در ادامه گفت: 
با نرخ فعلــی تعرفه ها و عــوارض گمرکی، نحوه 
محاسبه ارز گمرکی و غیره، دستیابی به خودروی 
ارزان قیمت خارجی که آحاد مردم توان خرید آن را 
داشته و منجر به تنظیم بازار شود، ممکن نیست و 
باید موارد یاد شده دستخوش تغییر شده و کاهش 
مشــوق های  اعطای  همچنین  افــزود:  یابند.وی 
خاص برای کسانی که بیشترین واردات خودرو را 
به کشــور می توانند داشته باشند و آنها را به دست 
اقشار متوســط و کمتر برخوردار برســانند، انتظار 
می رود.دادفر تصریح کرد: موضوع مهم این اســت 
که نباید واردات را به صادرات خودروی داخلی که 
تقریباً امکانی برای آن وجــود ندارد، گره زد. این 
در حالی اســت که ســایر کالاها از جمله قطعات 
خودرویی تولیــد داخل را می توان صادر و در قبال 
آن خودرو وارد کرد.وی بیان داشت: امروز ۱۳ قلم 
محدودیــت برای واردات خودرو به کشــور وجود 
دارد کــه از آن جمله تعرفــه ورودی ۵۵ درصدی 
برای خودروهای با حجم موتور تا ۱۵۰۰ سی سی، 
تعرفه ۷۵ درصدی برای خودروهای با حجم موتور 
۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی ســی و تعرفــه ۹۵ درصدی 
برای واردات خودروهای بالای ۲۵۰۰ سی ســی، 
۹ درصــد مالیات بر ارزش افزوده، اســقاط چهار تا 
هشت دستگاه خودروی فرســوده )بسته به حجم 
موتور خودروی وارداتی(، عوارض و حقوق گمرکی 
و غیره قابل اشاره است.وی تاکید کرد: اگر واردات 
خودرو بخواهد مطابق با همان شرایط و تعرفه های 
پیشین باشد، ارزان ترین خودروی وارداتی بین ۷۰۰ 
میلیون تا ۱.۳ میلیارد تومان برای مصرف کنندگان 
تمام خواهد شد و نیاز است تا این عوارض کاهش 

یابند.

گزارش

نگاهی به فناوری های جدید ایمنی؛
فناوری خودرویی سودمند یا 

دست و پا گیر؟

یک کارشــناس برجســته ایمنــی خودرو کــه در ابداع 
تســت های تصادف Euro NCAP همــکاری می کند، 
گفته است که ســازمان در هنگام ایجاد تست های فعلی 
برای آزمایش فناوری های کمکی اشتباه کرده است و به 
خودروسازان اجازه می دهد تا فناوری ایمنی خود را بدون 

تست مناسب عرضه کنند.
Euro NCAP از ســال ۱۹۹۷ ســطح ایمنی خودروها را 
آزمایش می کند و این موسســه اکنون فناوری پیشگیری 
از تصادف الکترونیکی نصب شــده بر روی یک خودرو را 
ارزیابی می کند، و در کنار آن تست های تصادف معمولی 
را نیــز انجام می دهد که ارزیابی می کند که یک وســیله 
نقلیه تا چه حد از سرنشینان خود در صورت وقوع برخورد 

محافظت می کند.
فناوری طراحی شده برای جلوگیری از تصادف یا محافظت 
از کاربران آسیب پذیر جاده شامل ترمز اضطراری خودکار 
و همچنین سیستم های شناسایی خطوط است. پشتیبانی 
از خطوط به شکل های مختلفی ارائه می شود، اما اساساً به 
راننده در خصوص خروج از خطوط جاده هشدار می دهد و 
اگر خودرو از خطوط ســفید بدون فرمان راننده عبور کند، 

می تواند خودرو را به مسیر خود برگرداند.
اما یکی از اعضای هیئــت مدیره Euro NCAP اعتراف 
کرده است که این سازمان در هنگام طراحی نحوه آزمایش 
این فناوری اشتباه کرده است و گفته است که معیارهایی 
را ایجاد کرده که به تولیدکنندگان اجازه می دهد تا با وجود 
اشــکال در سیســتم های خود، امتیازاتی را در این تست 
کسب کنند. یکی از اشکالات رایج زمانی است که راننده 
بخواهد به عمد از خطوط سفید جاده گذر کند.سناریوهایی 
که در آن راننده ممکن است عمداً از خط کشی های جاده 
عبور کند بدون اینکه نشان دهد، شامل چرخاندن فرمان 
در زمان مواجهه با گودال، یا اگر جاده صاف اســت، تغییر 
موقعیت برای دیدن بهتر اطراف یک گوشــه است.متیو 
اوری، عضو هیئت مدیره Euro NCAP و افســر ارشــد 
 ،Thatcham Research استراتژیک شرکت تحقیقات 
که تســت تصادف خودروها را انجام می دهد گفته است: 
»مــا فکر نمی کردیم که تولیدکنندگان سیســتم هایی را 
مهندســی کنند که این همه مزاحمت ایجاد کنند. ما فکر 
می کردیم که سازندگان سیستم ها را تعاملی می کنند و از 
سیستم رادار و دوربین برای مشاهده سطح تهدید استفاده 
می کنند، و بنابراین شما یک پاسخ مناسبی نسبت به خروج 
از خط خواهید داشــت یعنی پاسخ به خطری که ناشی از 

تهدید است.«
تمــام خودروهای جدیــدی که از ژوئیــه ۲۰۲۲ به بازار 
معرفی می شوند باید دارای کمک اضطراری حفظ خودرو 
در خطوط باشــند، و این سیستم باید به طور پیش فرض 
در هنــگام راه اندازی خودرو برای رعایت مقررات و برای 

کسب امتیاز از Euro NCAP فعال شود.
خودروسازان از Euro NCAP پرسیدند که آیا سیستم های 
کمکی بین خطوط که هر بار که خودرویی از خط ســفید 
عبور می کند بدون هشدار مداخله می کند و به طور بالقوه 
باعــث تداخل در رانندگی می شــود، همچنان در ارزیابی 
ایمنــی خود امتیاز کســب می کنند و در جــواب تنها به 
آزاردهنده بودن این سیســتم ها اشاره شده است و اکنون 

بسیاری از سازندگان از این فناوری استفاده می کنند.
برخی از سیستم های کمکی توســط مصرف کنندگان و 
کارشناســان صنعت به دلیل مداخــلات مزاحم رانندگی 
مورد انتقاد قرار گرفته انــد، و اوری می گوید این فناوری 
بسیار بحث برانگیز است و افزود: مردم آن را نمی خواهند. 
اوری همچنین گفت: متاســفانه، برخی از تولیدکنندگان 
سیســتم هایی را طراحی می کنند که امتیاز خوبی کسب 
می کنند، و لزوماً برای عملکرد بســیار خــوب از دیدگاه 
مصرف کننــده طراحی نشــده اند.با این حــال او متقاعد 
شده است که پشــتیبانی از خطوط، به ویژه سیستم های 
پیچیده تــر یک قطعه حیاتــی از فناوری ایمنی اســت.

او توضیح می دهد: »حــدود ۲۰ درصد از تمام تصادفات 
مرگبار، تصادفات مربوط به خروج از خطوط اســت. شما 
از جاده خارج می شــوید و به درخت یا با کامیون برخورد 
می کنید. مطالعات نشان داده اند که سیستم های پشتیبانی 
از خطوط می توانند تصادفات را در این موارد کاهش دهند 

و تلفات را تا بیش از ۵۰ درصد کاهش دهند. 

عضو هیئت مدیره سازمان ملی زمین و 
مسکن جزئیات کامل از آخرین وضعیت 
طرح مسکن مهر و روند اجرایی آن طی 

۱۵ سال اخیر را تشریح کرد.
فردین شــاکری عضو هیئــت مدیره 
ســازمان ملی زمین و مسکن در گفت 
وگــو با خبرنــگار مهر دربــاره آخرین 
وضعیت ســاخت و ســاز مسکن مهر 
اظهــار کــرد: به طور کلی ســاخت ۲ 
میلیون و ۲۰۴ هزار و ۱۳۰ واحد مسکن 
مهر از ابتدای شــروع به کار دولت نهم 
آغاز شد و یک سال و نیم بعد از استقرار 
پروژه های  اجرای نخستین  نهم،  دولت 

مسکن مهر شروع شد.
وی افزود: از ایــن بیش از ۲.۲ میلیون 
واحد، یک میلیون و ۷۸ هزار و ۴۷۴ واحد 
مســکن مهر، دولتی بود؛ یعنی اراضی 

دولت برای اجرای پروژه ها واگذار شده 
بود که شامل شهرهای جدید، شهرهای 
زیــر ۲۵ هزار نفر کــه متولی آنها بنیاد 
مســکن است و شــهرهای بالای ۲۵ 
هزار نفر کــه در حیطه اختیارات ادارت 
کل راه و شهرسازی استان ها قرار دارد، 
می شود.عضو هیئت مدیره سازمان ملی 
زمین و مسکن ادامه داد: همچنین ۸۴۰ 
هزار و ۹۹ واحد از این ۲.۲ میلیون واحد 
مســکن مهر، پروژه هــای خود مالکی 
بود به این معنا کــه اراضی برای خود 
مالکان بود ولی از تســهیلات مسکن 
مهر استفاده و متقاضیان مسکن مهر را 

ساماندهی کردند.
ساخت ۲۶۲ هزار و ۲۰۸ واحد مسکن مهر در  ��

بافت فرسوده
وی تصریح کرد: ۲۶۲ هزار و ۲۰۸ واحد 
از کل ۲.۲ میلیون واحد مسکن مهر، در 
بافت های فرســوده ساخته شد که پس 
از نوسازی بافت های مذکور، متقاضیان 
در آنها ساکن شدند. تسهیلات مسکن 
به این واحدها داده شــد. همچنین ۲۳ 
هزار و ۳۴۹ واحد مســکن مهر از کل 
تسویه  واحدی،  میلیون   ۲.۲ پروژه های 
نقــدی و از طرح مســکن مهر خارج 
شدند.شــاکری گفــت: از مجموع یک 
میلیون و ۷۸ هزار و ۴۷۴۷ واحدی که 
نهایتــاً دولت متولی آنها بود، ۵۹۴ هزار 
و ۶۰۳ واحد مســکن مهر در شهرهای 
بــالای ۲۵ هزار نفر ســاخته شــد که 
مدیریــت آنها در کل با ســازمان ملی 
زمین و مسکن و در استان ها با ادارات 
کل راه و شهرسازی بود؛ همچنین قرار 
شــد ۳۶۶ هزار و ۲۶۷ واحد را شرکت 
عمران شــهرهای جدید و ۱۱۷ هزار و 

۶۰۴ واحد را نیز که در شــهرهای زیر 
۲۵ هزار نفر بودند، بنیاد مسکن بسازند.

وی خاطرنشــان کرد: به طور کلی یک 
میلیون و ۱۸۹ هزار و ۵۴۲ واحد مسکن 
مهر در شــهرهای بالای ۲۵ هزار نفر 
ساخته شده که سهم مدیریت سازمان 
ملی زمین و مســکن به عنوان نماینده 
دولت از این واحدها و همچنین ســهم 
خودمالــکان به صــورت نصف نصف 
بوده است یعنی ۵۹۴ هزار و ۶۰۳ واحد 
توسط بخش دولتی شامل »قراردادهای 
سه جانبه و تعاونی سازها« و ۵۹۴ هزار 
و ۹۳۹ واحد ســهم خودمالــکان بوده 

است.
ایــن مقــام مســئول در وزارت راه و 
شهرسازی درباره قراردادهای سه جانبه 
گفت: ســال ۸۸ در دولــت دهم اعلام 
شد که برخی از پروژه هایی که قرار شد 
جدید اضافه شوند، دیگر به تعاونی های 
مسکن داده نشــوند بلکه دولت با آنها 
قرارداد مستقیم ببندد که به قراردادهای 
ســه جانبه مشهور شدند؛ این قراردادها 
و شهرســازی،  راه  کل  ادارت  میــان 
پیمانــکار یا ســازنده و بانک عامل به 
عنوان تسهیلات دهنده به امضا رسید؛ 
به عبارت دیگر قرار شــد دولت زمین 
در اختیار متقاضی قرار دهد، ســازنده از 
نیز تسهیلات  محل آورده متقاضیان و 
مســکن مهر که بانک عامل می دهد، 
این واحدها را می ســازد و به متقاضی 

تحویل می دهد.
احداث ۱.۲ میلیون مسکن مهر در شهرهای  ��

بالای ۲۵ هزار نفر
به گفته شــاکری، از مجموع ۵۹۴ هزار 
و ۶۰۳ واحدی که توســط سازمان ملی 
زمین و مسکن ساخته شده، کار احداث 
و عملیات اجرایی ۵۴۷ هزار و ۷۴۱ واحد 
به اتمام رسیده و ۴۶ هزار و ۸۶۲ واحد 
نیمه ساخت هستند؛ از واحدهای ساخته 
شــده، ۵۳۰ هزار و ۹۰۴ واحد تحویل 
متقاضیان و در آن ســاکن شــده اند؛ 
همچنین ۱۶ هزار و ۸۳۷ واحد تحویل 
نشده است که دلایل مختلفی دارد مثلًا 
ممکن اســت انشعابات آب، برق، گاز و 
فاضلاب آنها به اتمام نرسیده که تعداد 
آنها بســیار کم است؛ تعدادی هم پول 
را کامل پرداخت کــرده اند ولی برای 
تحویــل واحد مراجعه نکــرده اند؛ باید 
قرارداد اجاره زمین و دفترچه اقســاطی 
بانک را دریافت کنند؛ برخی از مالکان 
هم فوت کرده اند امــا هنوز ورثه آنها 
برای دریافت واحد مراجعه نکرده اند و 

انحصار ورثه انجام نداده اند.
وی در پاســخ به این پرســش که بر 
اساس اظهار نظر وزیر راه و شهرسازی 
که اعــلام کرده بــود ۲۵۰ هزار واحد 
مســکن مهر ساخته نشــده، این تعداد 

کــدام واحدها یــا پروژه ها بــوده اند؟ 
گفت: این آمار مشــابه را بانک مسکن 
هم ارائــه داده و حدود ۲۵۰ هزار واحد 
عنوان کرده است که این تعداد، کسانی 
هستند که برای دریافت دفترچه اقساط 
)آغاز فروش اقســاط( به بانک مسکن 
مراجعه نکرده اند؛ حتی برخی از مالکان 
۵۳۰ هــزار واحدی که تحویل شــده، 
اقســاط و  هنوز برای دریافت دفترچه 
شروع بازپرداخت اقســاط آن به بانک 
مراجعه نکرده انــد؛ بنابراین ۲۵۰ هزار 
واحد مســکن مهر، واحدهایی هستند 
که فروش اقســاطی نشده اند نه اینکه 
ساخته نشــده باشند.عضو هیئت مدیره 
سازمان ملی زمین و مسکن درباره ۱۰ 
هزار متقاضی مســکن مهر پردیس که 
ثبت نــام آنها انجام و آورده هایشــان 
واریز شــده بود اما زمینی برای ساخت 
اختیارشــان قرار نگرفته بود اظهار  در 
کرد: ایــن افراد ۱۰ هــزار نفر بود که 
ســال ۹۶ فاز ۱۴ پردیس را برای این 
افــراد در نظر گرفته و ســاخت ۷ هزار 
واحدشــان آغاز شــد؛ اینها کسانی بود 
که ثبــت نام کرده بودند و لی پروژه ای 
بود.وی درباره  برایشان تعریف نشــده 
بر  تکلیف قانون بودجه امســال مبنی 
حذف ســود یارانه آن دسته از مالکان 
مسکن مهر که دفترچه اقساط نگرفته 
اند خاطرنشــان کرد: بر اســاس قانون 
بودجه امســال، پروژه هایی که ساخته 
ولی تحویل نشــده اند یــا اینکه هنوز 
ساخته نشــد اند ولی به ضرب العجل 
های در نظر گرفته شــده برای تکمیل 
واحدها بــی توجهی کرده انــد، یارانه 
سود تسهیلات مســکن مهر آنها قطع 
می شــود؛ به خصوص این موضوع در 
تعاونی های مســکن دیده می شود که 
ممکن اســت بعضاً منافع شخصیشان 
در طولانی شــدن اجرای پروژه باشد و 
پروژه خوابیده باشد. تشخیص توقف یا 
اجرای پــروژه یا تکمیل و عدم تکمیل 
واحدها با وزارت راه و شهرسازی است 
و وزیر راه و شهرسازی به بانک تکلیف 
کرده که حذف یارانه ســود وام مسکن 
مهر، برای پروژه هایــی قطع و به نرخ 
ســود ۱۸ درصدی تبدیل شوند که این 
وزارت خانــه به بانک عامــل معرفی 
می کند. ممکن است پروژه ای چند سال 
به دلیل مشکلات حقوقی متوقف شده 
باشد ولی الان ادامه پروژه از سر گرفته 
شده باشد که اگر این پروژه ها نرخ سود 
تسهیلاتشان به ۱۸ درصد افزایش یابد، 
ممکن اســت سختی مضاعفی بر مردم 

تحمیل کند.
ساخت  �� نیمه  مسکونی  واحد  هزار   4۶ فقط 

داریم
شــاکری تصریح کــرد: از مجموع ۴۶ 

هــزار و ۸۴۲ واحد مســکن مهری که 
نیمه ساخت هســتند، ۱۲ هزار و ۵۵۴ 
واحد با عارضه های کم باقی مانده و از 
آن دسته واحدهایی هستند که مشکل 
کمی داشــتند و اکنون حل شده است 
مثلًا زمین به معارض خورده و مشکل 
حل شده است یا اینکه مشکل رساندن 
خدمات زیربنایی بــه آن منطقه وجود 
داشته یا پرونده حقوقی در دادگاه داشته 
اند؛ همچنین برخی از آنها، تعاونی های 
مسکنی هستند که اعضا با هیئت مدیره 
تعاونی مشکل داشته اند؛ به این واحدها 
ضــرب العجــل داده ایم که تــا پایان 
شهریور ساختشــان به اتمام برسد.وی 
ادامه داد: ۳۴ هزار و ۳۰۸ واحد مسکن 
مهــر از ۴۶ هــزار و ۸۶۲ واحــد نیمه 
ســاخت، دارای عارضه های بزرگ تری 
هستند که شامل ۱۰ هزار و ۶۰۸ واحد 
دارای پروند حقوقــی، ۱۴ هزار و ۱۴۳ 
واحد فاقد متقاضی، ۳ هزار و ۵۱۳ واحد 

با پیشــرفت زیر ۳۰ درصد و ۶ هزار و 
۴۴ واحد نیز تعاونی ســاز هســتند که 
مشکلات تعاونی خود را دارند، می شود. 
اگرچه پیگیری واحدهای دارای پرونده 
حقوقی جزو وظایف ما نیست، اما مرتباً 
در جلساتی با وزارت تعاون، قوه قضائیه، 
شورای حفظ حقوق بیت المال و دیگر 
جلســات پیگیر وضعیت این واحدهای 
مســکن مهر بوده ایم. واحدهای بدون 
متقاضــی هم یــا کلًا متقاضی از اول 
نداشته اند یا اینکه متقاضی داشته ولی 
آورده نداده اند و از لیســت مسکن مهر 
خارج شده اند.شاکری بیان کرد: برخی 
پروژه ها دیگر بــا ۴ تا ۵ میلیون تومان 
حل نمی شود بلکه ۱۵۰ میلیون تومان 
می خواهد تا تکمیل شوند؛ طبق قانون 
مــا اجازه کمک به تکمیــل واحدهای 
مسکن مهر اعم از زیرساخت، انشعابات 
یا شبکه آب و فاضلاب و برق و خدمات 
روبنایــی مانند کلانتری و مدرســه و 
درمانگاه کمک کرده ایم که در ســال 
۹۹ به ۲۷۰ و در ســال ۱۴۰۰ به ۹۰۰ 
میلیارد تومــان مجموع این کمک های 
ســازمان ملی زمین و مسکن رسید. در 
برخی پروژه های تعاونی ساز نیز هزینه 
خرید آسانســور یــا درب ورودی واحد 
و امثال این بوده که بر اســاس قانون 
بودجه ســنواتی ســال های اخیر انجام 

شده است.
وی تأکیــد کرد: مجموعــاً حدود ۱۱۰ 
هزار واحد مسکن مهر از هر ۳ دستگاه 
متولی این پروژه شامل شرکت عمران 
شهرهای جدید، بنیاد مسکن و سازمان 
ملی زمین مسکن باقی مانده که احداث 

آنها هنوز تکمیل نشده است.

چند واحد بدون متقاضی داریم؟

سیر تا پیاز داستان 15 ساله مسکن مهر

وزارت راه قانون مالیات بر خانه های خالی را معطل نگه داشته است

باشــگاه خبرنگاران: عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: وزارت راه و شهرسازی قانون 
مالیات بر خانه های خالی را معطل نگه داشته است.مهدی طغیانی با انتقاد از عملکرد وزارت 
راه و شهرسازی گفت که این وزارتخانه مسئول اصلی تکمیل سامانه املاک و اسکان است.

نمایندگان مجلس در هفته های گذشته از وجود نقص هایی در سامانه املاک و اسکان که در 
شناسایی املاک مسکونی خالی کمک می کند، انتقاد کرده بودند. وزیر راه و شهرسازی که ۲۳ 
فروردین ماه به مجلس آمده بود، از تشــکیل کارگروهی برای بررسی نواقص سامانه املاک 
و اســکان ظرف ۲ هفته خبر داد.با این حال آقای طغیانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفته این کارگروه هنوز تشکیل نشده است.دولت دوازدهم قانون مالیات بر خانه های خالی را 
در قالب اصلاح بخشی از قانون مالیات های مستقیم، نیمه دی ماه ۹۹ به وزارت امور اقتصادی 
و دارایی ابلاغ کرد که مســئولیت ســامانه املاک و اسکان در آن، با وزارت راه و شهرسازی 
است. بر اساس این قانون، هر واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر که در هر سال 

مالیاتی بیش از ۱۲۰ روز ساکن یا کاربر نداشته باشد، خانه خالی است.

پروژه بی آر تی تهران کرج چه شد؟

رییس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران گفت: ما می توانیم خط بی آرتی ایجاد کنیم و فرقی 
هم نمی کند که کجا باشد.به گزارش باشــگاه خبرنگاران؛ سیدجعفر تشکری هاشمی درباره پروژه 
بی آرتی تهران-کرج گفت: هرکجا که عرض معبر اجازه دهد، ایمنی عابران پیاده فراهم شود و تقاضا 
به اندازه کافی وجود داشته باشد ما می توانیم خط بی آرتی ایجاد کنیم و فرقی هم نمی کند که کجا 
باشد.به گفته رییس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران، با توجه به درخواست ایجاد بی آرتی 
تهران_کرج و همچنین وجود مترو، بهتر است مترو این خط را توسعه دهیم و مشکلی هم ندارد، اگر 
روزی مسئولان به این نتیجه برسند که بی آرتی باید احداث شود لازم است که شرایط سنجیده شود.

او گفت: سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری باید مطالعات لازم را انجام دهد و اگر مورد تأیید قرار 
گرفت، گزینه پیش روی در نظر گرفته شــود البته چنین موضوعی در شورا مطرح نشده و اولین بار 
است که از شما می شنوم.پیش تر معاون ترافیک و حمل و نقل شهرداری تهران گفته بود که مطالعه 
طرح احداث بی آر تی به منظور پوشش سفرهای رفت و برگشت تهران - کرج در حال انجام است 

که با توجه به تقاضای سفر، ایستگاه وردآورد نیز در این طرح دیده شده است.

برهان محمودی
روزنامه نگار

پرهام کریمی
روزنامه نگار

۲۶۲ هــزار و ۲۰۸ واحــد از کل ۲.۲ میلیــون 
واحــد مســکن مهــر، در بافت هــای فرســوده 
ســاخته شــد کــه پــس از نوســازی بافت هــای 
مذکــور، متقاضیــان در آنهــا ســاکن شــدند. 
تسهیلات مسکن به این واحدها داده شد. 
همچنین ۲۳ هزار و ۳۴۹ واحد مسکن مهر 
از کل پروژه های ۲.۲ میلیون واحدی، تسویه 

نقدی و از طرح مسکن مهر خارج شدند.

 ســال ۸۸ در دولت دهم اعلام شــد که 
برخــی از پروژه هایــی کــه قرار شــد جدید 
اضافــه شــوند، دیگــر بــه تعاونی هــای 
مســکن داده نشــوند بلکه دولت با آنها 
قرارداد مستقیم ببندد که به قراردادهای 
سه جانبه مشهور شدند؛ این قراردادها 
شهرســازی،  و  راه  کل  ادارت  میــان 
پیمانــکار یــا ســازنده و بانــک عامــل بــه 
عنوان تسهیلات دهنده به امضا رسید.
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گردشگری

نگاه روز

قزوین کجا بریم؟

قزوین، شهری است تاریخی، دارای آب وهوایی معتدل، 
با مناطق دیدنی، آثار تاریخی زیبا و ارزشمند که می توان 
آن را یکی از مقاصد اصلی گردشگری در کشور معرفی 

کرد.
کشــور ایران، سرزمینی اســت پهناور، با طبیعتی زیبا و 
مقاصد گردشگری بسیار، هر سال، به ویژه در فصل بهار 
و تابســتان، میزبان جمع زیادی از گردشگران داخلی و 
خارجی اســت. مســلماً آنچه بیش از هر امر دیگری در 
بدو ورود به مقصد از اهمیت زیادی برخوردار می شــود، 
شــناخت جاذبه های گردشــگری آن مکان است. شهر 
قزویــن به دلیل قدمــت تاریخی، آب وهوایــی مطبوع، 
مناظر دیدنی و آثار باستانی، از جمله مقاصد گردشگری 
ایران محسوب می شود که هر ساله پذیرای میهمانان و 
مسافران از سراسر ایران و جهان است. با ما همراه شوید 

تا به معرفی جاهای دیدنی قزوین بپردازیم.
۱. بازار قزوین

 آدرس: قزوین، خیابان امام خمینی )مشاهده در نقشه(
معمــاری اصیل ایرانــی را می توان در بــازار قزوین به 
وضوح مشــاهده کــرد. همچنین فضای گســترده این 
مکان تاریخی، از دیگر ویژگی های آن به شمار می رود. 
کارشناســان معماری قدمت آن را بــه دوران حکومت 
صفویان نســبت داده و معتقدند که اکثر بخش های آن 
که می توان به سرای سعدالسلطنه، راسته قیصریه، سرای 
حاج رضا، سرای وزیر، تیمچه روباز، تیمچه سرپوشیده و 
سرای رضوی اشاره کرد، در دوران قاجار احداث شده اند.

۲. سرای سعد السلطنه
 آدرس: قزوین، راسته وزیر، سرای بهشتیان، کاروانسرای 

سعدالسلطنه )مشاهده در نقشه(
ســرای سعدالســلطنه، یکی از جذاب ترین قسمت های 
بازار قزوین است که توسط سعدالسلطنه، فرماندار وقت 
قزوین بنا شــده و به دلیل وســعت، عنوان بزرگ ترین 
کاروانســرای داخل شهری کشــور را به خود اختصاص 
داده اســت. این بنای تاریخی دارای قسمت هایی مانند 
چندین حمام، سرا، تیمچه، شترخان، راسته، چهارسوق، 
مسجد، چایخانه و … است و قدمت آن، متعلق به زمان 

سلطنت ناصرالدین شاه قاجار است.
۳. حمام قجر

 آدرس: قزویــن، بلــوار نــادری، خیابان عبیــد زاکانی 
)مشاهده در نقشه(

این حمام، یکی از قدیمی ترین حمام های شــهر قزوین 
اســت و امروزه به موزه مردم شناســی تغییــر کاربری 
داده اســت. قدمت این اثر تاریخی به ۴۰۰ ســال پیش 
بازمی گردد و به نظر می رســد کــه در دوران حکومت 
صفویان و به همت یکی از ســرداران شاه عباس احداث 

شده است.
۴. امام زاده حسین )ع(

 آدرس: شهر قزوین، خیابان ســلامگاه، آستان مقدس 
امامزاده شاهزاده حسین )ع(

امامزاده حســین )ع( بقعه مطهر یکــی از فرزندان امام 
رضا )ع( اســت که به روایت راویان، در سن دو سالگی 
هنگام هجرت ایشان از مرو به خراسان، در شهر قزوین 
فوت و دفن شده اســت. معماری صورت گرفته در این 
بارگاه، مربوط به دوران صفوی اســت که بســیار زیبا و 
ارزشــمند بوده و توجه بازدیدکننــدگان را به خود جلب 
می کند. مکانی معنوی آمیخته با زیبایی هنر استادکاران 
قدیم که حضور در آن، لحظات لذت بخشــی را به همراه 

خواهد داشت.
۵. کاخ چهل ستون )کلاه فرنگی(

 آدرس: مرکــز قزوین، میــدان آزادی )ســبزه میدان( 
)مشاهده در نقشه(

مطمئناً یکــی از مهم ترین بناهای برجای مانده از دوران 
گذشــته در شــهر قزوین، کاخ چهل ســتون است که 
طبق اظهارات باستان شناسان، قدمت آن از چهل ستون 
اصفهان نیز بیشــتر است. این اثر تاریخی زیبا، در دوران 
حکومت شــاه تهماســب صفوی و در زمانی که شــهر 
قزوین، پایتخت ایران شناخته می شد، احداث شده است. 
این عمارت، امروزه به موزه خوشنویســی، تغییر کاربری 

داده است.
۶. مسجد جامع قزوین

 آدرس: قزوین، خیابان شــهدا )سپه سابق( )مشاهده در 
نقشه(

با توجه به اســناد تاریخی به نظر می رسد که در دوران 
قبل از اسلام، آتشکده ای وجود داشته است، که بعدها در 
دوران هارون الرشــید، مسجدی بر پیکره آن بنا می شود. 
ســاختمانی که می تــوان در آن مجموعــه ای از انواع 
معماری های زیبا و چشــم نواز را از قرون مختلفی مانند 

سلجوقیان، صفویان و قاجاریان، مشاهده کرد.

گزارش

دیدنی های بندر ماهشهر؛ 
قدیمی ترین بندر خلیج فارس

بندر ماهشــهر زیبا و دوست داشتنی از قدیمی ترین 
بنادر خلیج فارس اســت که قدمــت آن به دوران 
ساســانیان می رســد و جاذبه هــای گردشــگری 

شگفت انگیزی دارد.
بندر ماهشــهر یکی از شــهرهای بزرگ اســتان 
خوزستان و تنها شهر دارای خور در ایران است. این 
شــهر دیدنی و زیبا از قدیمی ترین بنادر خلیج فارس 
است که قدمت آن به دوران ساسانیان می رسد. بندر 
ماهشهر از شمال به اهواز، از غرب به شهر آبادان و 
خرمشهر، از شرق به بهبهان و هندیجان و از جنوب 
به خلیج فارس منتهی می شود. این شهر از نظر آب و 
هوایی، تابستان هایی گرم و شرجی و زمستان هایی 
نسبتاً ســرد دارد. در این مقاله نگاهی به مهم ترین 

جاهای دیدنی بندر ماهشهر می اندازیم.
خور موسی

 آدرس: جنوب بندر ماهشهر )مشاهده در نقشه(
در خور موســی جزایر بکر و دســت نخورده زیادی 
با چشم اندازهای ســاحلی زیبا وجود دارد. این خور 
همچنیــن با داشــتن گونه های جانــوری متفاوت 
شامل دلفین های گوژپشت و پرندگان دریایی نظیر 
فلامینگوهــا، کفچه نوک ها، اگرت های ســاحلی، 
کاکلی،  پرســتوهای  خرچنگ خــوار،  ســلیم های 
پرســتوهای دریایی، پرســتوهای پشــت دودی، 
خرچنگ های کوچک، گلخورک ها و انواع ماهی ها، 
جاذبه دیدنی شــگفت انگیزی برای دوســت داران 
طبیعت به شــمار می رود. وجود بازارچه ســاحلی و 
مکان تفریحی بــا ۹۰ آلاچیق، این خور را به نقطه 
تفریحی مناسبی در بندر ماهشهر تبدیل کرده است.

زیارتگاه شاهزاده حمزه ��
 آدرس: ۲۵ کیلومتــری جاده ماهشــهر به ســمت 

هندیجان
زیارتگاه شــاهزاده حمــزه در ۲۵ کیلومتری جاده 
ماهشهر به سمت هندیجان جای گرفته است. طبق 
داستان ها و روایات، این امامزاده فرزند »امام موسی 
کاظــم« و برادر »امام رضا« بــوده که بعد از آمدن 
امام رضا به ایران، پس از ایشــان روانه این کشور 

شده است.
شهر باستانی آسک ��

 آدرس: جنوب شرقی هندیجان
شهر باستانی آسک، شهری قدیمی و متروکه و یکی 
از جاهای دیدنی خوزستان است که در جنوب شرقی 
هندیجان و کیان کوه قرار دارد. طبق نظر کارشناسان 
این شهر در اواخر قرن چهارم هجری قمری، دهی 
بزرگ بوده و در دامنه کوهی قرار داشت که بر فراز 
کوه آن آتش فروزان بوده اســت. گفته می شود که 
بیشــتر جنگ های خوارج در نزدیکی این شهر رخ 
داده و نام این شــهر در برخی شــعرهای عربی نیز 
ذکر شــده است. در غرب آسک، قلعه گنبدی وجود 
دارد که در قدیم برج دیده بانی آن منطقه محسوب 

می شده است.
بندر امام خمینی ��

 آدرس: بندر ماهشــهر، خور موســی )مشاهده در 
نقشه(

بندر امام خمینی یکی از بزرگ ترین بنادر ایران است 
که بیشتر فعالیت های صادرات و واردات کشور در آن 
صورت می پذیرد. هرساله در ایام نوروز و تعطیلات، 
بازدید از این بندر جذاب برای عموم گردشــگران و 
مردم، آزاد می شود. بندر امام خمینی در واقع یکی از 

قطب های گردشگری بندر ماهشهر است.
آرامگاه سیدصالح ��

 آدرس: خیابان مطهری، نزدیک بیمارستان حاجیه
آرامگاه ســیدصالح در خیابان مطهــری و نزدیک 
بیمارســتان حاجیه در بندر ماهشــهر قــرار دارد. 
متاســفانه پیشینه یا اطلاعات دقیقی از این بزرگوار 
موجود نیســت. برخی بر این باورند که این ســید 
نوجوان، همراه کاروان »امام رضا« از عربســتان به 
ایران آمده و در این منطقه شــهید شــده است. در 
داخل این مقبره، دو تکه سنگ مکعب مستطیل قرار 
داشت که روی آن ها با خط کوفی توضیحاتی حک 
شده بود، ولی متاسفانه پس از حضور انگلیسی ها در 

ماهشهر به تاراج برده شد.

دریاچه هــای اطراف تهران بــا فاصله ای نزدیک تا 
پایتخــت، لذت گذران وقــت در آب وهوایی پاک و 

خنک را به شهروندان هدیه می کنند.
شــهروندان تهرانی برای رهایــی از آلودگی هوا، 
شلوغی شــهر و گرمای تابســتان، اغلب به سراغ 
شهرهای شــمالی کشــور می روند تا در کنار دریا، 
دریاچــه، رودخانه یــا آبگیرهای مختلف کشــور، 

لحظاتی آرام و دلچسب داشته باشند.
برای تجربه حس و حال ســفر به شهرهای شمالی 
یــا گذران وقت در آب وهوایی پــاک و بدون دود و 
آلودگی هــای صوتی و محیطی، گزینه های فراوانی 
در اطــراف پایتخــت وجــود دارد. مناطقی بکر و 
منحصربه فرد که با کمترین مســافت ممکن و گاه 
تنها با یک ســاعت رانندگی یا کوه پیمایی، مقابل 
چشمان شما قرار می گیرند و از شکوه و زیبایی شان 

شگفت زده خواهید شد.
در این میان، دریاچه های طبیعی و مصنوعی بسیاری 
در داخل یا حومه شــهر وجــود دارند که از جاهای 
دیدنی تهران به حســاب می آیند و افراد بســیاری 
روزهای آخــر هفته خود را در اطراف آن ســپری 
می کنند. در این مقاله بــا معروف ترین و زیباترین 
دریاچه هــای اطــراف تهران و امکانــات رفاهی و 

تفریحی آن ها بیشتر آشنا خواهید شد.
دریاچه سد کرج )امیرکبیر( ��

 آدرس: اســتان البرز، شــمال شــرقی شهر کرج، 
کیلومتر ۲۵ جاده چالوس )مشاهده روی نقشه(

دریاچه سد کرج ��
دریاچه سد امیرکبیر در فاصله ۴۰ کیلومتری تهران 
و شمال شــهر کرج و در کنار جاده زیبای چالوس 
قرار دارد. مسافرانی که از تهران راهی شمال کشور 
هســتند، قطعاً در میانه راه آن را دیده اند و شــاید 
دقایقــی را نیز در اطراف ایــن دریاچه زیبا گذرانده 
باشــند. این دریاچه بیشترین آب مصرفی تهران را 
تأمین می کند و زمین های کشــاورزی اطراف کرج 

نیز از آب آن بهره مند می شوند.
ســد کرج در فاصلــه ســال های ۱۳۳۶ تا ۱۳۴۰ 
خورشیدی ساخته شد و اولین سد چندمنظوره ایران 
لقب گرفت. ســدی که علاوه بر تأمین آب و برق 
مــورد نیاز، فرصتی نیز برای تفریح و ماهیگیری در 
اختیار شهروندان می گذارد. بسیاری از اهالی تهران 
و مناطــق اطراف برای گذرانــدن یک روز تعطیل 
به یادماندنی به طبیعت اطراف دریاچه پناه می برند. 
هوای اطــراف دریاچه کــرج به خصوص در فصل 
تابســتان، بســیار خنک و مطبوع است و رطوبت 

ملایمی در طول صبح دارد.
در گذشته علاوه بر پیک نیک، مردم می توانستند با 
شنا، قایق سواری و جت اســکی در دریاچه خود را 
سرگرم کنند؛ اما امروزه به دلیل جلوگیری از آلودگی 
آب و پیشگیری از خطرات احتمالی، امکان انجام این 
تفریحات وجود ندارد؛ بنابراین، تنها می توان در کنار 
دریاچه امیرکبیر کمپ کرد و از منظره زیبا و هوای 

دلپذیر آن لذت برد.
دریاچه سد کرج از جمله مراکز طبیعی و مهم پرورش 
ماهی نیز به شمار می آید. انواع ماهی چون قزل آلای 
رنگین کمان، قزل آلای خال قرمز، ماهی سیاه، ماهی 
سفید، کپور ماهی، عسلک ماهی و عروس ماهی در 
آب دریاچه یافت می شــود؛ از این جهت، بسیاری از 
افراد علاقه مند به ماهیگیری، لحظات جذابی را در 

حوالی دریاچه سپری خواهند کرد.
دریاچه های تار و هویر ��

 آدرس: اســتان تهران، ۳۰ کیلومتری شــرق شهر 
دماوند، روستای هویر )مشاهده روی نقشه(

دریاچه تار روستای هویر دماوند ��
دریاچه هــای تار و هویر در روســتای هویر از توابع 
شهرستان دماوند قرار دارند. فاصله این دریاچه های 
آب شــیرین کوهستانی، کمتر از یک کیلومتر است 
و می توان یک شــب و روز آرام و دلچســب را در 

کنارشان سپری کرد.
برای دیدار از ایــن دریاچه های زیبا، باید خود را به 
میان ارتفاعات البرز مرکزی در فاصله ۳۰ کیلومتری 
شرق دماوند برسانید. کوه ها دورتادور هر دو دریاچه 
را احاطه کرده انــد و این دو دریاچه در گودی میان 

کوه تشکیل شده است.
کارشناسان زمین شناسی معتقدند که پیدایش این دو 
دریاچه، می تواند ناشی از لغزش زمین باشد. لغزشی 
که ســدی طبیعی به عمق بیش از ۵۰ متر را ایجاد 
کرد و در نهایت، موجب انباشــت آب های سطحی 

شد.
آب و هوای این منطقه کوهســتانی به دلیل ارتفاع 
زیاد، هرگز گرم نیســت و در اواسط تابستان از ۱۸ 
درجه تجاوز نمی کند. آب دریاچه نیز در تمام فصول 
سال سرد است و در زمســتان، معمولًا یخ می زند. 
در آب دریاچه هــای تار و هویــر، ماهی هایی چون 
قزل آلای رنگین کمان، قزل آلای خال قرمز و ماهی 
زردپر زندگی می کنند؛ بنابراین در فصل مناســب و 
با کسب مجوز از ســازمان حفاظت محیط زیست، 
می توان لذت ماهیگیری را در این دریاچه ها تجربه 

کرد.
دریاچه لزور ��

 آدرس: اســتان تهران، شهرستان فیروزکوه، بخش 
ارجمند، دهستان قزقانچای، روستای لزور )مشاهده 

روی نقشه(
در میــان قله هــای بلند البــرز میانــی و در ۲۰۰ 
کیلومتری شــمال شــرق تهران، به طبیعتی بکر و 
چشــم نواز خواهید رسید که شــباهت بسیاری به 
طبیعت چهارمحال و بختیاری دارد. روستای لزور در 
شهرستان فیروزکوه، در مرز میان استان های تهران 
و مازندران واقع شــده و از بزرگ ترین روســتاهای 

استان تهران به حساب می آید.
دریاچه لزور که به دریاچه ســیاه رود و معجز چشمه 
)یکی از چشــمه های نزدیک سد( نیز شهرت دارد، 
پشت سد لزور شکل گرفته و به یکی از قطب های 
گردشگری شهرســتان فیروزکوه بدل شده است. 
به دلیل کوهستانی بودن منطقه، آب وهوای روستا و 
دریاچه نیز همواره ملایم و در شــب های تابستان، 

بسیار خنک و همراه باد است.
چنانچه دریاچه لــزور را برای کمپ انتخاب کردید، 
حتماً یک چادر، کیســه خواب گرم و لباس مناسب 
)حتی در نیمه فصل تابســتان( همراه داشته باشید 
تا از لذت یک شب زیبا و تماشای آسمان پر ستاره 
دریاچــه بی نصیــب نمانید. بنا بر شــواهد موجود، 
کهکشــان راه شــیری نیز به وضوح در این منطقه 
کوهستانی مرتفع قابل مشاهده است و اگر دقیق تر 
شوید، شهاب ســنگ ها را نیز خواهید دید. از سوی 
دیگر، به دلیل پوشش گیاهی اطراف دریاچه، یافتن 
سایه سار مناســب کار ساده ای نیست و در روزهای 
تابستان که هوا گرم و آفتاب سوزان می شود، نیاز به 

یک سایه بان خواهید داشت.
 تابســتان بهترین فصل گردش در اطراف دریاچه 
لزور اســت؛ چراکه هوای مطبوع بهــار، همچنان 
خنکای زمســتان را دارد و شب های آن بسیار سرد 
است. با این حال، طبیعت بکر و سرسبز لزور در چهار 
فصل ســال )حتی در سرمای زمستان( زیبایی های 

خاص خود را دارد.

علاوه بــر عکاســی، پیــاده روی، کوهنــوردی، 
دوچرخه سواری کوهســتانی، شنا و قایق سواری در 
دریاچه، علاقه مندان بســیاری در ســفر به لزور به 
سراغ ماهیگیری می روند و دقایق آرامش بخشی را 

در کنار دریاچه به خود هدیه می دهند.
دریاچه سد طالقان ��

 آدرس: استان البرز، شهرستان طالقان، دریاچه سد 
طالقان )مشاهده روی نقشه(

دریاچه ســد طالقان از معروف تریــن دریاچه های 
اطراف تهران اســت که در میان کوه های رشته کوه 
البرز قرار دارد. منطقه ای ییلاقی و کوهســتانی که 
با مناظر چشم نواز، یخچال های طبیعی، آبشارهای 
خروشان و چشمه سارهای فراوان، به عنوان یکی از 
جذاب ترین مناطق گردشگری استان تهران شناخته 
می شود. رودخانه شاهرود از کوه های استان مازندران 
سرچشمه می گیرد و در مســیر خود از دره طالقان 
می گذرد. سد طالقان، یکی از بزرگ ترین و مهم ترین 
ســدهای کشــور روی این رودخانه احداث شده و 
دریاچه سد طالقان، حاصل جمع شدن آب این رود 

در پشت سد است.
روستاهای زیبای اطراف، آثار تاریخی، آب و هوای 
دلپذیر و طبیعت سرســبز منطقــه، نواحی اطراف 
دریاچه سد طالقان را به یکی از محبوب ترین نقاط 
گردشگری نزدیک به پایتخت بدل کرد. شرایط آب 
و هوایی، باعث رویش چمنزارهای ســر سبزی در 
اطراف سد طالقان شده که همین امر فضای مناسبی 
را برای یک آخر هفته دلچسب و کمپ یا پیک نیک 

در اختیار مردم می گذارد.
چادر زدن در کنار دریاچه و تماشای طلوع و غروب 
خورشید، از جمله تجربه های به یادماندنی سفرهای 
تابستانی به طالقان است. چشم انداز پاییز دریاچه نیز 
در ترکیب با رنگ های گرم طبیعت، بسیار تماشایی 

و رؤیایی به نظر می رسد.
دریاچه ۱۰ کیلومتری طالقان، علاوه بر هدیه اوقاتی 
خوش به طبیعت دوســتان، می تواند محل مناسبی 
برای ماهیگیران باشــد. این دریاچه زیستگاه انواع 
ماهی چون قــزل آلای رنگین کمان، ماهی کپور و 

زردپر است.
دریاچه سد لتیان ��

 آدرس: اســتان تهران، شهرستان لواسانات، جنوب 
شهر لواسان )مشاهده روی نقشه(

ســد لتیان روی رودخانه جاجرود در جنوب شــهر 
لواســان قرار دارد و از جمله منابع تأمین کننده آب 
آشامیدنی تهران به حساب می آید. این سد که پیش 
از انقلاب »فرحناز« نام داشــت در فاصله سال های 
۱۳۴۲ تا ۱۳۴۶ خورشــیدی احداث شد. ساخت این 
سد بر رود جاجرود، به شکل گیری دریاچه ای انجامید 

و روستای کوچک لتیان را با خود به زیر آب برد.
فاصله دریاچه سد لتیان تا تهران حدود ۴۰ کیلومتر 
تخمین زده می شود و از این جهت، تنها کافی است 
حدود یک ســاعت در مسیر باشید تا از هوای آلوده 
پایتخت دور شــده و در محیطی پاک و آرام، دقایق 

دلپذیری را سپری کنید.
عــلاوه بر آب و هوای دلچســب و منظره تپه های 
سرسبز لتیان، در جنوب این سد، پارک جنگلی لتیان 
قــرار گرفته تا لذت از فضــای زیبا و هوای مطبوع 
این منطقــه را دوچندان کند. پیک نیک و ییلاق در 

روزهای گرم ســال، دوچرخه سواری، قایق سواری و 
اســکی روی آب از جمله تفریحاتی به شمار می آید 
که در حوالی دریاچه سد لتیان در انتظار ورزشکاران 
و طبیعت دوستان است. ماهی گیری با کسب مجوز، 
دیگر ســرگرمی این دریاچه زیبا محسوب می شود. 
ماهی سفید رودخانه ای، اسلک، کپور کراس و ماهی 
زردپر، از جمله ماهی های موجود در دریاچه سد لتیان 

هستند.
دریاچه واریان ��

 آدرس: اســتان البرز، ۲۵ کیلومتری جاده چالوس، 
روستای واریان )مشاهده روی نقشه(

واریان روستایی در آن سوی سد کرج یا سد امیرکبیر 
اســت که در فاصلهٔ تقریبی ۲۵ کیلومتری از جاده 
اصلی کــرج – چالوس قرار دارد. این روســتا لقب 
تنها روستای آبی کشــور را یدک می کشد؛ چراکه 
دسترســی به این روستای بکر و زیبا، تنها از طریق 
قایق امکان پذیر است و باید از دریاچه سد کرج عبور 
کرد تا به روستای رسید. این موضوع، آن را به یکی 
از مرموزترین روســتاهای ایران تبدیل کرده است. 
برای رفتن به این روستا و تماشای دریاچه و کمپ 
در کنار آن، نیاز به مجوز و هماهنگی دارید؛ به این 
معنی که یا باید مهمان یکی از اهالی باشید یا خود 
ملکی در روستا داشته باشید؛ در غیر این صورت، از 
طریق تورهای گردشگری می توانید اقدام کرده و از 

امکانات هتل واریان استفاده کنید.
روســتای واریان تنها روســتای آبی کشور است و 
دریاچه آن از زیباتریــن دریاچه های اطراف تهران 

است که برای بازدید، به شرایط ویژه ای نیاز دارید
روســتای واریان در دل کوه قــرار گرفته و با آب و 
هوای خنک، مناظری سرســبز، رودها و آبشارهای 
خروشــان، جویبارهای فصلی، دشت هایی مملو از 
گیاهان دارویی و دریاچه ای خاص و زیبا، به یکی از 
بی نظیرترین دیدنی های اطراف تهران و کرج تبدیل 

شده است.
دریاچه گاجره ��

 آدرس: استان تهران، شهرستان شمیرانات، پیست 
دیزین، قله سی چال )مشاهده روی نقشه(

دریاچــه گاجره از آبگیرهای زیبای اســتان تهران 
به شــمار می آید که در نزدیکی پیست دیزین قرار 
گرفته و آب آن از ذوب برف های قله سی چال تأمین 
می شود که از سمت غرب و با تشکیل نهر کوچکی 
به آن می ریزد. در واقع، دسترسی به دریاچه گاجره از 
طریق پیاده روی در کوههای دیزین، در شمال گاجره 

امکان پذیر است.
قطر تقریبی این دریاچه یا آبگیر کوهستانی و تقریباً 
دایره ای شــکل را حدود ۳۰ متــر تخمین می زنند. 
دریاچه گاجــره در ارتفاع ۳, ۶۶۲ متر در جنوب قله 
ســی چال )دیزین( قرار دارد و وجود سرمای بسیار، 
بهاری دیرهنــگام را برای این منطقــه به ارمغان 
می آورد؛ بنابراین، دریاچه نیز در زمستان به طور کامل 
یخ می زند و در فصل گرم تابستان خشک می شود. 
از این جهت، بهترین زمان بازدید از این مکان بکر 
و زیبای طبیعی، میانه تا اواخر فصل بهار خواهد بود.

طبیعت چشم نواز اطراف دریاچه در نیمه اول سال، 
سرسبز و تماشایی می شود و زیبایی دریاچه گاجره را 
دو چندان می کند. علاوه بر بهار، تابستان این ناحیه 
نیــز با وجود گرمای هوا و کم شــدن تدریجی آب 
دریاچــه، جلوه های منحصربه فردی از طبیعت را در 

اختیار گردشگران خواهد گذاشت.
دریاچه قوچ ��

 آدرس: اســتان تهران، شهرســتان دماوند، غرب 
گیلاوند )مشاهده روی نقشه(

در قســمت جنوبی جاده فیروزکوه و در دشت های 
وسیع دامنه سرســبز و خرم کوه قوچ، دریاچه ای به 
همیــن نام قرار گرفته که به دریاچه دو اســتخری 
شهرت دارد. دریاچه نســبتاً بزرگی که در دره قرار 
گرفته و چشم اندازهای زیبای اطراف آن با دور نمای 
قله های پوشیده از برف البرز، بسیار تماشایی است. 
از آب دریاچه قوچ در تابســتان برای آبیاری مزارع 

اطراف استفاده می شود.

دریاچه های اطراف تهران برای قایق سواری، ماهیگیری و شنا

تهران و دریاچه های زیبایش

خروج نمایندگان مجلس از طرح جنجالی باستان شناسی

ایسنا نوشت: نماینده جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی با بیان این که »احتمالا طرح 
اســتفاده بهینه از آثار باستانی و گنج ها از دستور کار مجلس خارج می شود«، گفت که حدود ۵۰ 
نماینده در نامه ای به وزیر میراث فرهنگی خواسته اند که دولت لایحه ای برای حفظ و نگهداری 
میــراث فرهنگی به مجلس ارائه کنند. ذبیح الله اعظمــی اظهار کرد: بعد از اعلام وصول طرح 
استفاده بهینه از آثار باســتانی و گنج ها تعدادی از نمایندگان از جمله بنده امضاهای مان را پس 
گرفتیم که اکنون تعداد نمایندگانی که امضای شــان را پس گرفته اند به حدود ۱۰ نفر می رســد. 
وی یادآور شــد که این طرح با ۴۶ امضا اعلام وصول شــد که به نظر می رسد تعداد بیشتری از 
نمایندگان امضاهای شان را پس خواهند گرفت و از این رو احتمالا این طرح از دستور کار مجلس 
خارج می شود. این نماینده مجلس ادامه داد: از طرف دیگر حدود ۵۰ نماینده در نامه ای به وزارت 
میراث فرهنگی خواستار شدند که دولت لایحه ای برای حفظ و نگهداری از آثار باستانی و گنج ها 
و رفــع خلأهای قانونی به مجلس بدهد تا مجلس در مصوباتی خلأهای قانونی را رفع کند. لذا 

ما منتظر لایحه دولت هستیم.

جزییات راه اندازی اتوبوس های گردشگری رایگان 

تسنیم نوشت: رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران جزئیات طرح »اتوبوس گردشگری« 
در مســیر تهران مرکزی و ری را تشــریح کرد. مهرشــاد کاظمی با اشاره به اجرای طرح 
»اتوبوس گردشــگری« در ایام تعطیلات نوروزی ســال ۱۴۰۱، بیان کــرد: این طرح با 
همکاری شــرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران صورت گرفته و طی آن ۶ دستگاه اتوبوس 
برای تهران مرکزی و سه دستگاه اتوبوس برای ری در نظر گرفته شده است. اتوبوس های 
گردشــگری از دوم فروردین آغاز به کار کرده اند و فعالیت شــان تا دوازدهم فروردین ادامه 
خواهد داشت. رئیس ستاد گردشگری شهرداری تهران درباره مسیرهای حرکتی ۶ دستگاه 
اتوبوس در تهران مرکزی، توضیح داد: اتوبوس های گردشــگری در مســیر تهران از پایانه 
کاوه )انقلاب( شــروع به حرکت می کنند و در مسیرهای خیابان کارگر شمالی، برج میلاد، 
اراضی عباس آباد، خیابان سهروردی، خیابان قندی، خیابان شریعتی و ... و دوباره به سمت 
خیابان انقلاب تردد می کنند. حدود ۱۱ ایســتگاه در این مســیرها پیش بینی شده است که 

اتوبوس ها هم مسافر را سوار و هم پیاده کنند.

فاطمه حکمت شعار
روزنامه نگار

شیدا خرمشاهی
روزنامه نگار

محبوبه حسنی
روزنامه نگار
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وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

محققان صداهای مختلف انســان و سگ را برای سگ ها 
پخش کردند و فعالیت مغز سگ ها را با استفاده از نوار مغزی 
غیرتهاجمی در حین این عمل ثبت کردند و متوجه شدند که 
سگ ها صدای انسان و سگ را متفاوت پردازش می کنند. 

به گزارش ایســنا و بــه نقل از تی ان، محققان دانشــگاه 
»اوتووش لوراند«)ELTE( در بوداپســت مجارستان، بینش 
جدیدی در مــورد پردازش عصبی اطلاعات شــنوایی در 
ســگ ها به دســت آورده اند. آنها در مطالعه جدید خود که 
در مجلــه Royal Society Open Science منتشــر 
شــده است، از یک الگوی غیرتهاجمی نوار مغزی براساس 
روش های انسانی برای مطالعه نحوه پردازش سیگنال های 
شنیداری مختلف توسط سگ ها استفاده کردند و برای اولین 
بار تفاوت هایی را در پاسخ به صداهای انسان و سگ در آنها 

مشاهده کردند.

ما انســان ها با شــنیدن صدای دو گونه متفاوت و آشــنا، 
معمــولًا می توانیم صداها را بر اســاس گونه ای که صدا از 
آن آمده است، تشخیص دهیم. اما آیا سگ ها نیز می توانند 
این کار را انجام دهند؟ محققان دپارتمان رفتارشناســی در 
دانشــگاه »اوتووش لوراند« در مطالعه ای که اخیرا منتشر 
شده است، متعهد به شناســایی فرآیندهای مغزی مسئول 
تمایز گونه ها شــدند. »آنا بالینت« عضــو گروه تحقیقاتی 
رفتارشناسی تطبیقی این دانشگاه می گوید: ما در حالی که 
فعالیت مغزی سگ ها را با استفاده از نوار مغزی غیرتهاجمی 
ضبط می کردیم، صداهای مختلف انســان و سگ را برای 
آنها پخش  کردیم. روش مورد استفاده ما بر خلاف بسیاری 
از روش هــای نوار مغزی که در مطالعات حیوانی اســتفاده 
می شود، بر اســاس روش های انسانی و کاملًا بدون درد و 

غیر تهاجمی است.

اینکه دلفین ها و یا نهنگ ها می توانند اصواتی تولید کنند 
که آن ها را قادر می سازد با یکدیگر حرف بزنند، موضوعی 
اســت که احتمالًا بسیاری از ما به آن آگاه هستیم، ولی 
اکنون یــک مطالعه جدید علمی مدعی اســت که این 
توانایی در ماهی ها نیز وجود دارد و در واقع این جانوران 
آبزی ۱۵۵ میلیون ســال است که از چنین قابلیتی بهره 
می برند.بسیاری از اجسام و جانداران موجود در سیاره ما 
می توانند از خود صدا هایی تولیــد کنند که گاه برای ما 
شگفت انگیز اســت. اما شاید برای شما هم جالب باشد 
که بدانید ماهی ها نیز جزو جاندارانی هســتند که تولید 
صــدا می کنند و از این تولید صدا برای صحبت کردن با 
یکدیگر بهره می برند. آرون رایس، بوم شــناس دانشگاه 
کرنل، می گوید؛ ما مدت هاســت کــه می دانیم برخی از 
ماهی ها صدا تولید می کنند، اما صدای ماهی همیشــه 

به عنوان چیز عجیب و غریب و البته نادر تلقی می شد.
رایس توضیــح می دهد که احتمالًا فرض بر این بود که 
ماهی ها عمدتاً به وسایل ارتباطی دیگر، از سیگنال های 
رنگی و زبان بدن گرفته تا الکتریسیته متکی هستند. اما 
اکتشــافات اخیر نشان داده اســت که ماهی ها نیز مانند 
بسیاری از جانداران دیگر دارای گروه های پر سر و صدا 
و کم صدا هســتند. اندرو باس، عصب شــناس تکاملی 
دانشــگاه کرنل و همکار رایس در این مطالعه جدید نیز 
می گوید: »نادیده گرفته شــدن موضوع صدای ماهی ها 
احتمالًا به این دلیل است که این صدا ها به راحتی شنیده 
یا دیده نمی شوند، و علم ارتباطات صوتی زیر آب عمدتاً 
بر نهنگ ها و دلفین ها متمرکز شــده است. اما ماهی ها 
هم صدا دارند و اتفاقاً برخی از آن ها واقعا پر ســروصدا 

هستند.«

ماهی ها ۱۵۵میلیون سال است که صحبت می کنند!

کاریکاتور

تحلیل روز

 تورم افسارگســیخته جامعه ایران را به شدت دو قطبی 
کرده اســت. طبقه ای بســیار فقرزده و طبقه ای بســیار 
ثروتمند پیش چشم ما قرار دارد. در این میان دیگر خبری 
از طبقه متوسط نیست تا محرک موتور توسعه کشور باشد 
و به باور بسیاری از صاحب نظران، حیات این طبقه مورد 

تهدید جدی قرار گرفته است.
اما پرسش اساسی این است که آیا ماهیت طبقه متوسط 
ایران مبتنی بر درآمد اســت و حــالا که فقر گلوی این 
طبقه را ســخت فشرده است باید پایان حیات این طبقه 
را اعلام کنیم؟برای پاسخ به این پرسش مهم باید به آرا 
و نظریات ماکس وبر و آنتونی گیدنز، دو جامعه شــناس 
سرشناس جهانی برگردیم.در نظریات این دو صاحب نظر 
از سه ملاک ثروت، منزلت و قدرت )موقعیت اقتصادی، 
اجتماعی در کنــار توانمندی و تخصــص( برای طبقه 
متوسط استفاده شده اســت.بر اساس این نظریه، زمانی 
حیات طبقه متوســط جامعه ایران رو به تهدید است و یا 
می توان سقوط این طبقه را اعلام کرد که علاوه بر فقر 
شــدید، منزلت و قدرت طبقه متوسط نیز در تنگنا باشد 
و به دنبال فشــارهای اقتصادی، هیچ اعتنایی به منزلت 
طبقه متوسط نشــود.باز پرسش دیگری مطرح است. آیا 
طبقه متوسط جامعه ایران با کاهش شدید درآمدهایش، 
همچنان درصحنه و عرصه عمومی فعال است که برایش 
حق منزلت و قدرت متصور باشیم یا خیر؟ روزنامه شرق 
چندی پیش در ســرمقاله خود طی یادداشتی به وضعیت 
طبقه متوســط پرداخت و نوشت: "طبقه متوسطی که در 
سیاست از آن سخن می گوییم بیش از هر چیز طبقه ای 
است مبتنی بر درآمد نه خودآگاهی و این طبقه با افزایش 

و کاهش درآمد معنای وجودی اش را از دســت می دهد 
و غیرقابل اتکاســت؛ همان موقعیتــی که اصلاح طلبان 
را گمراه کرد. »طبقه متوســط ایــران، طبقه ای در خود 
است و بعد از ناکامی های سیاســی به زندگی روزمره و 
تغییرات تقدیری دل خوش کرده اســت. دســت بر قضا 
در این اواخر طبقه کارگر نشــان داده طبقه ای برای خود 
اســت و درصدد است اوضاع را به نفع همه طبقات تغییر 
دهد. این اراده را باید قدر دانست و اگر دولت های انقلاب 
درصدد بازگشــت به حیات سیاسی خود هستند باید این 
طبقه را به معنای واقعی دریابند، چراکه به انفعال کشاندن 
ایــن طبقه، پایان قطعی سیاســت در ایران خواهد بود." 
روشن است که طبقه متوســط بدان معنی که در غرب 
وجود دارد در ایران نیست و این طبقه در ایران از جنبش 
مشروطه و به دنبال فضای باز سیاسی دوره های مختلف 
بعد از مشروطه تقویت شــده است. پس چرا باید حیات 
این طبقــه و ماهیت وجودی آن را فقط و فقط به مقوله 
اقتصاد، فقر وتورم گره بزنیم. طبقه متوسط جامعه ایران 
هرگز در شــرایط ایده آل اقتصادی و رفاه دلخواه نبوده 
است و همیشــه با اندکی بالا و پایین، دچار چالش های 
معیشــتی بوده و با نداری دست به گریبان.در سال های 
گذشــته اگر چه طبقه متوســط رو بــه پایین، درآمدش 
نزدیک به درآمد فقرا بود دســت کم در عرصه عمومی 
دیده می شــد و تلاش می کرد سبک زندگیش مانند فقرا 
نباشد. طبقه متوسط رو به بالا هم، اگر چه درآمدش مانند 
اغنیا نبود اما در بســیاری از موارد سبک زندگیش مثل 
ثروتمندان بود. به ســفر خارجی می رفت، ماشین خوب 
سوار می شــد وروزنامه و کتاب می خواند و دارای منزلت 
بود و برای تغییر، مدام کنشــگری می کرد. اما امروز که 
وضعیت اقتصادی کشــور به ســمت افزایش نرخ تورم، 
کاهش رشد اقتصادی و افزایش بیکاری رفته است، طبقه 
متوســط بالا و پایین جامعه زندگی مشابه ای دارند، در 

جستجوی نیازهای نخستین خود هستند و شانه به شانه 
طبقــه پایین جامعه نجابت مدارانــه ای نیز با فقر دارند.

کاری کرده ایم که به قول سی رایت میلز، "طبقه متوسط 
به جای آن که حاملان برنامه عمل اصلاحات اجتماعی 
در جامعه باشد به توده ای بی خاصیت و غیرسیاسی بدل 
شده است."به اعتقاد من آنچه امروز حیات طبقه متوسط 
ایران را تهدید می کند، تنها فقر و کاهش درآمدها نیست. 
این طبقه بر اســاس آنچه که ماکس وبر به آن پرداخته، 
منزلت اجتماعی خود را از دســت رفتــه می داند و برای 
کنشگری در حوزه عمومی نیز انگیزه ندارد.طبقه متوسط 
امروز ایران اگر چه دیگر ثروتمند نیست اما دارای پتانسل 
اجتماعی در کنار تخصص و توانمندی اســت؛ اما در این 
زمینه نیز مهجور مانده اســت و احساس غربت می کند 
و با همه تنگناهای معیشــتی که دارد فرار از کشــور را 
بر قرار ترجیح داده است.دولت ها و لایه های قدرت باید 
بدانند در وضعیت سخت کنونی نیز که معیشت لایه های 
مختلف جامعه به خطر افتاده است، ضرورت داشتن یک 
طبقه متوســط فربه، برای امید بخشــی و رهایی از این 
وضعیت بسیار ضروری احساس می شد؛ ظرفیتی که باید 
آن را از دست رفته قلمداد کرد.طبقه ای که با فعال کردن 
ســمن های مختلف، کنشگری می کند و به هم نوع خود 
احســاس امنیت می دهد. طبقه متوســط در این شرایط 
ســخت اگر به منزلت او توجه شود حاضر هست با همه 
مشــکلات اقتصادی که دارد، برای جامعه خود فداکاری 
کند و حتی راضی به گذشت باشد.برای عبور از بحران ها 
هیچ راهی جز داشتن یک طبقه متوسط برخوردار وجود 
ندارد و لایه های قدرت می بایست منزلت و رفاه را به این 
طبقه باز گردانند.هزاران دریغ و افسوس که جامعه امروز 
ما به جای برخورداری از طبقه متوســط، شاهد طبقه ای 
هســت که می خورد و کار نمی کنــد و طبقه ای که کار 
می کند و نمی خورد و حتی منزلت اش، لگدمال شده است.

طبقه متوسط در آستانه فروپاشی

گزارش

اما و اگرهای سامانه گمرک
حقوق ورودی به تست رسید

طبق اعــلام معاون گمــرک ایران با توجــه به این که 
ماخذهای جدید حقــوق ورودی باید به طور همزمان با 
نرخ ارز و مالیات بر ارزش افزوده اعمال شــود، مراتب در 
دســتور کار گمرک قرار دارد، در حال حاضر ماخذ حقوق 
ورودی بر مبنای سال جاری در سامانه پیاده سازی شده 
و در مرحله آزمون و تســت قرار دارد کــه به زودی در 
سامانه های اطلاعاتی گمرک، به ۱۴۰۱ تغییر پیدا خواهد 
کرد؛ این اعلام نشــان می دهد که فعلًا مبنای دریافت 
حقوق ورودی همان ماخذ ســال گذشته و نرخ ارز ۴۲۰۰ 

تومانی است.
سید میثم حسینی لر- معاون برنامه ریزی و امور بین الملل 
گمرک ایران- در گفت وگو با ایسنا آخرین وضعیت تغییر 
مبنای حقوق ورودی که در هفته گذشــته از سوی دفتر 
واردات گمرک به گمرک های اجرایی ابلاغ شــده بود را 

تشریح کرد.
این مقام مســئول در گمرک ایران با اشــاره به این که 
بــرای اجرای قانون بودجه و تغییــر ماخذ حقوق ورودی 
بایــد به طور همزمان بر اســاس کدهای تعرفه اعلامی 
از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجــارت )صمت( نرخ 
ارز ETS اعلامی بانک مرکــزی و همچنین مالیات بر 
ارزش افــزوده بر مبنــای جدید در ســامانه بارگذاری و 
پیاده ســازی شود توضیح داد: هر ساله ماخذهای مربوطه 
برای تعیین وضعیت حقوق ورودی گمرک در آن ســال، 
از ســوی وزارت صمت بروز شده و در اختیار گمرک قرار 
می گیرد تا در سامانه اعمال شــود که برای سال جاری 
نیز تعرفه های واردات به تازگی و سه شنبه هفته گذشته، 
در اختیــار گمرک قرار گرفت. اما با وجود تعطیلی ادارات 
به دلیل آلودگی هوا، ایجاد تغییرات و بروزرسانی سامانه 
در دســتور کار گمرک قرار گرفت کــه بتوانیم با وجود 
زمان بر بودن تغییرات چندگانه در سیستم، در اسرع وقت 
آن را اعمــال کنیم.وی همچنین به جریان تغییر نرخ ارز 
از ۴۲۰۰ به نرخ ســامانه معاملات الکترونیک )ETS( در 
ســامانه گمرک اشاره و افزود: طی هماهنگی هایی که با 
بانک مرکزی صورت گرفته است، این بانک باید روزانه 
نرخ را به گمرک اعلام کند که ما خواســته ایم به صورت 
امضای دیجیتال باشــد که در حال حاضر در مرحله پیاده 

سازی در بستر شبکه ملی اطلاعات است.
نه حقوق ورودی را دســتی گرفتیم نــه مابه التفاوت از 

واردکننده
معــاون برنامه ریزی و امور بین الملــل گمرک ایران در 
رابطه با اینکه آیا با توجه به ابلاغ بخشنامه واردات برای 
اجرای قانــون بودجه و دریافت حقوق ورودی به صورت 
دستی و بر مبنای سال جدید در حال انجام است گفت که 
اینگونه نیســت و سه مؤلفه نرخ ارز، ماخذ حقوق ورودی 
و همچنین مالیات بر ارزش افزوده در سامانه، امروز پیاده 
سازی شده و در حال آزمون و تست است و در صورتیکه 
جواب تســت مثبت بود این امر در کلیه گمرکات اجرایی 
می شــود.در این رابطه یادآور می شود که سوم خردادماه، 
گمرک ایران بخشــنامه تغییر مبنای محاســباتی حقوق 
ورودی و جزئیات تکلیف قانون بودجه در تبصره ۷ را به 
گمرک های اجرایی ابــلاغ کرد که در اهم آن تغییر نرخ 
ارز محاســباتی ارزش کالای وارداتی در حقوق ورودی 
قرار داشــت و از ۴۲۰۰ تومان به نرخ ســامانه معاملات 
الکترونیک که نرخی نزدیک به بازار اســت، افزایش پیدا 

کرد.
امــا آنچه که در ادامه مطرح شــد آماده نبودن ســامانه 
گمرک برای اجرای سیســتمی تغییر مبنای ارزی حقوق 
ورودی بود، وکیلی -مدیرکل دفتر واردات و مناطق آزاد 
گمرک- اخیراً گفته بود که با ابلاغ بخشنامه دفتر واردات 
به گمرک ها، تغییر مبنای حقوق ورودی در حال اجراست 
ولی با توجه به اینکه هنوز سیســتم به طور کامل آماده 
نشده اســت، در بخش هایی به جای اینکه ماخذ حقوق 
ورودی سیستمی باشد، فعلًا دستی وارد می شود ولی این 

روال چندان طول نخواهد کشید.
این در حالی است که تجار باید طبق تعهدی که گمرک 
از آنهــا برای ترخیص کالا در ســال جــاری اخذ کرده 
اســت، مابه التفاوت حقوق ورودی بر مبنای سال جاری 
و ســال گذشــته را پرداخت کنند کــه برخی گزارش ها 
از ایــن حکایت دارد که گمرک نســبت به دریافت این 
مابه التفاوت در روزهای گذشته اقدام کرده است، هر چند 
که مسئولان گمرک این موضوع را تأیید نکرده و منوط 
به اجرای سیســتمی و تغییر مبنا در آن بر اســاس ماخذ 

سال جدید دانسته اند.

نگاه روز

 افشاگری فقط برای افشاگری؟!...

ماجرای افشــاگری برخی بازیگران زن ســینمای ایران درباره آنچه 
نام های مختلفی بر آن می توان گذاشــت )تعرض، خشونت، توهین 
و...( در دو روز گذشته که یکی از بازیگران شناخته شده دیگر به این 
جریان پیوســت دوباره مورد بحث و جدل در افکار عمومی و فضای 

مجازی قرار گرفته است.
اینکه این ماجرا تحت تأثیر یک پویش در خارج از مرزها راه افتاده یا 
حرکتی است ریشه دار در داخل هیچ اهمیتی ندارد اگر که هدف بیان 
یک حقیقت )با هر درجه ای( باشد اما واقعیت این است که بازیگران 
این پویــش و مدافعان آن در مقابل این پرســش هم قرار دارند که 
هدفشــان چیست و به دنبال چیستند؟ و آیا این مسیر کمکی به این 

هدف می کند یا خیر؟
شاید این اهداف را بتوان در موارد زیر خلاصه کرد:

۱_ احقاق حق
۲-آگاهی بخشی

و ۳-جلوگیری از تکرار آن
 مسیر گزینه اول کاملًا روشن است. شکایت و پیگیری قضایی. طبیعتاً 
خواهند گفت به دلیل زمان وقوع جرم و برخی محدودیت های دیگر، 
شاکی نتیجه مطلوبی نمی گیرد. البته در بحث های منطقی یا حقوقی 
گفته می شــود گاهی ادعای کسی حقیقت دارد اما نمی تواند اثباتش 
کند یا مدارک و شــواهدی که برای اثبات آن لازم است وجود ندارد، 
بنابراین، این امر نافی آن حق نیســت. اما این پرســش هم متقابلًا 
موجه اســت که چرا قربانیان با تأخیر به این افشــاگری ها مبادرت 
کرده اند. ممکن است افشاکنندگان بگویند بنابر تجربه و شناختی که 
از عرف فرهنگی جامعه دارند هزینه و فایده این کار را ســنجیده اند 
و بــه خصوص از حمایت اجتماعی در بدنه ســینما و جامعه مطمئن 
نبوده اند. این بیان حاوی حقیقتی تلخ است. در جامعه ما عرف فرهنگی 
دربرخورد با زنان معمولًا عادلانه عمل نمی کند و به اصطلاح جامعه 
شناسان در چنین موقعیتی »سرزنش قربانی« از مجرم بیشتر می شود. 
اما متاســفانه علیرغم این حقیقت و همدلی بــا آن، این تمام ماجرا 
نیست. دستکم در ۱۰ سال گذشته برخی از چهره های سینمایی از این 
واقعیت در سینمای ایران سخن گفته بودند )گیریم گزنده و برخورنده( 
و زمینه لازم، هم در صنف و هم در جامعه به طور نسبی و مقدماتی 
فراهم آمده بود اما تعارفات معمول صنفی یا شاید مورد پسند نبودن 
کســانی که از این واقعیت سخن گفته بودند باعث شد حتی از خود 
صنف بازیگران زن- که بعضاً در میانشــان برخی از مدعیان امروزی 
نیز دیده می شود- این افشاگری را حمل بر بی احترامی به سینما کنند. 
مخاطب عمومی در جامعه همانند ما با قربانیان این وقایع همدردی 
می کند اما این سؤال را هم می پرســد که چرا قربانیان فرصت های 
پیــش آمده قبلی را به راحتی از کف دادند؟ اگر آن موقع هدف حفظ 
حرمت ســینما بود آیا حالا این حرمت، حفظ شده؟! با ادامه این روند 
چطور می توان از وجاهت سینمای ایران در افکار عمومی و ساحت هنر 
دفاع کرد؟! درباره پیگیری هدف دوم نیز باید گفت که این افشاگری ها 
عموماً حاوی تعابیر قابل تفســیری هســتند. بنابر عرف فرهنگی ما 
تعرض معنایی متفاوت از عرف فرهنگی در غرب دارد. آیا قربانیان این 
اتفاقات همگی یک نوع از تعرض را تجربه کرده اند؟ هر چند هر یک 
از این تعرض ها باید شدیداً شماتت و بازخواست شود اما در ادعاهای 
طرح شده در فضای مجازی این پرسش جوابی نمی گیرد و نکته مهم 
دیگر آنکه کسانی که در این افشاگری ها به صراحت از آنها نام برده 
می شود همه در معرض قضاوتی یکسان قرار می گیرند که با توجه به 
دشواری اثبات ادعاها چندان هم عادلانه به نظر نمی رسد.هدف سوم 
اما زمینه گسترده ای برای کنشگری اجتماعی مؤثر در این باره فراهم 
می کند که متاسفانه افشاگران آن را هم نادیده گرفته اند، به این معنا 
که عمده این افشــاگری ها محدود به همراهی جداگانه قربانیان در 
فضای مجازی شده و به شکل گیری زمینه های واقعی و مؤثر حقوقی 
و صنفی برای پیشگیری نینجامیده است. فرصتی که قربانیان این بار 

نباید آن را از دست بدهند.

 سگ ها صدای انسان را متفاوت پردازش می کنند

حسین علی زاده
پژوهشگر مسائل ژئوپلیتیک

سجاد بهزادی
دانشجوی دکتری جامعه شناسی سیاسی

فرق می کند چه کسی رئیس باشد!


